

Міжнародне гуманітарне право

анотований бібліографічний список
2025. – Вип. 34 (1 – 10 грудня). – 149 с.
(<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>)

Зміст

Статті зі ЗМІ.....	1
Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань.....	142

Статті зі ЗМІ

1. **Агресор має заплатити за війну, яку розпочав** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 6 груд. [№ 250]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що під час зустрічі в Києві президенти України та Кіпру обговорили посилення санкцій проти РФ і прогрес на шляху до ЄС. Президент України проінформував про ситуацію в Україні, зокрема на фронті, пріоритети й роботу української команди в переговорному процесі з партнерами. «Зараз лідери Європейського Союзу готують новий санкційний пакет, і ми хочемо зробити його справді дієвим. Це означає продовження тиску на російський енергетичний сектор передусім і на все те інше, що дає росії бюджетні надходження, а отже можливість затягувати цю війну. Будемо вдячні Кіпру за подальшу спільну роботу з нами та всіма європейцями щодо російського танкерного флоту та стосовно кремлівських схем обходу санкцій. Розраховуємо на підтримку Кіпру спільних європейських рішень щодо російських активів. Це абсолютно справедливий принцип, що росія повинна платити за війну, яку сама ж почала та продовжує. Кошти, які потрібні для оборони та відновлення після російських ударів, цілком справедливо взяти з тих обсягів, які сам агресор залишив у руках вільного світу», — наголосив В. Зеленський під час спільного із Президентом Кіпру спілкування з журналістами. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/agresor-maye-zaplatiti-za-vijnu-yaku-rozpochav/>

2. **Алексєєва І. В НАТО дали прогноз, скільки ще росія зможе фінансувати війну проти України** [Електронний ресурс] / Ірина Алексєєва // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. *За повідомленням «LIGA.net», високопоставлений чиновник НАТО на брифінгу перед зустріччю міністрів закордонних справ країн Альянсу заявив, що повномасштабна війна в Україні триває вже майже чотири роки і у Кремля є ресурси в такому темпі продовжувати агресію до 2027 р. За його словами, при цьому чим довше РФ буде у стані військової економіки, тим гіршими будуть для неї наслідки після завершення бойових дій. Він заявив, що санкції працюють й навіть деякі цифри: доходи від продажу нафти й газу впали на 20 % (близько 20 млрд доларів) у порівнянні з минулим роком. Зменшення надходжень від енергоресурсів навіть на 5 % змусили російську владу провести податкові реформи. Крім того, за його словами, російський Суверенний фонд національного добробуту скоротився зі 150 до 37 млрд доларів.* Текст: <https://fakty.ua/463908-v-nato-dali-prognoz-skolko-ecshe-rossiya-smozhet-finansirovat-voynu-protiv-ukrainy>

3. **Андрій Герус: Держава розвиває розподілену генерацію, щоб підвищити енергетичну стійкість і зробити нашу енергосистему більш гнучкою** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Андрій Герус, Україна в нинішніх умовах першочергово стимулює розвиток малої та середньої розподіленої генерації. Політик зауважив, що це робить нашу енергосистему системою більш стійкою, більш гнучкою, і тоді вона менше піддається ризикам пошкоджень внаслідок ворожих атак. Він нагадав, що в Україні вже діє спільна з європейськими партнерами програма встановлення сонячних панелей та систем зберігання енергії на лікарнях.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389141>

4. **Бережна Д. Безумовна демонстрація сили: Китай розмістив у морях Східної Азії понад 100 військових кораблів** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані.

Йдеться про те, що Китай розміщує у водах Східної Азії велику кількість військових і берегових суден, у якийсь момент їхня кількість перевищила 100. Як повідомили чотири джерела і звіти розвідки, з якими ознайомилося агентство "Reuters", це найбільша на сьогодні морська демонстрація сили. До звичайних заяв Китаю про плани завоювати Тайвань додався дипломатичний скандал із Японією, після того, як нова Прем'єр-міністр Санае Такаїчі повідомила, що гіпотетичний напад Китаю на демократично керований Тайвань може спровокувати військову відповідь з боку Токіо. Пекін також був обурений заявою Президента Тайваню Лай Цзін-де, зробленою минулого місяця, про виділення додаткових 40 млрд доларів на оборону для протидії Китаю, який розглядає острів як свою територію. Зазначено, що Військово-морський флот (ВМФ) Китаю нині є найбільшим у світі за чисельністю і США в цій гонці озброєнь безнадійно відстають. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735755-vtorgnennyya-na-tayvan-kitay-rozgornuv-ponad-100-viyskovih-korabliv-u-shidniy-aziji>

5. Бережна Д. Будуть наслідки для континенту: Путін хоче влаштувати у Херсоні екологічну катастрофу, — ЗМІ [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що від хакерської групи "256 КіберШтурмова дивізія" редакція "24 Каналу" отримала перехоплений бойовий наказ, згідно з яким підрозділи російської армії готуються до посилення масштабних воєнних злочинів у Херсоні. Документ свідчить про те, що Кремль хоче створити масштабну екологічну катастрофу, наслідки якої відчують на собі Туреччина, Румунія та Болгарія. За даними аналітиків Інституту вивчення війни (ISW), РФ не має достатньо сил для захоплення Херсону, втім, метою росіян є повне знищення критичної інфраструктури міста, аби зробити його абсолютно непридатним для життя. Вказано, що після знищення росіянами Каховської ГЕС і через постійні обстріли, енергетична та водоочисна система міста працює на межі можливостей, а вода річки Дніпро у зоні впливу херсонських стоків класифікується як "дуже брудна" та "надзвичайно*

брудна”. Розглянуто наслідки для Чорного моря. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735107-ekologichna-katastrofa-v-ukrajini-zs-rf-gotuyut-masshtabniy-terakt-sekretni-dokumenty>

6. **Бережна Д. Жінки мають бути готові: Веніславський про тотальну військову підготовку українців** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Як повідомив у інтерв'ю виданню “Телеграф” народний депутат, член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський, українське суспільство має позбутися ілюзій, що після ймовірного підписання мирних угод із РФ загроза зникне назавжди: географічне сусідство з країною-агресором диктує нові умови існування, де кожен громадянин — це потенційний захисник. Народний обранець наголосив, що після війни Україна зобов'язана перейти до концепції “озброєної нації”. Це означає, що військовий вишкіл має стати обов'язковим етапом життя для абсолютної більшості громадян, незалежно від статі. Він припустив, що війна з РФ не триватиме роками в нинішньому форматі, і 2025 р. може стати вирішальним. Однак саме завершення активних бойових дій має стати сигналом до початку масштабної розбудови нової оборонної архітектури. Тому після війни, коли буде укладено мирний договір (в тому чи іншому форматі), за словами Ф. Веніславського, ми маємо думати, як все населення залучити до національного спротиву, військової підготовки. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735317-mobilizaciya-zhinok-venislavskiy-anonsuvav-totalnu-viyskovu-pidgotovku>

7. **Бережна Д. Поступки Путіну вдарять по кишені: Європа заощадить, якщо надасть допомогу Україні, — NYR** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. За повідомленням “NY Post”, дані нового дослідження під назвою “Вибір Європи”, проведеного в Норвегії, вказали, що допомогти Україні перемогти РФ — дешевший варіант для Європи, ніж піти на поступки Кремлю. Дослідники заявили, що адміністрація Президента США Дональда Трампа

”відірвана від реальних проблем”, тож провели своє дослідження, виходячи з припущення, що Україна не отримає практично ніякої підтримки від США. Зазначено, що без збільшення військової підтримки України поступова перемога РФ може обійтися Європейському Союзу (ЄС) в 1,8 трлн доларів. На думку дослідників, за такого сценарію мільйони біженців залишать Україну і хлинуть до Європи, що обійдеться урядам у мільярди доларів; Кремль посилить геополітичну перевагу РФ і може переключити увагу на Арктику або Прибалтику, збільшивши витрати країн НАТО на оборону для забезпечення безпеки західних кордонів. Однак, якщо ЄС зможе забезпечити до 972 млрд доларів протягом чотирьох років на фінансування української армії, то вирішальна перемога Києва цілком досяжна. Ці кошти дадуть змогу мільйонам біженців повернутися додому і стабілізувати ситуацію в регіоні, залучаючи іноземні інвестиції. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/735132-mirniy-plan-dopomoga-ukrajini-obiydetsya-deshevshe-nizh-postupki-kremlyu>

8. Бережна Д. Протести в Грузії розганяли за допомогою хімзброї часів Першої світової, — ВВС (відео) [Електронний ресурс] / Дар’я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Згідно із зібраними ВВС доказами, минулого року влада Грузії застосувала хімічну зброю часів Першої світової війни для придушення антиурядових протестів. Журналісти поговорили з експертами з хімічної зброї, інформаторами з поліції по боротьбі з заворушеннями в Грузії та лікарями і виявили, що докази вказують на використання у водометах речовини, яку французькі військові назвали ”каміт”: протестувальники скаржилися, що вода буквально ”обпікала”. Висвітлено реакцію влади Грузії на звинувачення у використанні ”каміту”. Вказано, що правляча партія ”Грузинська мрія” заперечує, що уряд або її почесний голова Б. Іванішвілі дотримуються проросійських поглядів або переслідують інтереси РФ. Текст: <https://focus.ua/uk/world/735147-protesti-v-gruziji-rozganyali-za-dopomogoyu-himzbroji-chasiv-pershoji-svitovoji-vvs-video>

9. Бережна Д. Путін відкине будь-яку версію мирного плану США: в ISW розповіли, чи піде Кремль на угоду [Електронний ресурс] /

Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025.– 1 груд. — Електрон. дані. В Інституті вивчення війни (ISW) впевнені, що з РФ лунає все більше сигналів про те, що Кремль не збирається зупиняти війну в Україні, і про те, що росіяни продовжать воювати, прямо заявляв російський президент В. Путін. Аналітики ISW проаналізували, що відбувається зараз у російському інформаційному просторі, і дійшли висновку: Кремль, найімовірніше, відхилить припинення вогню або будь-яку версію запропонованого США мирного плану, оскільки вважає ці зусилля несуттєвими та перешкодою для досягнення цілей РФ в Україні та в усьому світі. Зауважено, що російські високопосадовці та ультранаціоналісти послідовно публічно відкидають 28-пунктний мирний план та його наступні версії з моменту його першого оприлюднення в середині листопада 2025 р., оскільки запропонований план не враховував усі абсолютистські військові вимоги РФ. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/735100-putin-vidkine-bud-yaku-versiyu-mirnogo-planu-ssha-v-isw-rozpovili-chi-pide-kreml-na-ugodu>

10. **Бережна Д. Спецслужби РФ готують провокації в Україні під виглядом мирних протестів,** — Лубінець [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Як повідомив Уповноважений з прав людини Дмитро Лубінець у своєму Telegram-каналі, ворожі спецслужби можуть готувати низку протестних акцій у великих містах півдня та сходу — Одесі, Дніпрі, Харкові, Миколаєві — а також у Києві, до яких залучатимуть найбільш вразливі зараз верстви населення – матерів і дружин військовослужбовців. За задумом РФ, ці заходи мають стати інструментом дестабілізації внутрішньополітичної ситуації та створення тиску на українське військово-політичне керівництво — особливо на тлі активних консультацій України та США щодо умов припинення війни. Д. Лубінець закликав бути пильними та чітко усвідомлювати, що РФ й надалі намагатиметься бити по найчутливішому, саме тому важливо не дозволити ворогу використати людську трагедію як інструмент інформаційної війни проти України. Текст:

<https://focus.ua/uk/ukraine/736131-specsluzhbi-rf-gotuyut-provokaciji-v-ukrajini-pid-viglyadom-mirnih-protestiv-lubinec>

11. **Бережна Д. Тепер пишуть запити в посольство: Пентагон припинив контакти з Міноборони Німеччини** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Повідомлено, що генерал-лейтенант К. Фройдінг, головнокомандувач німецької армії, поскаржився, що порядок, який існував десятиліттями, зникає. І тепер зв'язок європейських членів НАТО зі США "пропав". Також у німецькій армії всерйоз стурбовані перспективами того, що РФ може напасти на країну НАТО, про що постійно говорять військові аналітики, а також неясною політикою Вашингтона: упевненості в тому, що американський президент стане на захист Європи, більше немає. Зазначено, що Німеччина усвідомила необхідність переозброєння, вона витрачає мільярди доларів на зброю і перепрофілює цивільні підприємства для її виробництва, а також обговорює питання про відновлення загальної військової повинності. Уряд пообіцяв зробити армію найсильнішою в Європі. Вказано, що вперше з часів Другої світової війни Німеччина розмістила війська на постійній основі за межами своїх кордонів. Ще недавно подібні плани викликали б тривогу в усьому світі, але оскільки США руйнують створений ними світовий порядок, у Німеччини не залишається іншого вибору.* Текст: <https://focus.ua/uk/world/735327-teper-pishut-zapiti-v-posolstvo-pentagon-pripiniv-kontakti-z-minoboroni-nimechchini>

12. **Бережна Д. У Путіна ще вистачить грошей на 18 місяців війни, але санкції допоможуть скоротити цей період, — Bild** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. *На думку відомого експерта по РФ і колишнього журналіста газети "Коммерсант" О. Габуєва, час працює проти В. Путіна, а кремлівська скарбниця настільки спорожніла, що грошей вистачить на півтора року війни проти України. За його словами, подальші санкції можуть скоротити цей період, адже крім "Роснефти" і "Лукойла" в РФ є і дрібніші виробники нафти*

і сировини, які поки не потрапили під санкції. Вказано, що О. Габуєв сьогодні очолює Євразійський центр Карнегі в Берліні і вважається одним із провідних експертів із зовнішньої політики РФ. І він переконаний, що немає жодних шансів на мирні переговори між РФ та Україною, а Президент США Дональд Трамп хоч і каже, що хоче припинення війни, але поки що не чинить істотного тиску на В. Путіна. Тому в Кремлі вважають, що в них ще є час, і можуть ще більше затягнути переговори, а Путін продовжує наполягати на вельми далекосяжних вимогах, від яких слід відмовлятися. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736142-viyna-v-ukrajini-mozhe-trivati-shche-18-misyaciv-prognoz-ekspertiv>

13. Бережна Д. Японія буде "ракетний архіпелаг", щоб протистояти Китаю [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. За повідомленням "Bloomberg", оскільки відносини з Китаєм продовжують погіршуватися, Японія розпочинає найбільше нарощування військової потужності щонайменше за чотири десятиліття: малонаселений острів Йонагуні, розташований лише за 110 км на схід від Тайваню, стане "ракетним архіпелагом". І це при тому, що 1947 р. Японія ухвалила пацифістську конституцію, яка залишається незмінною донині. Вказано, що саме біля цього острова впали ракети, запущені Китаєм 2022 р. після поїздки колишньої спікерки Палати представників США Н. Пелосі в Тайбей. Вказано, що Японія швидко розгортає ракетні батареї, радіолокаційні вишки, сховища боєприпасів та інші бойові об'єкти по всьому архіпелагу Рюкю, що складається зі 160 островів. Найбільше за десятиліття нарощування військової потужності країни спрямоване на протидію територіальним амбіціям Китаю. Зауважено, що гонка за зміцнення островів підвищує ставки в поточному протистоянні між найбільшими економіками Азії, оскільки Пекін посилює тиск, щоб змусити Прем'єр-міністра С. Такаїчі відмовитися від своїх заяв, які передбачають, що Японія може розгорнути свої війська, якщо Китай

колись спробує захопити Тайвань. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736311-viyna-yaponiji-ta-kitayu-tokio-buduye-raketniy-arhipelag>

14. **Британія додатково виділяє £10 мільйонів на відновлення української енергетики** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що уряд Великої Британії виділяє новий пакет допомоги для сприяння відновленню зруйнованої російськими ударами української енергетичної інфраструктури. Про це заявила міністерка закордонних справ Великої Британії Іветт Купер перед початком засідання очільників дипломатичних відомств країн-членів НАТО у Брюсселі. Йдеться про додаткові 10 млн фунтів стерлінгів від Великої Британії на підтримку відновлення енергетичної інфраструктури в Україні. Нагадано, у Києві після масованої російської атаки 29 листопада були знеструмлені 500 тис. споживачів, в області - близько 100 тис.* Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4065468-britania-dodatkovovo-vidilae-10-miljoniv-na-vidnovlenna-ukrainskoi-energetiki.html>

15. **Будова Я. Виплати сім'ям загиблих: актуальна судова практика** [Електронний ресурс] / Яна Будова // Юрид. практика. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. *Проаналізовано судову практику з питань виплати одноразової грошової допомоги (ОГД) у разі загибелі військовослужбовця. Висвітлено відповідну нормативно-правову базу та умови й розміри виплат, а також визначено категорії судових спорів щодо виплати ОГД. Резюмовано, що судова практика продовжує розвиватися, формуючи підходи до нових категорій спорів, окрім того, і законодавство зазнає змін, спрямованих на більшу визначеність процедур і розширення гарантій для сімей загиблих захисників України. Підсумовано, що вже зараз наявний широкий інструментарій для захисту прав на ОГД, який, ймовірно, буде тільки розширюватись і надалі.* Текст: <https://pravo.ua/vyplaty-sim-iam-zahyblykh-aktualna-sudova-praktyka/>

16. **Буняк В. Генасамблея ООН вимагає від Росії негайно повернути викрадених українських дітей** [Електронний ресурс] / Валерія

Буняк // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 4 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Генеральна асамблея ООН під час засідання 3 грудня ухвалила резолюцію з вимогою до РФ негайно повернути викрадених українських дітей. Резолюцію підтримала 91 країна світу. За словами заступниці міністра закордонних справ (МЗС) України Мар'яни Беци, яка представляла документ, ця резолюція стосується не політики, а морального обов'язку міжнародної спільноти повернути кожну дитину додому. Вона нагадала, що РФ депортувала щонайменше 20 тис. українських дітей, і наразі Україна змогла повернути понад 1850 з них. Посадовиця зауважила, що російська влада намагається стерти ідентичність українських дітей і замінити її ворожою пропагандою, відбираючи українську мову, літературу та історію, забороняючи книги й переслідуючи вчителів і батьків. Текст: <https://detector.media/infospace/article/246051/2025-12-04-genasambleya-onn-vymagaie-vid-rosii-negayno-povernuty-vykradenykh-ukrainskykh-ditey/>

17. **Буняк В. Катерина Рашевська: У Північній Кореї з'явилися «табори перевиховання» викрадених Росією українських дітей** [Електронний ресурс] / Валерія Буняк // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 4 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що окупанти переміщують українських дітей у «табори перевиховання» не лише на ТОТ, в РФ та РБ, а й у Північній Кореї. Про це на слуханнях у Сенаті США 3 грудня розповіла експертка з міжнародного правосуддя та юридичного аналізу Регіонального центру прав людини Катерина Рашевська. За її словами, задокументовано 165 таких таборів, де українських дітей мілітаризують і русифікують. Вона звернула увагу на те, що РФ офіційно називає вивезення українських дітей «евакуацією», однак міжнародне гуманітарне право регулює цей процес і вимагає від РФ як країни-окупанта вжити всіх заходів для возз'єднання сімей. РФ також повинна була подати список евакуйованих дітей до Міжнародного комітету Червоного Хреста, регулярно оцінювати підстави для утримання і негайно повертати їх, як тільки необхідність у цьому зникне. Однак РФ не виконала ці зобов'язання. Зауважено, що 3 грудня Генеральна асамблея ООН

також ухвалила резолюцію з вимогою до Росії негайно повернути викрадених українських дітей, яку підтримала 91 країна світу. Текст: <https://detector.media/infospace/article/246055/2025-12-04-kateryna-rashevskya-u-pivnichniy-korei-zyavylsya-tabory-perevykhovannya-vykradenykh-rosiieyu-ukrainskykh-ditey/>

18. **Буняк В. Міжнародні медіаорганізації виступили проти амністії за злочини Росії проти журналістів в Україні** [Електронний ресурс] / Валерія Буняк // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що платформа «Media Freedom Rapid Response» (MFRR) та партнерські медіаорганізації виступили проти будь-яких пропозицій щодо надання амністії за російські воєнні злочини проти журналістів у рамках угоди про припинення війни РФ проти України. Відповідне спільне звернення оприлюднили на сайті Міжнародного інституту преси (IPI) у відповідь на попередній «мирний план», який запропонувала адміністрація Президента США Дональда Трампа і який передбачав «повну амністію» для всіх злочинів, скоєних під час війни. Згодом медіа повідомили, що цей пункт зняли з обговорення, однак у MFRR наголосили, що будь-яка спроба запровадити повну амністію за воєнні злочини проти журналістів чи цивільних порушуватиме міжнародне гуманітарне право та зобов'язання у сфері прав людини. Організації підтримали розслідування воєнних злочинів Міжнародним кримінальним судом та українськими правоохоронцями й схвалили ініціативу Ради Європи створити Спеціальний трибунал щодо злочину агресії проти України. Вони закликали країни-члени Ради Європи пришвидшити цей процес, щоб майбутній трибунал міг повноцінно розслідувати всі злочини, включно з тими, що були спрямовані проти журналістів. Текст: <https://detector.media/infospace/article/246142/2025-12-08-mizhnarodni-mediaorganizatsii-vystupyly-proty-amnistii-za-zlochyny-rosii-proty-zhurnalistiv-v-ukraini/>

19. **Бурдейна О. Балістика після "Фламінго": як створюється українська ракета з швидкістю 3000 м/с, — ВВС** [Електронний ресурс] /

Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. У статті агентства "BBC-Україна" йдеться про українське збройне підприємство, яке випускає далекобійні дрони, крилату ракету "Фламінго" і працює над балістикою. Медіа опублікувало інтерв'ю з представниками компанії "Fire Point" — головним конструктором Д. Штілєрманом і технічною директоркою І. Терех. Вони пояснили, що перед тим, як почати роботу, спершу створили власні твердопаливні двигуни, далі взяли до інших компонентів, а конструктори працюють над тим, щоб замінити західні компоненти вітчизняними. Крім того, створили власний елемент навігації, який замінить західне устаткування і зробить українську ракетну програму більш незалежною. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736226-balistichni-raketi-ukrajini-fp-7-y-fp-9-letitime-3-km-za-sek-detali>

20. Бурдейна О. Макрон запропонував мораторій на удари по енергетиці: чи натисне Сі Цзіньпін на РФ задля миру [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Як повідомило агентство "Укрінформ", Президент Франції Емманюель Макрон прибув на зустріч із лідером Китаю Сі Цзіньпіном, де вони обмінялись тезами щодо мирного плану та перебігу війни в Україні. Е. Макрон говорив про удари росіян по українській енергетиці, які слід припинити взимку, і запропонував Сі Цзіньпіну використати вплив на РФ задля зупинення ударів по енергетичній інфраструктурі України. Зазначено, що очільник Китаю не відгукнувся на ідею мораторію, але говорив про важливість дипломатичних зусиль заради миру, які задля цього необхідні. На думку очільника Китаю, умови для миру мають бути прийнятні для усіх сторін, водночас роль Китаю буде "конструктивною". Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735601-mirniy-plan-knr-pidtrimala-ideyu-peregovoriv-dlya-kincy-viyni-detali>

21. Бурдейна О. Путін покаже "непоступливість України", щоб маніпулювати Трампом: які деталі плану, — Times [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. За

повідомленням медіа "The Times", В. Путін сподівається створити для Президента США Дональда Трампа ілюзію близького укладання мирної угоди, а потім звинуватити Київ, що цього не відбулось. Ще одна мета очільника Кремля — зберегти гроші, заморожені у європейських банках, а на суперечках щодо цього розколоти країни-члени НАТО та зменшити підтримку України. За словами аналітиків, справжній підсумок 5-годинних перемовин — це озвучення вимог РФ, від яких ніколи не відмовляться: йдеться про окупацію всього Донбасу, заборону Україні вступати у НАТО, ніяких гарантій безпеки ні від Європи, ні від США. Ще один висновок — відмова від будь-яких переговорів В. Путіна із Президентом України Володимиром Зеленським. При цьому офіційно Москва заявила, що не відхиляла пропозицій Вашингтона, а лише назвала їх "неприйнятними". Зазначено, що в НАТО та Європейському Союзі (ЄС) почули у цій заяві, що РФ і далі хоче воювати й ніякого миру не буде. Втім, для Д. Трампа відповідь В. Путіна не така однозначна і він може повірити у перспективність угод. Розглянуто можливі кроки РФ щодо мирного плану США. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735647-mirniy-plan-rf-hoche-pokazati-ssha-nepostuplivist-ukrajini-detali>

22. **Бурдейна О. США опублікували нову стратегію національної безпеки: що буде з Європою, Україною, НАТО (документ)** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. Повідомлено, що Президент США Дональд Трамп підписав оновлену стратегію національної безпеки, у перших абзацах якої вказано, що США не можуть приділяти увагу усьому світу, тому надалі діятимуть у своїх інтересах відповідно до основних принципів. Зокрема зосередяться на Західній півкулі та Індо-Тихоокеанському регіоні. Також наголошено, що Європа повинна стати більш автономною, щодо українців вестимуть переговори, а з росіянами вигідно співпрацюватимуть. Розглянуто, що передбачає нова стратегія США стосовно військового захисту європейських членів НАТО, якщо відбудеться напад. У документі, опублікованому на порталі Білого дому, йдеться про те, що США повертаються до "доктрини Монро", а Європі слід

відмовитись від шкідливих політичних практик, які там утвердились протягом останнього часу. Зазначено, що принципи Вашингтона — національний інтерес, "мир через силу", невтручання, гнучкий реалізм, першість національних держав, баланс сил. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735782-ssha-mayut-strategiyu-nacbezpeki-2025-z-akcentom-na-rf-i-nato-detali>

23. **Бурдейна О. Як позиція України щодо територіальних поступок зруйнувала "мирний план" Трампа, — ЗМІ** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 9 груд. — Електрон. дані. *Як ідеться в аналітичній статті медіа "The Washington Post", у заяві Володимира Зеленського про відмову віддавати частину України, яка пролунала після зустрічі з трьома європейськими лідерами, є сигнал для Кремля та Вашингтона. З одного боку, український Президент відкинув вимогу РФ, яка намагається без боїв отримати частину Донбасу. З іншого — відмовив Президенту США Дональду Трампу, який прагне укласти "мирну угоду" будь-яким коштом, навіть ціною української землі. За оцінками медіа, така "непоступливість" В. Зеленського може змінити весь подальший хід переговорів щодо зупинення російсько-української війни. Розглянуто, що приховують дипломатичні "консультації" про те, як проходитиме кордон між Україною та РФ.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736205-mirniy-plan-trampa-provalivsysya-cherez-poziciyu-ukrajini-detali>

24. **Бутирська Н. Розмови про мир і обійми з Путіним: де межа балансу для Моді?** [Електронний ресурс] / Наталія Бутирська // Дзеркало тижня. — 2025. — 8 груд. — Електрон. дані. *Проаналізовано візит В. Путіна до Індії в контексті трансформації індійсько-російських відносин та зростаючого геополітичного тиску на Нью-Делі з боку США. Розглянуто торговельні, енергетичні та військово-технічні аспекти співпраці, зокрема дисбаланс у двосторонній торгівлі, ризики санкцій і залежність Індії від російського озброєння. Окрему увагу приділено проблемам фінансових розрахунків у рупіях та наслідкам санкцій Вашингтона для індійських*

нафтопереробних компаній. Проаналізовано прагнення Індії балансувати між стратегічними партнерствами із США та РФ, а також внутрішні дилеми, пов'язані з безпековими ризиками, включно з участю індійських громадян у війні проти України. Показано, що демонстративна дружність між Путіним і Моді приховує реальні обмеження партнерства, зумовлені технологічною слабкістю РФ та її залежністю від індійського ринку нафти. Підкреслено, що Україна має можливість поглибити власний діалог із Нью-Делі, використовуючи прагнення Індії до позиціонування як прихильника миру та стратегічного балансу. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/rozmovi-pro-mir-i-obijmi-z-putinim-de-mezha-balansu-dlja-modi.html>

25. **Бюджет-2026: 100 % доходів — на оборону країни** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 6 груд. [№ 250]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 03.12.2025 ухвалила Закон України «Про Державний бюджет на 2026 рік». Документ підтверджує пріоритет держави: оборона та безпека країни. Усі внутрішні доходи і запозичення, які Україна збрала власними силами, у 2026 р. спрямовують тільки на зміцнення обороноздатності: грошове забезпечення військових, закупівлю озброєння, підтримку боєздатності, логістику та формування стратегічних резервів. Це майже 60 % усіх видатків бюджету. Зазначено, що загальний обсяг видатків на сектор оборони та безпеки 2026 року становить 2 трлн 807,1 млрд грн, або 27,2 % ВВП. Це ресурс, на якому тримається можливість держави продовжувати опір та зміцнювати армію. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/byudzhets-2026-100-dohodiv-na-oboronu-krayini/>

26. **В Україні запроваджують нову систему розподілу мобілізованих у бойові бригади** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. Згідно із повідомленням заступника керівника Офісу Президента України Павла Паліси, 05.12.2025 на Ставці Верховного Головнокомандувача ухвалено рішення про запровадження нової, чіткої системи розподілу мобілізованих між бойовими бригадами. Мета —

зменшити кількість «ручних рішень» і надати командирам можливість системно планувати відновлення та навчання особового складу. Нова система також передбачає, що підготовка новобранців відбуватиметься максимально наближено до умов конкретної бригади, до якої прикомандирований військовослужбовець. Вказано, що новобранців планують розподіляти між бригадами ще до початку проходження ними базової військової підготовки. Зазначено, що уже 37 бойових бригад мають право самостійно проводити базову військову підготовку. Ці спроможності будуть розширюватися. П.Паліса наголосив, що для бригад зміна системи означає прогнозованість, можливість формувати власні навчальні цикли, згаджувати підрозділи та працювати з людьми системніше. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543656-v-ukrajini-zaprovadzhuyut-novu-sistemu-rozpodilu-mobilizovanikh-u-bojovi-brigadi>

27. **Вадим Галайчук: Країни-члени ЄС не будуть терпіти зловживання правом вето для блокування євроінтеграції України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Вадим Галайчук, у Копенгагені відбулася конференція COSAC - комітетів із європейських справ країн-членів ЄС та з європейської інтеграції країн-партнерів і кандидатів на вступ до Євросоюзу. Він зауважив, що Україна залишається однією з центральних тем цих засідань, зокрема цього разу порушувалися питання нашої євроінтеграції, продовження підтримки та протидії російській агресії. За його словами, учасники заходу порушили питання стосовно того, наскільки сама Угорщина виконує свої зобов'язання як країна-член за договорами про функціонування ЄС. Крім того, народний депутат зауважив, що українська делегація теж ініціювала обговорення низки важливих для нашої держави тем. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389040>

28. **Ватикан в ООН: Українські діти повинні повернутися до своїх родин** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. –

Електрон. дані. Зазначено, що Святий Престол і надалі доклаватиме зусиль, щоб українські діти та військовополонені повернулися до своїх родин. Про це йдеться в заяві Постійного представництва Святого Престолу при Організації Об'єднаних Націй з нагоди спеціальної надзвичайної сесії Генеральної Асамблеї 3 грудня. Зауважено, що Святий Престол також просить країни, що зібралися в ООН, відмовитися від пасивності та надати конкретну підтримку будь-якій ініціативі, яка може привести до справжніх переговорів і тривалого миру. Наголошено, що Генеральна Асамблея ухвалила резолюцію, в якій закликала РФ до «негайного, безпечного та безумовного повернення всіх українських дітей, яких було примусово перевезено або депортовано», та «припинити будь-які подальші дії з депортації, розлучення з сім'ями, зміни громадянства, усиновлення або передачі в прийомні сім'ї та індоктринації». Текст: https://risu.ua/vatikan-v-oon-ukrayinski-diti-povinni-povernutisya-do-svoyih-rodin_n160750

29. Верховна Рада створила ТСК для розслідування можливих фактів незаконної забудови [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Йдеться про ухвалення Верховною Радою України (ВР України) 04.12 2025 в цілому проєкту Постанови №13357 про утворення Тимчасової слідчої комісії з розслідування можливих фактів незаконної забудови, самовільного зайняття земельних ділянок, самовільного будівництва, зловживань та неефективного використання коштів і майна, що перебуває в управлінні суб'єктів управління об'єктами державної та комунальної власності, які зумовили появу об'єктів незавершеного житлового будівництва, що призводить до порушення конституційного права на житло військовослужбовців ЗСУ, інших утворених відповідно до законів України військових формувань та правоохоронних органів спеціального призначення, членів їх сімей та внутрішньо переміщених осіб (ВПО). Окреслено завдання ТСК, серед яких: розслідування порушень містобудівного та земельного законодавства, пов'язаних із незаконною забудовою, самовільним будівництвом і неефективним управлінням державним та комунальним

майном; аналіз роботи органів влади та місцевого самоврядування, відповідальних за регулювання містобудування, експлуатацію інженерних мереж і надання комунальних послуг, а також встановлення можливих зловживань або фактів корупції; вивчення причин появи об'єктів незавершеного житлового будівництва та напрацювання пропозицій щодо завершення їх зведення для забезпечення житлом ВПО, військових та інших категорій громадян тощо.. Текст: <https://pravo.ua/verkhovna-rada-stvoryla-tsk-dlia-rozsliduvannia-nezakonnoi-zabudovy-ta-porushen-u-sferi-derzhavnoi-i-komunalnoi-vlasnosti/>

30. **Верховна Рада ухвалила Державний бюджет на 2026 рік** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 5 груд. [№ 249]. – Електрон. дані. Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко висловила вдячність народним депутатам за підтримку цього ключового документа. За словами очільниці уряду, доходи бюджету зростуть до 2,92 трлн грн, що на 446,8 млрд грн більше, ніж 2025-го. Видатки теж зростуть і становитимуть 4,83 трлн грн, що на 134,5 млрд грн більше, ніж попереднього року. «Мета бюджету — забезпечити оборону країни, підтримати людей і створити умови для економічного зростання навіть в умовах повномасштабного вторгнення», — підкреслила Ю. Свириденко. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/verhovna-rada-uhvalila-derzhavnij-byudzheth-na-2026/>

31. **Верховній Раді рекомендовано ратифікувати Угоду між Кабінетом Міністрів України та Федеральною Радою Швейцарії щодо співробітництва у процесі відновлення України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що під час засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва були розглянуті питання щодо проєктів законів України «Про ратифікацію Угоди між Кабінетом Міністрів України та Федеральною Радою Швейцарії щодо співробітництва у процесі

відновлення України» та «Про припинення дії, вихід та денонсацію міжнародних договорів України, укладених Урядом України з урядами Російської Федерації, Республіки Білорусь та в рамках Співдружності Незалежних Держав». Також розглянуто питання про затвердження Плану законопроектної роботи ВР України на 2026 рік і підтримано пропозиції Комітету до Плану законопроектної роботи. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388923>

32. Використання активів для розвитку ветеранського бізнесу: відбувся круглий стіл [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 1 груд. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 26.11.2025 в Києві відбувся круглий стіл із питань використання злочинних активів для підтримки відновлення ветеранів і розвитку ветеранського бізнесу, який організувало адвокатське об'єднання «Globa&Globa». Учасники заходу, зокрема, обговорили правові, економічні та соціальні механізми використання арештованих, конфіскованих і підсанкційних активів осіб, пов'язаних із державою-агресором, для реабілітації та соціально-економічної реінтеграції ветеранів, а також підтримки ветеранського підприємництва. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/vikoristannya-aktiviv-dlya-rozvitku-veteranskogo-biznesu-vidbuvsya-krugliy-stil.html>

33. Вишневська Т. "Кожен винен 8200 доларів": зовнішній борг України перевищив 100 % ВВП, — нардеп (відео) [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Народний депутат України, голова депутатського об'єднання "Розумна політика" Дмитро Разумков повідомив, що зовнішній борг вже перевищив 100 % від ВВП. За його словами, ці гроші віддаватимуть з гаманців громадян, і це доводять плани щодо запровадження чотирьох видів податків: планують підняти податки, зокрема запровадити податок на додану вартість (ПДВ) для фізичних осіб – підприємців (ФОП) з доходом понад 1 млн грн; будуть запроваджені податки на посилки з замовленнями з маркетплейсів; податок на "OLX", тобто продавці вживаних речей платитимуть за продаж;

довічний військовий збір, який нині складає 5 %, до попереднього значення у 1,5 % його вже повертати не хочуть. За даними Національного банку України (НБУ), протягом II кварталу 2025 р. обсяг валового зовнішнього боргу України збільшився на майже 18 млрд доларів — до 208,5 млрд доларів. Стосовно ВВП країни він зріс до 105,11 %. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735700-zovnishniy-borg-ukrajini-nardep-zayaviv-shcho-kozhen-gromadyanin-narazivinen-ponad-8000-dolariv-video>

34. **Вишневська Т. Український сценарій повторюється: в ISW попередили, які країни під загрозою нападу РФ** [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Американський Інститут вивчення війни (ISW) попередив, що Кремль знову озвучує наративи, які лунали від російських чиновників перед вторгненням в Україну, але вже в бік інших країн. Аналітики вважають це "нульовою фазою" підготовки до нової війни. Зокрема міністр закордонних справ РФ С. Лавров звинуватив владу країн Балтії та Молдови в ухваленні "расистських" законів і "дискримінації" російського населення. За словами аналітиків, його заява віддзеркалює наративи, які Кремль використовував для виправдання свого вторгнення в Україну, а російські чиновники вже давно застосовують інформаційну стратегію Кремля для погроз Молдові, а також членам Організації Північноатлантичного договору (НАТО) – Естонії, Латвії, Литві та Фінляндії. Зауважено, що нині мета росіян — створити інформаційні та психологічні умови, щоб підготуватись до можливого конфлікту з НАТО в майбутньому. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735596-viyna-v-ukrajini-rosiya-povtoryuye-scenariy-gotuyuchis-donovogo-napadu-na-inshi-krajini>

35. **Військова омбудсменка виявила масові порушення прав у штурмових полках** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. Йдеться про інтерв'ю військової омбудсменки Ольги Решетилової «Lv.ua» щодо виявлення масових порушень прав військовослужбовців в окремих штурмових полках Сил оборони. За її словами,

численні скарги стали підставою для виїзних перевірок, під час яких виявлено порушення. Вона наголосила, що йдеться не про всі штурмові полки, а про окремі підрозділи, яким «здалося, що вони безкарні». Оскільки виявлені факти мають ознаки «відвертого криміналу», вони вийшли за межі компетенції військового омбудсмана. «Усі [скарги] передала в правоохоронні органи. Зараз триває слідство. Далі – м'яч на полі Офісу генерального прокурора і правоохоронних органів. Я сподіваюся, що вони будуть у цьому розслідуванні доволі ефективними,» — зазначила військова омбудсменка. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543663-viiskova-ombudsmenka-vyiyavyla-masovi-porushennia-prav-u-shturmovykh-polках>

36. Військова підготовка для студентів-медиків стане обов'язковою – Свириденко [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. Згідно із повідомленням прем'єр-міністра України Юлії Свириденко, підготовка офіцерів запасу стане обов'язковою для студентів медичних і фармацевтичних спеціальностей. Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив рішення зробити військовий вишкіл обов'язковою частиною навчання для студентів медичних і фармацевтичних спеціальностей. Вказано, що наразі уряд працює над оновленням переліку закладів вищої освіти (ЗВО), які проводитимуть таку підготовку. Також планують збільшити обсяг навчального часу на 20 %, встановити чіткі вимоги до змісту навчальних програм, графіку та форм навчання. Очікується, що зміни підвищать якість підготовки та зміцнять оборонний потенціал держави. Текст: https://gazeta.ua/articles/life/_vijskova-pidgotovka-dlya-studentivmedikiv-stane-obovyazkovoyu-sviridenko/1237674

37. Власюк В. Виснажена скарбниця війни: економіка Росії після чотирьох років українського спротиву та західних санкцій [Електронний ресурс] / Володимир Власюк // Дзеркало тижня. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. Проаналізовано, чи спроможна Росія довгостроково утримувати масштабну війну проти України, розглядаючи ресурсний стан її економіки за останні чотири роки. Показано, що різке зростання військових витрат у

поєднанні зі зниженням доходів від енергетичного експорту та дією санкцій призвели до критичного скорочення резервів РФ – ФНД, золотовалютних запасів і щоденних експортних надходжень. У країні сформувався стан стагфляції, коли висока інфляція поєднується зі спадом економічної активності, що унеможлиблює стабільне фінансування війни без масштабної емісії грошей. Падіння промислового виробництва, зростання податкового тиску та вичерпання неінфляційних джерел бюджету демонструють швидке виснаження економічного потенціалу РФ. За таких умов тривале утримання нинішнього рівня військових витрат стає нереалістичним. Економічні фактори дедалі сильніше підштовхують Кремль до пошуку виходу з гарячої фази війни. Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/visnazhena-skarbnitsja-vijni-ekonomika-rosiji-pislja-chotirokh-rokiv-ukrajinskoho-sprotivu-ta-zakhidnikh-sanktsij.html>

38. ВПО з тимчасово окупованих територій: підтримка житлом [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 2 груд. [№ 246]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що розпочався перший етап нової державної програми житлової допомоги для внутрішньо переміщених осіб (ВПО), чії домівки залишилися на тимчасово окупованих територіях (ТОТ). ВПО, які мають статус учасників бойових дій або осіб із інвалідністю внаслідок війни, зможуть подати заяву на отримання житлового ваучера номіналом 2 млн грн через «Дію». «Це перший етап нової програми житлової допомоги для родин, чії домівки залишилися на тимчасово окупованій території», — зазначила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/vpo-z-timchasovo-okupovanih-teritorij-pidtrimka-zh/>

39. ВПО з тимчасово окупованих територій подали понад 10 тисяч заяв на житлові ваучери [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. За повідомленням Міністерства розвитку громад та територій України, 1 грудня стартував прийом заявок на отримання житлового ваучера номіналом 2 млн грн. Це новий інструмент підтримки

внутрішньо переміщених осіб (ВПО) з тимчасово окупованих територій (ТОТ), що дозволяє придбати квартиру чи будинок, інвестувати у будівництво або використати кошти для першого внеску чи погашення платежу за іпотекою. На першому етапі участь у програмі доступна лише тим ВПО, які мають статус учасника бойових дій (УБД) або особи з інвалідністю внаслідок війни та підтверджене попереднє проживання на ТОТ. Обов'язковою умовою є наявність актуальної довідки ВПО з адресою фактичного проживання на підконтрольній території України, а також відсутність іншого житла на підконтрольній території (крім непогашеної іпотеки або житла в зоні бойових дій) та раніше отриманої житлової допомоги від держави. Наразі на участь в програмі житлових ваучерів для ВПО з ТОТ подано вже 10 628 заяв. Найактивніше заяви у рамках нового компоненту "єВідновлення" подають у Дніпропетровській області (1776), Києві (1545) та на Запоріжжі (1044). Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/vpo-z-timchasovo-okupovanih-teritoriy-podali-ponad-10-tisyach-zayav-na-zhitlovi-vaucheri.html>

40. Впроваджуємо доступність цифрових сервісів для всіх категорій громадян [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. Повідомлено, що 5 грудня Кабінет Міністрів України (КМ України) подав до Верховної Ради України (ВР України) проєкт Закону «Про цифрову доступність в Україні» (реєстр. № 14278). Законопроект розроблено з метою створення ефективного механізму для забезпечення цифрової доступності електронних інформаційних ресурсів, онлайн-ресурсів та електронних послуг для всіх осіб, зокрема з функціональними порушеннями або інвалідністю. Документ підготовлено відповідно до зобов'язань України за Угодою про асоціацію з Європейським Союзом (ЄС). Він визначає обов'язок державних органів та інших установ забезпечити доступності веб-сайтів, мобільних додатків та електронних сервісів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389089>

41. **Гал І. До виборів готовий, але є два питання, — Зеленський** [Електронний ресурс] / Ірина Гал // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. *Як повідомила «Українська правда», під час онлайн-брифінгу з журналістами Президент України відреагував на заяву американського лідера Дональда Трампа про те, що в Україні вже давно настав час провести вибори, які відклалися через бойові дії. За словами Володимира Зеленського, він готовий до виборів. Більш того — просить зараз США допомогти, можна разом із європейськими колегами, забезпечити безпеку для проведення виборів, тоді наступні 60 - 90 днів Україна буде готова до їх проведення. Водночас попросив українських парламентарів зайнятися підготовкою для нього пропозицій щодо «можливості зміни законодавчих засад та закону про вибори під час воєнного стану». Також В. Зеленський повідомив, що зараз Україна та партнери працюють над трьома документами. Перший — рамковий, що складається з двох десятків пунктів, які наразі постійно змінюються. Другий стосується гарантій безпеки, а третій — повоєнного відновлення України. Торкнувся він і теми ударів росіян по енергетиці України та українських відповідей, заявивши, що наша країна готова до «енергетичного перемир'я», якщо на це буде згода Кремля. Текст: <https://fakty.ua/464233-k-vyboram-gotovo-est-dva-voprosa---zelenskiy>*

42. **Галушка О. Війна за репараційний кредит** [Електронний ресурс] / Олена Галушка, Андрій Міхеєв // Дзеркало тижня. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *Проаналізовано дискусії в ЄС щодо використання 300 млрд доларів заморожених активів російського Центробанку для фінансування України. Основну увагу приділено ідеї «репараційного кредиту», який мав би забезпечити Україні довгострокову фінансову підтримку за рахунок готівкових залишків у європейських депозитаріях. Однак реалізація цього механізму блокується Бельгією, яка побоюється юридичних ризиків, втрати бюджетних надходжень та політичних наслідків. Єврокомісія пропонує декілька правових шляхів і гарантій для подолання опору, але консенсусу досі не досягнуто. Наголошено, що відсутність рішення загрожув*

не лише фінансуванню України, а й можливістю РФ повернути активи у разі не продовження санкцій. Підкреслено, що Європа стоїть перед вибором між рішучими діями на користь власної безпеки та ризиком втратити стратегічну ініціативу. Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/vijna-za-reparatsijnij-kredit.html>

43. **Гірак Г. Війна до останнього рубля: скільки часу ще може воювати Путін** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. У контексті тиску США на Україну з вимогою виконати нереальні умови диктатора В. Путіна, проаналізовано перспективи мирних переговорів між РФ та Україною та можливість РФ продовжувати війну. Наведено коментарі Президента України Володимира Зеленського щодо забаганок Кремля стосовно Донбасу та територій, яких окупанти не завоювали. За висновками аналітиків Інституту вивчення війни (ISW), темпи просування російської армії свідчать про те, що перемога РФ в Україні не є неминучою, а швидке захоплення всієї Донецької області не є невідворотним. На думку експертів, зараз час працює проти В. Путіна: кремлівська скарбниця настільки спорожніла, що грошей вистачить максимум на півтора року війни, а подальші санкції можуть скоротити цей період; немає жодних шансів на мирні переговори між РФ та Україною, а Д. Трамп хоч і каже, що хоче припинення війни, та поки що не чинить істотного тиску на Путіна. Тому в Кремлі вважають, що в них ще є час, і можна затягувати переговори та наполягати на далекосяжних вимогах, від яких Україні слід відмовлятися. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4839240-viina-do-ostannoho-rublia-skilky-chasu-sche-mozhe-vouivaty-putin>

44. **Гірак Г. Комунальні послуги: хто з українців може за них не платити** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Вказано, що нарахування плати за деякі комунальні послуги не здійснюється, якщо житло знищене чи стало непридатним для проживання внаслідок бойових дій. Якщо внутрішньо

переміщені особи (ВПО) з прифронтової території винаймають житло, вони мають платити за комуналку. Проте, якщо вони мешкають у житлі, яке їм надали безплатно на державному чи комунальному рівні – все залежить від конкретної програми. Людям, які подали заяву, що виїхали в інший регіон / за кордон, залишивши своє житло, мають зменшити / відмінити оплату за ЖКП. У прифронтових громадах інколи місцева влада сама ухвалює рішення щодо платіжок у таких випадках. Пільги з оплати комуналки надають пенсіонерам, які працювали в сільських бюджетних організаціях. Зазначено, що найбільшу частку пільговиків становлять ветерани війни (учасники бойових дій (УБД), особи з інвалідністю внаслідок війни трьох груп, члени сімей загиблих військовослужбовців і ветеранів). Пільги також мають: особи, які постраждали внаслідок аварії на ЧАЕС (I та II категорії); ветерани військової служби, органів внутрішніх справ, ДСНС, податкової поліції й інших силових структур; багатодітні родини. З'ясовано, як не потрапити до боргової ями через комунальну заборгованість.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4837143-komunalni-posluhy-khto-z-ukraintsiv-mozhe-za-nykh-ne-platyty>

45. **Гірак Г. Мирний план Трампа: який він має статус та хто й коли його підпише** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Вказано, що 30.11.2025 делегації України та США на зустрічі у Маямі узгодили «мирний план». Як зазначив очільник української делегації, секретар РНБО Рустем Умеров, «маємо суттєвий поступ у просуванні достойного миру та зближенні наших позицій із американською стороною». А держсекретар США Марко Рубіо назвав цю зустріч «продуктивним продовженням переговорів у Женеві», наголосивши, що завдання Вашингтона виходить за межі простого закінчення війни: США хоче допомогти Україні стати безпечною назавжди, щоб вона ніколи більше не зіткнулася з черговим вторгненням, а український народ щоб вийшов із цієї війни, не просто відбудувавши країну, а зробивши її сильнішою та заможнішою, ніж вона була будь-коли. Очікується, що днями

спецпредставник Д. Трамп С. Віткофф повезе до Москви узгоджений із Україною «мирний план», але, як зауважено, мало надії, що РФ на нього погодиться. Наведено коментарі експосла США в Україні Д. Гербста та ексголовинокомандувача ЗСУ, посла України у Великій Британії В. Залужного щодо перспектив закінчення війни. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4836964-myrnyi-plan-trampa-yakyyi-vin-maie-status-ta-khto-y-koly-yoho-pidpyshe>

46. **Гірак Г. Нова хвиля мобілізації: коли підуть служити всі жінки та молодь до 25 років** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Як зазначив в інтерв'ю «Телеграфу» народний депутат, член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський, нині в Комітеті немає жодного законопроекту, спрямованого на примусову мобілізацію жінок; водночас «після війни, коли буде укладено мирний договір (в тому чи іншому форматі), ми маємо думати, як все населення залучити до національного спротиву, військової підготовки. Тому ...в майбутньому і жінки, і чоловіки мають бути готові до захисту Вітчизни». Його колега з Комітету Юрій Здебський зауважив, що питання мобілізації жінок постійно обговорюється, але зараз воно не є терміновим. А якщо й виникне потреба масово залучити до Сил оборони жінок, то рішення про це буде ухвалено оперативно. Наведено коментарі українських військових щодо можливого зниження мобілізаційного віку до 23 років уже наступного року. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4837756-nova-khvylya-mobilizatsii-koly-pidut-sluzhyty-vsi-zhinky-ta-molod-do-25-rokiv>

47. **Гірак Г. Оренду житла виведуть із тіні: які податки заплатять українці** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. Вказано, що цю тему обговорили в Києві під час круглого столу з питань удосконалення ринку оренди приватного житла в Україні та впровадження інструментів державної підтримки

населення, організованого за підтримки Світового Банку та Міжнародної організації з міграції (МОМ). У парламенті дійшли висновку, що рішенням, яке дозволить вивести ринок оренди з «сірої зони», буде зменшення податкового навантаження - попри те, що в умовах війни воно є непопулярним. За словами голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку і містобудування Олени Шуляк, під час доопрацювання в Комітеті до другого читання законопроекту № 12377 «Про основні засади житлової політики», найбільш дискусійною була норма щодо обов'язкової офіційної реєстрації всіх договорів оренди житла в спеціальній цифровій системі. Другим аспектом прозорого ринку оренди визнали впорядкування роботи фахівців із нерухомості. Розглядається і питання можливого звільнення від податків при здачі житла внутрішньо переміщеним особам (ВПО), учасникам бойових дій (УБД) та іншим вразливим категоріям населення. Депутатка додала, що ухвалення законопроекту очікується до кінця поточного року, оскільки це дедлайн програми «Ukraine Facility». Йдеться також про проєкт із будівництва муніципального орендного житла для мариупольців, який стартував у Білій Церкві, що має стати стандартом для поширення моделі муніципального житла в Україні. Передбачається створення сучасного житла, яке громада зможе надавати ВПО на пільгових умовах. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4839067-orendu-zhytla-vyvedut-iz-tini-yaki-podatky-zaplatiat-ukraintsi>

48. **Голова Верховної Ради Руслан Стефанчук провів зустріч із Президентом Кіпру Нікосом Христодулідісом** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що напередодні початку головування Кіпру в Європейському Союзі, яке розпочнеться 01.01.2026, Голова ВР України Руслан Стефанчук зустрівся з Президентом Кіпру Нікосом Христодулідісом. Р. Стефанчук підкреслив, що тривалий мир в Україні є ключовим елементом безпеки для всієї Європи, а безпека ЄС

нерозривно пов'язана з безпекою України, і сторони домовилися продовжити активний міжпарламентський діалог та підтримку реформ. Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/389011>

49. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 3 грудня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. *Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 3 грудня 2025 р., під час якого було ухвалені в цілому проєкт Закону про Державний бюджет України на 2026 рік, проєкт Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо встановлення безперервності страхового стажу особи, поновленої на роботі після незаконного звільнення та інші. Також ухвалено за основу проєкт Закону щодо забезпечення права військовослужбовців, ветеранів та звільнених з полону військовополонених на належну медичну допомогу, реабілітацію, протезування (зі скороченням наполовину строку подання пропозицій та поправок).* Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/388974>

50. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 4 грудня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. *Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 4 грудня 2025 р., під час якого було ухвалено в цілому проєкт Закону про внесення змін до підрозділу 2 розділу XX «Перехідні положення» Податкового кодексу України щодо оподаткування податком на додану вартість операцій з ввезення на митну територію України товарів для потреб безпеки і оборони (прийнято рішення про невідкладне підписання Закону); проєкт Закону про внесення змін до Кримінального процесуального кодексу України та інших законів України щодо оптимізації процесів розшуку осіб, зниклих безвісти, та ідентифікації невпізнаних тіл (останків) під час дії воєнного стану тощо.*

Також ухвалено постанови: про утворення ТСК з питань розслідування порушень законодавства щодо лікування, реабілітації, протезування військовослужбовців і ветеранів, розслідування фактів завищення вартості та неналежної якості лікарських засобів (з урахуванням зауважень та пропозицій Комітету); про утворення ТСК з питань розслідування злочинів, вчинених збройними формуваннями Російської Федерації проти журналістів та інших працівників суб'єктів у сфері медіа (з редакційними уточненнями Комітету) та низку інших. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388992>

51. **Готується до реєстрації новий законопроект, спрямований на залучення інвестицій в економіку України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку за ініціативи голови підкомітету з питань взаємодії держави і бізнесу та інвестицій Ігоря Марчука відбулося обговорення нової законодавчої ініціативи про зони розвитку туризму та рекреації, спрямованої на залучення інвестицій в економіку України. Народний депутат наголосив, що Україна дивовижна і її унікальні ландшафти, сприятливий клімат, природна, історична та культурна спадщина — це не лише краса, а й величезні можливості для соціально-економічного зростання.

Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/388977>

52. **Гриценко В. Суди та міжнародні санкції: практика, яка творить історію** [Електронний ресурс] / Валерія Гриценко // Юрид. газ. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що повномасштабне вторгнення РФ в Україну стало поворотним моментом європейської безпеки, глобальної еволюції санкційного права та розвитку міжнародного права. Масштаб, швидкість та узгодженість санкційних пакетів, які запровадили країни ЄС, США, Велика Британія, Канада, Австралія, Японія та інші партнери України, не мають аналогів у сучасній історії. Проаналізовано формування сучасної судової практики у сфері міжнародних санкцій та її роль у становленні

санкційного права. Розглянуто такі питання: санкції як інструмент міжнародної оборони; суди ЄС: нові стандарти у справах про агресію; Україна як суб'єкт санкційної архітектури; Українські суди: новий досвід у конфіскації активів; заморожені активи РФ: що вирішують суди міжнародних юрисдикцій тощо. Текст: <https://yur-gazeta.com/dumka-eksperta/sudi-ta-mizhnarodni-sankciyi-praktika-yaka-tvorit-istoriyu-.html>

53. **Громади потребують більше кваліфікованих спеціалістів** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 10 груд. [№ 252]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Міністерство розвитку громад та територій затвердило типову освітню програму підвищення кваліфікації «Фахівець із безбар'єрності». Зазначено, що вона стане основою для запровадження нової спеціалізованої підготовки в закладах вищої освіти (ЗВО) з 2026 р. Документ визначає єдині стандарти та вимоги до майбутніх освітніх програм підвищення кваліфікації, що розроблятимуть на її основі. Так ЗВО отримали змогу створювати власні навчальні програми підвищення кваліфікації, адаптуючи їх під себе та обов'язково погоджуючи з Мінрозвитку. Мета програми — збільшити кількість підготовлених фахівців у галузі доступності, які зможуть кваліфіковано проводити якісну оцінку безбар'єрності різних типів будівель і споруд, вимоги до яких істотно відрізняються. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/gromadi-potrebuyut-bilshe-kvalifikovanih-specialis/>

54. **Гурак Р. Освіта як схованка: як університети й коледжі стали тилом для ухилянтів** [Електронний ресурс] / Руслан Гурак ; спілкувалася Оксана Онищенко // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 груд. – Електрон. дані. Наведено інтерв'ю з Русланом Гураком, головою Державної служби якості освіти України (ДСЯО), у якому йдеться про результати позапланових перевірок університетів і коледжів, які виявили масштабне використання освіти як способу уникнення мобілізації чоловіками віком 25+. Посадовець розповів про різке зростання числа студентів цієї вікової групи після 2022 р., схеми їхнього «технічного» вступу (фіктивні мотиваційні листи, непрозорі

іспити, відсутність відвідування занять, вступ без військово-облікових документів), а також про корупційні практики окремих керівників закладів. Він пояснив, які заходи вже вживаються, скільки студентів відраховано, і які зміни у законодавстві потрібні, щоб закрити лазівки для ухиляння від служби через навчання. Текст: <https://zn.ua/ukr/EDUCATION/osvita-jak-skhovanka-jak-universiteti-j-koledzhi-stali-tilom-dlja-ukhiljantiv.html>

55. Данія зменшує військову допомогу Україні [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. Йдеться про наміри Данії суттєво зменшити обсяги військової підтримки для України у 2026 р. порівняно з попередніми роками, що викликало дискусії серед данських політиків. Вказано, що міністр оборони Троельс Лунд Поульсен повідомив Комітету з питань оборони Данії про заплановані обсяги допомоги, які демонструють значне скорочення протягом трьох років. Зазначено, що прихильники скорочення вважають це «стабілізацією» допомоги, аргументують тим, що Данія вже надала значні ресурси на початку повномасштабної війни, і тепер настав час іншим державам активніше долучатися до підтримки України. Проте критики скорочення наполягають, що ситуація в Україні критична, і тому зараз не найкращий час для зменшення обсягів фінансової та військової підтримки. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543642-skorochennia-viiskovoi-dopomohy-ukraini-vid-danii>

56. Денисова Д. Держбюджет України 2026: яким буде прожитковий мінімум, скільки заклали на оборону та чи підвищать зарплату вчителям [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що держбюджет на 2026 р., ухвалений Верховною Радою України (ВР України) 03.12.2025, називали популістським і передвиборним через рекордні 3339 правок і пропозиції масових пільг. Він став компромісним варіантом між вимогами Міжнародного валютного фонду (МВФ), потребами фронту та політичним тиском напередодні виборчого циклу. Попри відхилення більшості

популістичних пропозицій, ключові соціальні заходи збережено чи скориговано. Розглянуто, що відомо про фінансування на 2026 р. після його ухвалення депутатами, як зміняться мінімальні зарплати, прожитковий мінімум, зарплати вчителів. Зауважено, що бюджет-2026 залишається надзвичайно залежним від зовнішнього фінансування: майже 40 % його дефіциту покривається коштом міжнародних партнерів. Це означає, що будь-яка затримка або скорочення допомоги змусить уряд переглядати соціальні видатки чи здійснювати екстрені запозичення на внутрішньому та зовнішньому ринках. Така залежність — головний, але не єдиний ризик для виконання бюджету в наступному році. Текст:

<https://focus.ua/uk/economics/735548-byudzheth-2026-skilki-zaklali-na-oboronu-prozhitkoviy-minimum-i-zarplati-vchiteliv>

57. **Діалог влади та бізнесу: у Волинській ОВА обговорили стабільне енергозабезпечення підприємств** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Волинській ОВА відбувся черговий діалог влади та бізнесу, присвячений системному підходу та впровадженню інноваційних рішень для забезпечення енергетичної безпеки підприємств області. Учасники обговорили проблеми, пов'язані з пошкодженнями енергетичної інфраструктури та можливими відключеннями електропостачання, а також шляхи підтримки стабільної роботи підприємств і суб'єктів господарювання. Значну увагу приділили критично важливим об'єктам, пріоритетному електропостачанню, власній генерації та автономній роботі підприємств. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/388907>

58. **Діксон М. Зневажливі висловлювання Трампа на адресу Зеленського лише допомагають Путіну** [Електронний ресурс] / Марк Діксон // Дзеркало тижня. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. Пояснено, що звинувачення Дональда Трампа на адресу Володимира Зеленського у «відсутності вдячності» є безпідставними та політично шкідливими.

Наголошено, що саме Захід має дякувати Україні за те, що вона ціною величезних жертв стримує російську агресію й захищає демократичний світ. Вимога Д. Трампа про публічні подяки подається як прояв егоїзму, демонстрації сили та приниження, що лише підриває єдність союзників. Показано, що порівняння реального внеску сторін у спротив Росії однозначно свідчить: українська жертва незмірно більша за західну допомогу. Таким чином, «геополітика вдячності» Президента США викривляє моральну реальність війни, зміцнює позиції автократів і шкодить демократіям. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/znevazhlivi-vislovljuvannja-trampa-na-adresu-zelenskoho-lishe-dopomahajut-putinu.html>

59. До Верховної Ради України передали Вифлеємський вогонь миру [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що представники скаутської організації України «Пласт» передали до Верховної Ради України (ВР України) Вифлеємський вогонь миру. Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук наголосив, що ця щорічна тепла та світла традиція нагадує про ключові цінності, які об'єднують українців. Він подякував пластунам за важливу місію та збереження традиції, яка в умовах сьогодення набуває особливого змісту та сили. «Нехай Вифлеємський вогонь додає сил, віри й тепла кожному, хто працює та служить заради України», — підкреслив Р. Стефанчук. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389086>

60. Доля України — це доля всієї Європи [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 10 груд. [№ 252]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у столиці Великої Британії Володимир Зеленський провів зустріч із Прем'єр-міністром Кіром Стармером, Президентом Франції Емманюелем Макроном і Федеральним канцлером Німеччини Фрідріхом Мерцом. Президент України подякував лідерам держав за організацію зустрічі й особистий внесок кожного з них на шляху до встановлення достойного гарантованого миру. Учасники зустрічі обговорили дипломатичну роботу з

американською стороною та узгодили спільну позицію й подальші кроки. Лідери наголосили, що мирний план має передбачати забезпечення територіальної цілісності та суверенітету України, гарантії безпеки від партнерів і повне припинення вогню. В. Зеленський проінформував про контакти зі США та роботу над усіма пропозиціями, які є на столі. Глава держави наголосив: важливо, щоб над усіма документами тривала спільна робота, а це стосується і загальної рамки щодо миру, і гарантій безпеки, і відновлення України після закінчення війни. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/dolya-ukrayini-ce-dolya-vsiyeyi-yevropi/>

61. **Доступність починається з нас: у Чернігові відбулась тематична конференція** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Чернігові в комунальному некомерційному підприємстві (КНП) «Ветеранський простір» відбулася тематична конференція, присвячена психологічній взаємодії з ветеранами та їхніми родинами. Співорганізатором заходу виступила громадська організація «Ветеранська спільнота України «Серцевір». Зазначено, що участь у конференції взяли фахівці із супроводу ветеранів війни та демобілізованих осіб із різних громад області. Під час зустрічі обговорювали ключові психологічні аспекти ефективної комунікації, механізми надання підтримки, реагування на кризові стани та особливості супроводу родин ветеранів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388972>

62. **Євгенія Кравчук: Данія підтверджує, що залишається надійним союзником України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» і постійної делегації у ПАРЄ Євгенія Кравчук, яка очолила українську делегацію, делегація Верховної Ради України (ВР України) провела низку змістовних і важливих зустрічей із колегами з парламенту Данії.

Парламентарка зауважила, що ця країна посідає четверте місце за кількістю й вартістю наданої допомоги Україні. Зокрема саме Данія запропонувала механізм прямого фінансування нашої оборонної промисловості урядами інших держав для закупівлі озброєнь. Вона наголосила, що це надійний союзник України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388915>

63. Євгенія Кравчук: Україна розширила кількість мов, що перебувають під захистом [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Євгенія Кравчук, Верховна Рада України (ВР України) ухвалила в цілому законопроект №14120, який стосується змін через оновлення перекладу Європейської хартії регіональних або міноритарних мов. Вона зауважила, що таким чином в Україні розширено кількість мов, що перебувають під захистом. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389006>

64. Захисники країни — взірець для інших армій світу [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 9 груд. [№ 251]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що керівники держави взяли участь в урочистостях до Дня Збройних сил України. Зазначено, що Президент України Володимир Зеленський привітав воїнів, відзначив їх державними нагородами і вручив командирам підрозділів бойові прапори, стрічки почесної відзнаки «За мужність і відвагу» та стрічку почесного найменування. Він наголосив, що це свято Збройних сил країни, яка вміє захищати себе і стоїть так, що просто немає нікого у світі, хто міг би дозволити собі не зважати на нашу державу. Глава держави подякував кожній родині українських воїнів і закликав завжди пам'ятати близьких, друзів, знайомих і незнайомих — усіх українців, які віддали життя заради України. Присутні вшанували хвилиною мовчання пам'ять усіх полеглих українських воїнів. В. Зеленський вручив ордени «Золота Зірка» рідним загиблих Героїв України, яких удостоєно найвищої державної нагороди. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/zahisniki-krayini-vzirec-dlya-inshih-armij-svitu/>

65. **Здоровило Т. Зеленський по дорозі до Брюсселя провів у літаку пресконференцію** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про пресконференцію за підсумками зустрічі з європейськими лідерами, яку Президент України Володимир Зеленський провів для журналістів у літаку. Глава держави розповів про кандидатури на посаду глави Офісу Президента України (ОПУ) та прокоментував американський мирний план. Зокрема висловив переконання, що Президент США Дональд Трамп дійсно хоче закінчити війну, але в нього "своє бачення", яке відрізняється від українського, а стосовно територіальних поступок зауважив, що Україна не має права "по Конституції, міжнародному і моральному праву" віддавати свої території. Також глава держави відповів на запитання щодо можливості надання Україні позики коштом заморожених російських активів та відзначив, що, на його думку, США продовжать постачати зброю в Україну за програмою PURL - бо "вони заробляють гроші й це підходить їхній сучасній політиці". В. Зеленський заявив, що "із задоволенням" готовий зустрітися з Президентом Польщі Каролем Навроцьким, та повідомив, що запросив його до України по телефону і запропонував тому обрати дату.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192596/>

66. **Здоровило Т. Зеленський у роздумах: Євролідери проти виведення військ із Донбасу – Bloomberg** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 7 груд. – Електрон. дані. *Подано тези публікації у виданні "Bloomberg" щодо проблеми припинення війни в Україні. За даними видання, наразі головна мета Європи - уникнути ситуації, коли Президент України Володимир Зеленський під тиском США буде змушений вивести війська з Донбасу та погодитися на мирну угоду без серйозних американських гарантій безпеки. Європейські дипломати визнають, що останні контакти з американськими та українськими представниками проходять непросто, та готуються до можливого сценарію, у якому Президент США Дональд Трамп у разі неможливості досягти угоди може*

фактично вийти з мирного процесу. У такому випадку країнам Європейського Союзу (ЄС) доведеться вирішувати питання забезпечення Україні необхідної військової та фінансової допомоги. Наголошено, що досі незрозуміло, чи зможе Європа сформувати життєздатний довгостроковий механізм фінансування України. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192576/>

67. **Знає І. Трамп переписав географію та заявив, що Крим оточений океаном** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що у своїй заяві Президент США Дональд Трамп поклав провину за анексію Криму на колишнього главу Білого дому Барака Обаму, стверджуючи, що той «здав» півострів РФ. А також заявив, що Президент України Володимир Зеленський на початку свого президентства нібито «спровокував» РФ, наполягаючи на поверненні Криму та прагненні вступити до НАТО. Американський лідер описав Крим як стратегічно й природно привабливу територію, яку РФ отримала нібито через слабкість попередньої адміністрації США. ЗМІ раніше повідомляли, що Вашингтон може погодитися на визнання контролю РФ над окупованими територіями заради можливого мирного врегулювання, хоча офіційних підтверджень немає. Нагадано, що РФ обґрунтовує анексію псевдореферендумом 2014 р., який не визнається Україною та міжнародною спільнотою.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/tramp-perepisav-heohrafiju-ta-zajaviv-shcho-krim-otochenij-oceanom.html>

68. **Зустріч Зеленського з Папою означає нівелювання російських дипломатичних операцій, - Віктор Ягун** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Генерал-майор запасу Служби безпеки України (СБУ), колишній заступник голови СБУ Віктор Ягун проаналізував, чим важливий сьогоднішній візит Президента України Володимира Зеленського до Ватикану - в контексті переговорів із адміністрацією Дональда Трампа. В. Ягун оцінив візит Президента України до Ватикану як стратегічний крок, що зменшує вплив РФ на міжнародну дипломатію та підриває її спроби дискредитувати Україну. Візит до Папи*

Римського створює новий дипломатичний контекст для подальших переговорів із адміністрацією США, зокрема у зв'язку з можливим мирним планом. Втручання Ватикану як морального та дипломатичного авторитета може посилити легітимність української позиції, сприяти підтримці гуманітарних ініціатив (повернення полонених, депортованих дітей) і знизити простір для російської пропаганди та маніпуляцій. Зустріч слугує сигналом міжнародній спільноті, що Україна готова до діалогу, але водночас має підтримку сильних глобальних інституцій, що може стримати тиск на Київ. В. Ягун вважає, що аудієнція у Ватикані — це не просто символічний жест, а важливий геополітичний крок, який потенційно зміщує дипломатичну гру на користь України та знижує ефективність російських маніпуляцій на міжнародній арені. Текст: https://risu.ua/zustrich-zelenskogo-z-papoyu-oznachaye-nivelyuvannya-rosijskih-diplomatichnih-operacij---viktor-yagun_n160838

69. **Іванна Климпуш-Цинцадзе та Вадим Галайчук приєдналися до відкритого листа європейських парламентарів та політиків щодо репараційного кредиту для України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе та перший заступник голови Комітету Вадим Галайчук приєдналися до відкритого листа на адресу президентки Європейської Комісії, президента Європейської Ради та всіх європейських лідерів із закликом без зволікань ухвалити рішення щодо надання Україні репараційного кредиту за рахунок заморожених коштів РФ. У ньому наголошено, що будь-які вагання Заходу щодо надання необхідної допомоги Україні лише підбадьорюють В. Путіна у його агресії проти України. Автори документа наполягають, що зупинити війну можна лише за умови непохитної підтримки України з боку Європи та всіх демократичних держав. «росія має заплатити за всі свої злочини проти України. російські активи не можуть бути

повернуті агресору, який використає їх для продовження загарбницької війни, воєнних злочинів та злочинів проти людяності», — йдеться у листі. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389134>

70. Іванна Климпуш-Цинцадзе та Дмитро Любота на конференції COSAC закликали розблокувати початок переговорів про вступ України до ЄС [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе та член Комітету Дмитро Любота виступили на сесії Конференції COSAC, присвяченій розширенню ЄС. І. Климпуш-Цинцадзе наголосила, що для України розширення Європейського Союзу - це не абстрактна політика, а підтвердження, що Європа продовжує стояти на боці людей, які захищають її цінності у найважчий спосіб. За її словами, парламентський контроль, прозорі призначення, система стримувань та противаг, а також підзвітність мають залишатися пріоритетами у цьому процесі.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388967>

71. Ірина Борзова: Держава оперативно реагує на нові виклики в соціальній сфері й намагається надати максимальну підтримку тим, хто її потребує [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Ірина Борзова, в Україні з кожним днем зростає навантаження на соціальну систему як у громадах, так і на державному рівні, адже збільшується кількість людей, які потребують уваги, підтримки та соціальної допомоги. Вона нагадала, що в проєкті бюджету наступного року на соціальну сферу передбачено 467 млрд грн, що на 45 млрд більше, ніж цього року.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388918>

72. Кабмін пришвидшує бронювання працівників: бізнесу спростили процедури [Електронний ресурс] // *Газета по-українськи*. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про ухвалення Кабінетом Міністрів*

України (КМ України) змін щодо бронювання військовозобов'язаних. Зокрема, для підприємств, які мають статус критично важливих, скасовано дію 72-годинного строку для перевірки списків працівників, поданих на бронювання. Про це повідомило Міністерство економіки, довкілля та сільського господарства. Також одне з важливих нововведень - можливість бронювати працівників підприємств ОПК строком на 45 календарних днів – період, протягом якого працівник усуває порушення правил військового обліку. Вказано, що це дозволить компаніям не втрачати фахівців під час врегулювання формальних процедур. Зазначено, що нововведення починають діяти з дати офіційного опублікування постанови КМ України. Текст : <https://gazeta.ua/articles/life/ kabmin-prishvidshuye-bronyuvannya-pracivnikiv-biznesu-sprostili-proceduri/1237832>

73. **Катишев К. В ООН попередили про ризик катастрофи в Україні** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Наведено тези інтерв'ю постійного представника та координатора гуманітарної допомоги ООН в Україні Маттіаса Шмале про те, що фінансування гуманітарної допомоги Україні зменшується, а «Зимовий план», спрямований на допомогу вразливим групам населення, які проживають поблизу лінії фронту, профінансований лише на 65 %, тож він охопив лише 1 млн осіб замість запланованих 1,7 млн. Представник ООН нагадав, що ООН і гуманітарні партнери підтримують прифронтові райони грошовою допомогою, коштами на утеплення та твердим паливом. Найбільше занепокоєння викликають Харків, Дніпро та малі населені пункти поблизу лінії фронту, де енергетична інфраструктура руйнується швидше, ніж триває її відновлення. «Якщо зима буде суворою й енергетичні перебої триватимуть, є ризик катастрофи – тисячі людей залишаться у багатопверхівках без опалення та води», – попередив М. Шмале. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838978-v-oon-poperedyly-pro-ryzyk-katastrofy-v-ukraini>

74. **Качуровська О. Британія готова передати Україні активи РФ** – ЗМІ [Електронний ресурс] / Олена Качуровська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. Згідно з інформацією видання «The Times», уряд Великої Британії готовий передати на підтримку Україні 8 млрд фунтів стерлінгів заморожених у країні російських активів: Лондон хоче укласти угоду з Європейським Союзом (ЄС) та іншими країнами, де зберігаються російські гроші. Зокрема Канадою, яка могла би розблокувати до 100 млрд фунтів для підтримки України. Ці кошти можуть покрити понад дві третини фінансових потреб України на найближчі два роки - як для продовження оборони, так і для відбудови у разі укладення мирної угоди. Зазначено, що поряд із британськими 8 млрд фунтів, ЄС намагається використати 90 млрд євро російських активів, розміщених переважно у Бельгії, яка наразі виступає проти - через ризик, що саме вона може бути зобов'язана відшкодовувати Кремлю ці кошти, якщо виникнуть юридичні претензії. Однак 04.12.2025 у Бельгії заявили, що можуть підтримати так званий «репараційний кредит» за виконання ЄС трьох умов. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837936-brytaniia-hotova-peredaty-ukraini-aktyvy-rf-zmi>

75. **Качуровська О. Генасамблея ООН ухвалила резолюцію щодо викрадених українських дітей** [Електронний ресурс] / Олена Качуровська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Генеральна Асамблея ООН 03.12.2025 ухвалила резолюцію, яка вимагає повернення викрадених РФ українських дітей. Проти резолюції, окрім РФ, проголосували Білорусь, Буркіна-Фасо, Куба, Північна Корея, Іран, Нігер, Судан. Документ вимагає від РФ негайного, безпечного та безумовного повернення всіх українських дітей, які були примусово переміщені або депортовані; мають бути припинені будь-які практики щодо примусового переміщення, депортації, розлучення з родинами, зміни персонального статусу дітей (через громадянство, усиновлення чи влаштування в прийомні сім'ї) та спроби ідеологічного впливу на них. Генасамблея відзначає, що такі

дії РФ суперечать Женевським конвенціям та іншим документам, які забороняють «індивідуальні або масові примусові переміщення, а також депортації захищених осіб із окупованої території незалежно від мотиву». Документ підкреслює необхідність забезпечити притягнення до відповідальності всіх причетних до примусових переміщень і депортацій. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837637-henasambleia-oon-ukhvalyla-rezoluitsiui-schodo-vykradenykh-ukrainskykh-ditei>

76. **Качуровська О. Папа Франциск заповів частину своїх грошей Україні** [Електронний ресурс] / Олена Качуровська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що покійний Папа Римський Франциск залишив «значну суму грошей» на придбання машин швидкої допомоги для України. Кошти він через заповіт передав монахині Люсії Карам, яка з початку російської агресії їздить в Україну з волонтерськими місіями. Монахиня-домініканка родом із Аргентини, як і покійний Франциск, але нині живе в Іспанії. Вона підтримувала тісні стосунки з понтифіком. Деталі розпорядження покійного понтифіка щодо карет «швидкої» монахиня не розкрила. Сума на це у заповіті також не названа.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837645-papa-frantsysk-zapoviv-chastynu-svoikh-hroshei-ukraini>

77. **Керівник військового капеланства ЗСУ та очільник УЦХВС обговорили плани співпраці** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що начальник Служби військового капеланства Збройних Сил України (ЗСУ), полковник Олександр Вовкотеча 2 грудня відвідав Головний офіс Української Церкви Християн Віри Євангельської (УЦХВС), де зустрівся зі старшим єпископом Анатолієм Козачком. Під час зустрічі обговорено сучасний стан, плани розвитку та питання взаємодії Церкви та Служби військового капеланства ЗСУ. Зокрема, мова йшла про супровід нових капеланів, котрі отримали мандати та заходять на посади у різних військових підрозділах. Також говорили про матеріальну підтримку, до прикладу, забезпечення пальним. Служителі*

УЦХВС розповіли про численні заходи, які проводить Церква з метою підтримки військових капеланів, у тому числі про гуманітарну діяльність капеланів-добровольців, яких сьогодні служить майже півтисячі. Текст: https://risu.ua/kerivnik-sluzhbi-vijskovogo-kapelanstva-zsu-vidvidav-ofis-cerkvi-hristiyan-viri-yevangelskoyi_n160700

78. **Климус В. Друга хвиля добровольців в один мільйон – реальність чи мрія?** [Електронний ресурс] / Валентина Климус // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 груд. – Електрон. дані. Соціологія *Lobby X* і математичне моделювання *Texty.org* показують, що в Україні потенційно є до мільйона чоловіків, готових добровільно приєднатися до війська, і кожен другий з них – на бойову посаду. Але ця «друга хвиля добровольців» можлива лише за умови реформування армії. Найбільший суспільний запит – на компетентність командирів, якісне навчання, вибір посади й підрозділу, системні ротації та фіксований термін служби; фінансові стимули відіграють значно меншу роль. Математична модель оцінює мобілізаційний резерв у 2,8 - 4,9 млн чоловіків, і проєкція опитування на ці дані дає близько 914 тис. готових служити після реформ, з яких приблизно 475 тис. – на бойових посадах. Зволікання влади з реформами та слабка публічна дискусія означають, що ці резерви поки залишаються нереалізованими. Після впровадження змін добровольці могли б поступово замінити виснажений особовий склад і суттєво посилити Сили оборони. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/druha-khvilja-dobrovoltsiv-v-odin-miljon-realnist-chi-mrija-.html>

79. **Комаха О. Фронт тріщить: NYT повідомляє про стрімке просування росії та критичну ситуацію для України** [Електронний ресурс] / Олена Комаха // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 груд. — Електрон. дані. За повідомленням "The New York Times", ситуація на полі бою для України набуває дедалі складнішого характеру: російська армія просувається на кількох напрямках, що зміцнює позиції В. Путіна під час будь-яких потенційних переговорів і спонукає Кремль відкидати компроміси щодо мирного врегулювання. Зазначено, що зима може сповільнити дії обох сторін

на широкому фронті, домінування дронів робить масовані атаки малоефективними та змушує сторони діяти обережніше. Попри це, РФ демонструє готовність до великих втрат і веде війну на виснаження. Текст: <https://fakty.ua/464094-front-trecshit-nyt-soobcsaet-o-stremitelnom-prodvizhenii-rossii-i-kriticheskoi-situacii-dlya-ukrainy>

80. **Комітет з питань гуманітарної та інформаційної політики підтримав низку рішень у сфері культури та національної пам'яті** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 1 грудня відбулося засідання Комітету, під час якого народні депутати розглянули та підтримали низку важливих рішень у сфері гуманітарної політики та національної пам'яті. Комітет розглянув і рекомендував проєкт Постанови «Про відзначення пам'ятних дат і ювілеїв у 2026 – 2027 роках» (реєстр. № 14203) за основу і в цілому з урахуванням пропозицій Комітету. Також на засіданні підтримали проєкт Постанови про заходи зі вшанування пам'яті Симона Петлюри (реєстр. № 14244). Обговорили проєкт Закону «Про внесення змін до Закону «Про застосування англійської мови в Україні» (реєстр. №14071) щодо усунення правової невизначеності стосовно надбавки за володіння англійською мовою. Окремо було розглянуто питання, пов'язане з Рішенням Комітету за підсумками виїзного засідання, яке відбулося 30 - 31 жовтня у Львові. Голова підкомітету з питань культурної політики Микола Княжицький повідомив, що рекомендації стосуються сфер книговидання та музейної справи, зокрема питань збереження пам'яток культурної спадщини. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388953>

81. **Комітет з питань організації державної влади провів щорічний Бучанський форум «Реформи. Децентралізація. Євроінтеграція»** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 1 грудня 2025 р. у м. Буча Київської області відбувся традиційний щорічний Бучанський форум «Реформи. Децентралізація. Євроінтеграція». Зазначено,

що захід організовано Комітетом Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування. Учасники Форуму детально обговорили національну візію реформи децентралізації в умовах європейської інтеграції, пріоритети законодавчого порядку денного у сфері децентралізації, успішні практики міжнародних проєктів для сталого розвитку громад і регіонів, законодавче забезпечення розмежування повноважень органів місцевого самоврядування (ОМС) та органів виконавчої влади за принципом субсидіарності. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388949>

82. Конюченко А. Військовий розповід, за допомогою чого забезпечується логістика до Покровська [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. Йдеться про те, що в Покровську Донецької області логістика для українських підрозділів суттєво ускладнена через активні дії окупантів, тому постачання здійснюється за допомогою важких дронів, наземних роботизованих комплексів та в пішому порядку. За словами військового 25-ої окремої повітрянодесантної бригади, бійцям доставляють харчі, боєприпаси та необхідне оснащення попри інтенсивні атаки РФ. Російські підрозділи намагаються просочуватися на північ міста, користуючись туманом, однак їхні спроби ліквідовують. Окупанти активно застосовують керовані авіабомби, намагаючись зруйнувати місця можливого укріплення українських сил. У «сірій зоні» противник намагається встановлювати свої прапори, демонструючи пропагандистську «присутність». Зазначено, що напередодні ЗСУ здійснили маневр і відійшли з окремих позицій, щоб оптимізувати логістичне забезпечення та підвищити ефективність оборони. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/vijskovij-rozpoviv-za-dopomohoj-choho-zabezpechujetsja-lohistika-do-pokrovska.html>

83. Конюченко А. Двоє українських військових взяли в полон одразу шістьох росіян у Дніпропетровській області [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані.

Йдеться про те, що двоє бійців третього механізованого батальйону 67-ої бригади ЗСУ під час ударно-пошукових дій на Олександрівському напрямку в Дніпропетровській області взяли в полон шістьох російських військових. У підрозділі підкреслили, що це стало можливим завдяки рішучості та високій майстерності українських захисників, які діяли проти чисельно переважаючого противника. Бригада оприлюднила відео моменту полону, де видно, як російська армія намагається обстріляти своїх же солдатів під час їх евакуації. Подія стала ще одним свідченням хаосу в російських військах і злагожденості дій українських підрозділів. У ЗСУ наголосили на важливості таких епізодів для морального духу армії та зниження бойового потенціалу окупантів. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/dvoje-ukrajinskikh-vijskovikh-vzjali-v-polon-odrazu-shistokh-rosijan-u-dnipropetrovskij-oblasti.html>

84. Конюченко А. Росіяни намагаються закріпитися на околицях Мирнограда: що відбувається в місті [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про ситуацію поблизу Мирнограда на Донеччині. Зазначено, що вона є критичною: російські війська ведуть інтенсивні штурмові дії та намагаються закріпитися на південно-східних околицях міста. Окупанти активно застосовують керовані авіаційні бомби, завдаючи потужних ударів по місту та позиціях українських оборонців. Попри це, підрозділи Збройних Сил України утримують свої рубежі та успішно знищують піхотні групи противника. Командування ЗСУ працює над створенням додаткових логістичних маршрутів, необхідних для доставки провізії, боєприпасів та евакуації поранених. Аналітики наголошують, що ключовим завданням українських сил є збереження контролю над "горловиною", яка забезпечує життєво важливу логістику Мирнограда. Ситуація залишається динамічною та потребує посиленого ресурсного забезпечення. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/rosijani-namahajutsja-zakripitisja-na-okolitsjakh-mirnohrada-shcho-vidbuvajetsja-v-misti.html>*

85. **Копил В. Три місяці полону за допомогу людям: історія Руслана з Енергодара** [Електронний ресурс] / Валерія Копил // Дзеркало тижня. – 2025. – 7 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про Руслана з Енергодара, який, ризикуючи життям, вирушив із гуманітарною місією до Маріуполя у березні 2022 р. та був незаконно затриманий російськими військовими. Його понад три місяці утримували в нелюдських умовах у фільтраційній в'язниці в Оленівці, де він пережив допити, побиття й тортури. Після звільнення чоловік вимушено опинився за кордоном і за підтримки правозахисників два роки добивався офіційного підтвердження факту перебування в полоні. Пояснено, чому такий статус важливий, та описано покроковий алгоритм його отримання для цивільних, які пережили незаконне ув'язнення. Історія Руслана підкреслює масштаби трагедії, яку російська агресія принесла мирним людям, і важливість правової допомоги кожному, хто пережив полон.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/tri-misjatsi-polonu-za-dopomohu-ljudjam-istorija-ruslana-z-enerhodara.html>

86. **Красіков М. Херсон під загрозою екоген[о]єциду: що стоїть за перехопленими наказами росіян** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. *Повідомлено, що РФ може застосувати екологічну зброю проти Херсона — йдеться про сценарій, наслідки якого торкнуться не лише України. Перехоплені документи свідчать: окупаційні війська розглядають удари по очисних спорудах і об'єктах енергетики, що може спричинити багаторічне забруднення Дніпра та Чорного моря. Вказано, що на узбережжя Молдови, Румунії, Болгарії та Туреччини можуть потрапити токсичні води, що загрожує рибній промисловості та туризму. Фактично, мова йде про екологічну зброю — метод системного нищення життєвого середовища, який може вплинути на низку країн і мати наслідки на континентальному рівні. На думку експертів, РФ свідомо йде на воєнний злочин планетарного масштабу, аби досягти тактичної мети — зробити утримання міста неможливим через його перетворення на токсичне і небезпечне для життя. Розглянуто, які технічні*

можливості має РФ та яких екологічних наслідків слід очікувати у разі реалізації цього плану. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/735165-ekoudar-po-hersonu-rf-gotuye-ataku-na-ochisni-sporudi-ta-chorne-more>

87. **Краснолуцька О. Без житла і виплат. Зміни для українських біженців** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що низка країн Європейського Союзу (ЄС) вже переглядають свої програми соціальної допомоги для громадян України, незважаючи на те, що тимчасовий захист для українців у країнах ЄС діє до березня 2027 р. Так у Нідерландах планують закрити соціальне житло (спеціалізовані заклади проживання, створені урядом протягом останніх трьох років), де проживає близько 75 % українців. У Шотландії скасували щомісячну виплату «подяки» шотландцям, які приймають українських біженців. У Німеччині запроваджують реформу соціальних виплат: тепер громадяни України, які прибули після 01.04.2025 року, отримуватимуть меншу допомогу по безробіттю. Нові правила мають стимулювати більше українців шукати роботу.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837312-bez-zhytla-i-vyplat-zminy-dlia-ukrainskykh-bizhentsiv>

88. **Краснолуцька О. Держбюджет-2026: чому обурились військові** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. *Окреслено основні пріоритети витрат Бюджету–2026, який ухвалила Верховна Рада України (ВР України). Йдеться про витрати на: оборону та безпеку, ветеранську політику, соціальний захист, освіту та науку, охорону здоров'я, підтримку ВПО, демографічні програми, підтримку економіки тощо. Зауважено, що народні депутати збільшили витрати на виконання своєї роботи до 200 тис. грн на місяць: сума йде окремою статтею та не є зарплатою депутата. Акцентовано, що паралельно з підвищенням видатків на роботу депутатам, зарплата для військових не зростає. Це викликало хвилю хейту в соцмережах, особливо обурились військові. Наведено коментарі виконавчого директора ГО*

«Інститут геополітичного виміру», військовослужбовця ЗСУ Дмитра Бикова, поетеси, волонтерки та військовослужбовиці ЗСУ Ярини Черногуз, військовослужбовця ЗСУ, журналіста Ігоря Луценка, які висловили різку критику ухваленому бюджету, наголосивши, що «у військових четвертий рік взагалі не збільшується забезпечення», та піддали сумніву компетентність роботи теперішнього складу ВР України. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837725-derzhbuidzhet-2026-chomu-oburylys-viiskovi>

89. **Краснолуцька О. Донбас і вибори: про що говорила Україна зі США** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. *Окреслено склад української та американської делегацій на переговорах у Майамі щодо узгодження домовленостей щодо мирного плану Д. Трампа та наведено коментарі очільників делегацій – секретаря РНБО Р. Умерова та Держсекретаря США М. Рубіо стосовно результатів зустрічі. Так М. Рубіо відзначив, що США хоче не лише покласти край війні, а й зробити Україну безпечною назавжди. Своєю чергою Р. Умеров заявив, що переговори були продуктивними та успішними. Подано інформацію ЗМІ щодо деталей зустрічі. Як пише «The Wall Street Journal», на переговорах США й Україна обговорювали можливі терміни проведення нових виборів і перспективу обміну територіями. Агентство «РБК-Україна» додало, що Вашингтон вимагає повного виходу ЗСУ з Донбасу, проте Україна відповіла, що це – неможливо через Конституцію, позицію суспільства та реалії фронту. «CNN» вважає, що США, ймовірно, прагнуть фактично перекрити Україні шлях до НАТО. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4836829-donbas-i-vybory-pro-scho-hovoryla-ukraina-zi-ssha>*

90. **Краснолуцька О. «Мир по-путінськи». Підсумок переговорів в Кремлі** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про зустріч спеціального посланника США С. Віткоффа з лідером РФ В. Путіним*

02.12.2025 у межах зусиль Президента США Д. Трампа щодо просування переговорів, спрямованих на припинення війни РФ в Україні. Російська сторона назвала зустріч «корисною, конструктивною та дуже змістовною», хоча жодної конкретної угоди не було досягнуто. Західні ЗМІ вважають таку заяву свідченням відсутності будь-яких домовленостей із Москвою. Як пише видання «Politico», Путін змусив представників Д. Трампа чекати кілька годин, поки сам звинувачував Європу у зриві мирного процесу та натякав на нову ескалацію. «Росія чітко окреслила вимогу капітуляції України. Ні переговори у Стамбулі, ні серпневий саміт на Алясці, ні п'ять попередніх візитів Віткоффа не змінили позицію Кремля», – зазначено у матеріалі. У свою чергу канал «NBC News» вказав на три пункти, які є критично важливими для Москви і ставлять під сумнів можливість укладення угоди на умовах американської сторони: територія Донбасу; обмеження чисельності Збройних Сил України (ЗСУ); визнання США та Європою анексованих РФ українських територій російськими. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/4837440-myr-po-putinsky-pidsumok-perehovoriv-v-kremli>

91. **Краснолуцька О. Посилення мобілізації: про які зміни говорять** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Анонсує посилення мобілізаційних заходів, Головнокомандувач ЗСУ Олександр Сирський нагадав, що тривалість базової загальновійськової підготовки (БЗВП) уже збільшена до 51 дня, введені фахова підготовка й адаптаційний період у підрозділах. Планується підвищити рівень інструкторів та обладнання навчальних центрів, а також – перенести армійські корпуси подалі від прифронтових районів – на полігони у центральній і західній Україні. Секретар Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Роман Костенко заявив, що в Україні щомісяця призивають близько 30 тис. осіб, що покриває лише половину потреб у людях, і повідомив, що парламент розгляне законопроект № 14210 про тимчасову заборону на

виїзд за кордон для частини заброньованих чоловіків (тих, хто порушив закон про військовий облік та отримав пільгове бронювання на 45 днів для усунення порушення). Голова підкомітету з державної безпеки, оборони та оборонних інновацій Федір Веніславський акцентував, що народні депутати зараз обговорюють нові варіанти покарань для ухилянтів, а парламентарка Ірина Фріз запропонувала збільшити грошове забезпечення, щоб мотивувати чоловіків не ухилятися. Йдеться і про законопроект № 13574, що готується до другого читання, згідно з яким право на відстрочку втраять: зараховані на навчання не вперше (здобувачі вищої освіти другого (магістерського) і третього (освітньо-наукового / освітньо-творчого) рівнів); зараховані на навчання в коледжі, ПТУ, виші (тільки щодо бакалаврату) пізніше року, в якому їм виповнилось 25 років. Зазначено, що уряд удосконалив механізм автоматичного продовження відстрочок для опікунів і доглядачів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838749-posylennia-mobilizatsii-pro-yaki-zminy-hovoriat>

92. **Краснолуцька О. Термін до 2027 року. США виходять з НАТО?** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. Вказано, що соратник Д. Трамп республіканець Т. Массі вніс законопроект про вихід США з НАТО та перенаправлення мільярдів доларів на власну оборону. Агентство «Reuters» повідомило, що минулого тижня у Вашингтоні на зустрічі співробітників Пентагону та європейських делегацій не було озвучено планів щодо виходу з Альянсу. Проте Вашингтон висунув вимогу, щоб Європа до 2027 р. взяла на себе більшість конвенційних оборонних можливостей НАТО – від розвідки до ракет. Також на зустрічі було зазначено, що Вашингтон не задоволений кроками, які Європа зробила у зміцненні свого оборонного потенціалу після повномасштабного вторгнення РФ в Україну. Американські чиновники повідомили своїм колегам, що якщо Європа не виконає вимоги до 2027 р., США можуть припинити участь у деяких механізмах координації оборони НАТО. Як заявили кілька європейських чиновників, термін 2027 р. не є реалістичним,

незалежно від того, як Вашингтон оцінить прогрес. Європейський Союз (ЄС) поставив собі за мету підготувати континент до самозахисту до 2030 р., оскільки має заповнити прогалини у своїй протиповітряній обороні (ППО), безпілотниках, можливостях кібервійни, боєприпасах тощо. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4839325-termin-do-2027-roku-ssha-vykhodiat-z-nato>

93. **Купновицька У. Американська підтримка на мінімалках: що насправді дають Україні 800 млн доларів** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. За повідомленням «Fox News», США ухвалили оборонний бюджет на 2026 р. — майже 900 млрд доларів, але Україні з нього дістанеться лише крихітна частка. Новий NDAA виділяє Києву всього 400 млн доларів на наступний рік і таку ж суму на 2027 р. — найменший обсяг підтримки з початку повномасштабного вторгнення. «Фокус» розібрався, що саме стоїть за 800 млн доларів допомоги, чому Пентагон не згортає підтримку попри політику Дональда Трампа і чи варто чекати на великі пакети озброєнь у наступні два роки. Вказано, що основна частина бюджету спрямована на протистояння з Китаєм — ключові технології, стратегічні інвестиції, постачання критично важливих компонентів для Пентагону. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/736117-800-mln-dopomogi-ukrajini-shcho-oznachaye-noviy-oboronniy-byudzheth-ssha>

94. **Купновицька У. Нові можливості "Шахедів": як Росія намагається перетворити дрони на зброю проти авіації та МВГ** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Йдеться про те, що "шахеда" отримують нові можливості, які можуть змінити характер повітряної війни. На уламках збитих дронів уже фіксують ракети класу "повітря-повітря", а окремі безпілотні літальні апарати (БПЛА) переходять на онлайн-керування через mesh-мережі. "Фокус" з'ясував, чи здатні ці експерименти перетворитися на реальну загрозу для української авіації та мобільних вогневих груп (МВГ).

Якщо росіянам вдасться стабілізувати цю схему та інтегрувати наведення, українська авіація ризикує зіткнутися з абсолютно новим викликом — дронами, які можуть атакувати у відповідь. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/735308-novi-shahedi-rf-raketa-r-60-i-onlayn-keruvannya-shcho-ce-oznachaye-dlya-ukrajini>

95. Купновицька У. Помаранчева битва за вибір: як фальсифікації 2004 року народили нову Україну [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Повідомлено, що 03.12.2004 Верховний суд визнав другий тур виборів сфальсифікованим і країна вперше сказала "ні" пострадянській системі, помаранчевий Майдан захистив вибір і створив нову модель громадянства. Розглянуто особливості президентської кампанії 2004 р., які уроки того періоду залишаються визначальними у 2025 р., а також досвід, що врятував країну у 2014 і після 2022 р. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/735449-3-grudnya-2004-yak-zirvani-vibori-zminili-ukrajinu-ta-stvorili-maydan>

96. Купновицька У. Референдум, який не скасували танки: що Україна зробила правильно у 1991-му і де помилилась [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. –1 груд. — Електрон. дані. Йдеться про те, що поки Україна бореться за право бути собою у війні проти РФ, історія нагадує: перший бій за незалежність ми виграли 01.12.1991. У день, коли понад 90 % громадян сказали імперії "ні", народилася держава, яку сьогодні намагаються зламати тими самими методами, закладеними ще у буремних 1990-их. "Фокус" розібрався, які рішення референдуму стали фундаментом української державності і які прорахунки того часу зараз відгукуються вибухами на фронті. Зауважено, що саме тоді залишилися відкритими ті питання, які пізніше стали вразливими точками: статус Криму, присутність російського флоту, економічна залежність, слабкість армії, невизначеність у виборі зовнішньополітичного курсу. Ці рішення не можна назвати прямими причинами нинішньої війни, але вони стали ґрунтом, на якому РФ десятиліттями будувала свої сценарії

впливу. Зазначено, що Україна входила в 1990-ті рр. без чіткої стратегії безпеки, з економікою, прив'язаною до РФ, та політичною системою, яка ще не встигла відокремитися від радянських практик; Кремль бачив це і працював по цих слабких місцях — інформаційно, політично, фінансово, культурно. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/734847-referendum-1991-go-ta-strah-kravchuka-yak-ukrajina-skazala-ni-imperiji>

97. Купновицька У. Стрілянина в "Жовтні": чому конфлікт ГУР і ЗСУ став сигналом небезпечних процесів у тилу [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про сутичку між Головним управлінням розвідки і військовими Збройних сил України в санаторії "Жовтень" — не просто локальний конфлікт, а симптом нової небезпечної фази, в яку входить Україна: озброєні підрозділи силових структур з'ясовують стосунки в тилу, поки країна стримує російські атаки. "Фокус" з'ясував, чому ця історія стала маркером системних збоїв і які ризики це створює для фронту та міжнародної підтримки. На думку експертів, якщо негайно не втрутяться або силові структури, або президент, країна може отримати неконтрольований перерозподіл сфер впливу між людьми у формі — тими, хто має нагородну зброю й відчуває свою безкарність; це відкриває небезпечну можливість: залучення співробітників ГУР приватними структурами для вирішення власних інтересів, адже приїзд військових у формі автоматично означає владу і цим можуть зловживати.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/735628-strilyanina-mizh-gur-i-zsu-v-zhovtni-shcho-stalosya-i-chomu-ce-nebezpechno>

98. Купновицька У. Фронт, Єрмак і "мирний план" Трампа: як Україна опинилась всередині майже "ідеального шторму" [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *Зазначено, що грудень Україна зустрічає в епіцентрі політичного й військового торнадо: загострення боїв під Покровськом, тиск США із новим "мирним планом" та відставка Андрія Єрмака створили*

відчуття багаторівневої кризи. На фронті, у дипломатії та всередині самої влади все відбувається одночасно і без права на помилку. "Фокус" з'ясував, що стоїть за цими процесами та які наслідки вони можуть мати для України. У дипломатичних колах визнали: США намагаються знайти швидкий вихід із війни, а внутрішній розкол у Києві може стати фактором, який зменшить простір для українського маневру під час перемовин. Тим більшою є важливість стабільності на Банковій — саме в момент, коли наближаються ключові контакти з Вашингтоном. За словами політологів, Україна стоїть перед надзвичайно важким вибором: покладатися на власні сили та обмежені ресурси європейських союзників — із непередбачуваними наслідками для фронту — або погоджуватися на болючі поступки, які не дадуть ані гарантованого миру, ані гарантій безпеки. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/735754-boji-pid-pokrovskom-vidstavka-yermaka-i-ultimatumi-ssha-shcho-bude-dali>

99. **Кушнір Є. Школа в блекауті: як навчатимуться діти і що має зробити держава** [Електронний ресурс] / Євген Кушнір // Дзеркало тижня. — 2025. — 1 груд. — Електрон. дані. Йдеться про те, як українські школи працюють в умовах блекаутів і з якими труднощами стикаються директори, вчителі й батьки. Попри наявність генераторів, вони не забезпечують повноцінне освітлення та роботу всіх систем, що ускладнює навчання та харчування дітей. Лист Міністерства освіти і науки України із рекомендаціями вийшов запізно й містить непрактичні поради, зокрема про шестиденний тиждень і подовження навчального року, що викликало занепокоєння родин. Асоціація керівників шкіл пропонує створити експертну групу, чіткі чеклісти та механізми зворотного зв'язку, а також поширення ефективних місцевих рішень, як-от київський алгоритм підготовки до відключень. Основною проблемою залишається недостатнє матеріально-технічне забезпечення шкіл, яке потребує державної програми для створення енергостійких навчальних закладів. Текст:

<https://zn.ua/ukr/EDUCATION/shkola-v-blekauti-jak-navchatimutsja-diti-i-shcho-maje-zrobiti-derzhava.html>

100. **Латвія урізає фінансову допомогу біженцям з України: що зміниться** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 3 листоп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що на підтримку українських біженців Латвія виділила у 2025 р. 64 млн євро. Та вже у 2026 р. ця сума зменшиться і становитиме 39 717 846 євро. Депутати Сейму ухвалили поправки до закону про підтримку цивільних жителів України, які передбачають відмову від кількох заходів підтримки. Ухвалені зміни передбачають, що відтепер жителі України матимуть такі самі права і в такому самому обсязі на знижки на проїзд і провезення багажу в регіональному транспорті, як і категорії місцевих жителів, які отримують субсидії. За інформацією ресурсу, у 2025 р. кількість українців, які в'їжджають до Латвії, залишається стабільною. У середньому на місяць для отримання статусу тимчасового захисту в Латвії заново реєструється 500 – 600 осіб; працевлаштовано в країні щонайменше 9909 жителів України.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543507-latviia-urizaie-finansovu-dopomohu-bizhentsiam-z-ukrainy-shcho-zminytsia>

101. **Лещенко О. «путін мріяв про такий світ 25 років. Тепер це офіційна американська доктрина»: Ганна Гопко про нову національну стратегію США** [Електронний ресурс] / Олександр Лещенко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. - 8 груд. — Електрон. дані. *Національну стратегію безпеки США, які ведуть перемовини з Україною та РФ щодо завершення війни проти нашої країни, проаналізувала голова правління Мережі захисту національних інтересів «АНТС», колишній народний депутат Ганна Гопко. В своєму блозі на сайті «Еспресо» вона порівняла цей документ із історичними прикладами (Мюнхен-1938, Ялта-1945, Будапешт-1994), які закінчувалися катастрофами. Тому вона закликала Україну відмовитися від ілюзій щодо нинішньої американської адміністрації, зміцнювати європейський оборонний фланг і робити ставку на власну силу та оборонну промисловість. За словами Г. Гопко, цей документ міг бути іншим, адже*

США мають всі ресурси — найпотужнішу економіку, найсильнішу армію, найширшу мережу союзників, але замість зміцнення порядку стратегія пропонує реванш: повернення до XIX ст., де великі держави ділять світ, а малі підкоряються. Текст: <https://fakty.ua/464145-putin-mechtal-o-takom-mire-25-let-teper-eto-oficialnaya-amerikanskaya-doktrina-anna-gopko-o-novoj-nacionalnoj-strategii-ssha>

102. Лещенко О. росія запускає механізм масового вилучення житла на окупованих територіях: під загрозою тисячі українських власників [Електронний ресурс] / Олександр Лещенко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив Центр протидії дезінформації (ЦПД) в соцмережі «Telegram», на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України посилюється тиск на власників нерухомості: Кремль остаточно затвердив закон, який дозволяє окупаційним адміністраціям визнавати квартири та будинки «нічийними» й передавати їх новим користувачам. Експропріація діятиме до 2030 р. Вказано, що російський закон не містить чітких умов, за якими житло може бути визнано «безхозним». Це фактично відкриває шлях до довільних рішень окупаційних структур. Раніше практика вилучення майна через фіктивну «безхозність» застосовувалася локально, наразі вона отримала федеральне закріплення: рішення щодо долі чужої нерухомості ухвалюють у московських кабінетах. Зауважено, що під загрозою опиняються не лише ті, хто був змушений виїхати через війну, а й люди, які залишаються жити на ТОТ; відсутність прозорих критеріїв означає, що будь-який будинок може бути оголошений «нічийним». Вилучене житло планують розподіляти між російськими військовими, силовиками, чиновниками та працівниками бюджетної сфери, яких завозять в окуповані регіони України. Це фактично означає заміщення місцевого населення людьми, лояльними до окупаційної влади. Наголошено, що політика експропріації доповнює інші кроки РФ щодо закріплення контролю над ТОТ. Текст: <https://fakty.ua/464236-rossiya-zapuskaet-mehanizm-massovogo->*

103. **Липчанський М. В Києві перейменували десяток вулиць в межах дерусифікації** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про рішення Київської міської ради від 04.12.2025 щодо перейменування кількох міських об'єктів столиці, назви яких були пов'язані з РФ. Так одна з вулиць названа на честь Героя України Павла Петриченка, який загинув на фронті 15.04.2024: тепер вулиця Волго-Донська у Дарницькому районі міста називатиметься в честь Павла Петриченка. Загалом були перейменовані вулиці та інші об'єкти у Голосіївському, Оболонському, Печерському, Дарницькому, Дніпровському, Святошинському та Шевченківському районах.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/kyiv/4837816-v-kyievi-pereimenuvaly-desiatok-vulyts-v-mezhakh-derusyifikatsii>

104. **Липчанський М. В НАТО закликали готуватися до зростання гібридних загроз** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. *Як повідомило агентство «Reuters», верховний головнокомандувач Об'єднаних Збройних сил НАТО в Європі генерал Алексус Гринкевич заявив, що НАТО має бути готове реагувати на зростаючі гібридні загрози, щоб захистити територію своїх держав-членів. За його словами, такі загрози є реальною проблемою; важливо встановити, хто стоїть за гібридними інцидентами; НАТО знає, що за деякими з них стоїть РФ. Військовий акцентував на необхідності діяти проактивно: «Якщо Росія намагається поставити нас перед дилемою, то, можливо, є способи, як ми можемо поставити дилему перед ними».* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837876-v-nato-zaklykaly-hotuvatysia-do-zrostannia-hibrydnykh-zahroz>

105. **Липчанський М. Генштаб назвав кількість боїв на фронті** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу*

Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1385-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1384-ту, добу зафіксовано 139 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 43 штурмові дії агресора, на Олександрівському – 17. Авіація та ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили три артилерійські системи, два пункти управління БпЛА та чотири райони зосередження особового складу противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838897-henshtab-nazvav-killist-boiv-na-fronti>

106. **Липчанський М. Генштаб оприлюднив нові карти боїв** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1384-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1383-тю, добу зафіксовано 164 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 53 штурмові дії агресора, на Гуляйпільському – 20 атак. Вказано, що Сили оборони продовжують оборонні операції на складних ділянках фронту, зокрема у Покровську, Вовчанську, Куп'янську, тоді як заяви Кремля про «захоплення» населених пунктів не відповідають дійсності. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838573-henshtab-opryluidnyv-novi-karty-boiv>

107. **Липчанський М. Генштаб оцінив ситуацію вздовж лінії фронту** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1383-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1382-гу, добу зафіксовано 161 бойове зіткнення. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 45 штурмових дій агресора, на Костянтинівському –

23 атаки. Вказано, що Сили оборони України продовжують утримувати Покровськ попри складні умови бойових дій. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838415-henshtab-otsinyv-sytuatsiui-vzdovzh-linii-fronti>

108. Липчанський М. Генштаб повідомив, де РФ найактивніше штурмує [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1386-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1385-ту, добу зафіксовано 177 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 48 штурмових дій агресора, на Костянтинівському – 22 атаки. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили одну артилерійську систему, два пункти управління БпЛА та ще один інший важливий об'єкт противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4839214-henshtab-povidomyv-de-rf-naiaktyvnishe-shturmuie>

109. Липчанський М. Дослідження: Допомога Києву з боку союзників падає [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. Як зазначено у дослідженні німецького дослідницького центру «Kiel Institute», військова допомога Україні може впасти до мінімального рівня у 2025 р. Зокрема вказано, що свого часу американська сторона забезпечувала понад половину всієї військової підтримки України. Але після повернення Д. Трампа в Білий дім у січні 2025 р., США почали відходити від участі в підтримці Києва. Європейці спершу зуміли компенсувати цей розрив, а потім «здали позиції». За перші 10 місяців 2025 р. Україні виділили 32,5 млрд євро військової допомоги, переважно від Європи. За два місяці союзникам України необхідно виділити понад 5 млрд євро, щоб досягти показника найслабкішого року (37,6 млрд євро 2022 р.). Однак із липня по жовтень у середньому вони виділяли лише по 2 млрд

євро на місяць. Уточнено, що Франція, Німеччина та Велика Британія подвоїли, а то й потроїли обсяги своєї допомоги, тоді ж як підтримка Італії знизилася на 15 %, а Іспанія в 2025 р. взагалі не виділила нової військової допомоги. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/worldabus/4839210-doslidzhennia-dopomoha-kyievu-z-boku-souiznykiv-padaie>

110. Липчанський М. Єврокомісія назвала два способи фінансування України [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Наведено коментарі президентки Європейської комісії (ЄК) Урсули фон дер Ляєн щодо фінансування України протягом 2026 - 2027 років. Ідеться про запозичення Європейського Союзу (ЄС), які спиратимуться на європейський бюджет, а також «репараційний кредит», який дозволить ЄК позичати залишки коштів у фінансових установ, що зберігають заморожені активи РФ. «Завдяки ...пропозиціям ми забезпечимо Україні засоби для самозахисту та продовження мирних переговорів із позиції сили», - відзначила посадовиця та додала, що на наступному засіданні Ради ЄС 18 - 19 грудня в Брюсселі вирішуватимуться чіткі зобов'язання щодо подальших дій. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837522-yevrokomisiia-nazvala-dva-sposoby-finansuvannia-ukrainy>

111. Липчанський М. Зеленський назвав найважчі питання «мирної угоди» [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Наведено коментарі Президента України Володимира Зеленського на пресконференції після зустрічі з французьким Президентом Емманюелем Макроном у Парижі 01.12.2025 щодо трьох питань, які викликають найбільше дискусій у контексті обговорень «мирного плану» для України. Це: «найскладніше» територіальне питання, питання грошей на відновлення та питання гарантій безпеки від США та від Європи. За його словами, це «три головні теми, магістралі і в той же самий момент тригери». В. Зеленський подякував переговорним групам України, додавши, що тепер план має кращий вигляд, але

його обговорення ще триває. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4836980-zelenskyi-nazvav-naivazhchi-pytannia-myrnoi-uhody>

112. Липчанський М. Сім країн ЄС офіційно підтримали «репараційний кредит» Україні [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що прем'єр-міністри Естонії Крістен Міхал, Фінляндії Петтері Орпо, Ірландії Майкл Мартін, Таосіч, Латвії Евіка Сіліня, Польщі Дональд Туск, Швеції Ульф Крістерссон та Президент Литви Гітанас Науседа звернулися до президентів Європейської комісії (ЄК) та Європейської ради (ЄР) Урсули фон дер Ляєн та Антоніу Кошти, щоб висловили свою рішучу підтримку репараційного кредиту Україні з подальшим ухваленням рішення на засіданні ЄР у грудні. Лідери констатували, що вони прагнуть знайти довгострокову надійну підтримку, яка зміцнить Україну та наголосили, що час має вирішальне значення. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/worldabus/4838628-sim-krain-yes-ofitsiino-pidtrymaly-reparatsiinyi-kredyt-ukraini>

113. Липчанський М. США раптово зупинили поставки зброї Україні – ЗМІ [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Наведено тези інтерв'ю виданню «The Atlantic» командувача сухопутними силами ЗС ФРН Крістіана Фройдінга, який раніше керував роботою спецгрупи з координації військової підтримки України при міністерстві оборони ФРН, про те, що США призупинили поставки певного озброєння Україні. За його словами, адміністрація Президента Дональда Трампа навіть не попередила німецьких партнерів та інших європейських союзників щодо призупинення поставок. К. Фройдінг розповів, що раніше міг постійно обмінюватися текстовими повідомленнями з Пентагоном, але тепер цей канал зв'язку закритий. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/worldabus/4837295-ssha-raptovo-zupynyly-postavky-zbroi-ukraini-zmi>

114. **Лиса А. В Україні з'явилася почесна відзнака Громадарятівник** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив у День місцевого самоврядування Президент Володимир Зеленський, в Україні запровадили відзнаку для активних громад, які допомагають фронту, приймають внутрішньо переміщених осіб (ВПО), допомагають запрацювати релокованим бізнесам тощо. Глава держави наголосив, що сьогодні Україна шанує кожен таку активну громаду, всіх лідерів українських громад, «кожне небайдуже українське серце, яке хоче для нашої держави сили і хоче закінчення цієї війни і працює заради цього».* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838467-v-ukraini-ziavylasia-pochesna-vidznaka-hromada-riativnyk>

115. **Лиса А. Гібридна війна Росії випробовує Європу - FT** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію видання «Financial Times» із посиланням на європейські спецслужби про низку диверсій РФ у Європі, що може бути частиною масштабної підготовки до війни та формує картину стратегічної ескалації. Останні дії РФ розглядаються у контексті доповіді НАТО «Спільна оцінка загроз» від 2023 р., де вказано, що до 2029 р. РФ може підготувати свої збройні сили та економіку до війни з Європою. Згадано низку розкритих операцій у Польщі, Німеччині, Великій Британії, Литві. Вказано, що представники європейських спецслужб стежать за російськими агентами, які здійснюють диверсії; РФ використовує також місцевих і східноєвропейських громадян, включно з українцями, яких наймають через месенджери. Зауважено, що велика кількість гібридних атак та їх аналіз дозволяють спецслужбам побачити закономірності та встановити зв'язки між подіями навіть тоді, коли участь РФ не була доведена чи виявлена. Фахівці наголошують, що нинішня активність РФ в Європі відповідає середній «передвоєнній» фазі, схожій на плани КДБ у радянські часи: у мирні часи атаки менш масштабні та маскуються під нещасні випадки, а у разі*

війни активізується ціла мережа агентів для проведення деструктивних дій.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4838960-hibrydna-viina-rosii-vyprovovuie-yevropu-FT>

116. **Лиса А. Данія майже вдвічі скоротить допомогу Україні** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив міністр оборони Данії Троєльс Лунд Поульсен, у 2026 р. Копенгаген виділить Україні 9,4 млрд данських крон (близько \$1,5 млрд) військової допомоги замість раніше запланованих 16 - 19 млрд крон (\$2,5 - 3 млрд). У 2027 р. обсяг фінансування в межах фонду військової допомоги Україні скоротиться до 7,1 млрд крон, а у 2028-му – до 1 млрд крон. У Данії таке скорочення вважають «природним», оскільки країна стала лідером за рівнем підтримки України у відсотковому співвідношенні до ВВП. Вказано, що загальний обсяг військової допомоги Данії Україні з початку російської агресії сягнув 70 млрд крон (приблизно \$11 млрд).* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4838073-daniia-maizhe-vdvichi-skorotyt-dopomohu-ukraini>

117. **Лиса А. Збитки довкіллю від війни перевищили 26 трильйонів** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. *За інформацією Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства, загальна сума завданих довкіллю України збитків становить 6,01 трлн грн., що є найбільшими екологічними втратами, зафіксованими в Європі за сучасної історії. Наведено суми збитків за шкоду ґрунтам та атмосферному повітрю, через забруднення та засмічення водних ресурсів, через руйнування територій природно-заповідного фонду. Окреслено найбільш руйнівні випадки: через пожежі, вибухи та токсичні викиди (удар по нафтобазі в с. Крячки Київської області; подібні випадки у Чернігові, Сумській області, Рубіжному та Сєвєродонецьку); внаслідок руйнування водних екосистем (підриг дамби Каховської ГЕС, знищення греблі Оскільського водосховища); на природоохоронних територіях (Смарагдова мережа, Кінбурнська коса, Олешківські піски,*

Каховське водосховище, Нижній Дніпро, Рамсарські угіддя, Асканія-Нова та Чорноморський біосферний заповідник); забруднення ґрунтів (вплив на якість сільськогосподарської продукції, здоров'я людей і відновлення екосистем). Наголошено, що екологічні наслідки війни відчуває не лише Україна, а й сусідні європейські країни. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837871-zbytky-dovkillui-vid-viiny-perevyschyly-6-trylioniv>

118. Лиса А. На ТОТ Херсонщини відтворюють радянську модель «будзагонів» - ЦНС [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Центру національного спротиву (ЦНС) про те, що на тимчасово окупованій території (ТОТ) Херсонщини державні підприємства опинилися у кадрово-фінансовому колапсі: зарплати затримують місяцями або не виплачують зовсім, а замість страйкуючих працівників окупаційна влада залучає студентів під виглядом «навчальної практики». Аналітики ЦНС відзначають: схема фактично відтворює радянську модель «студентських будзагонів», коли бригади молодих слюсарів, електриків, штукатурів і малярів залучали до масового будівництва під виглядом трудового виховання. Різниця лише в тому, що нині це не ідеологічна кампанія, а спосіб економічного виживання окупаційної адміністрації, яка не може забезпечити зарплати дорослим працівникам. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837225-na-tot-khersonschyny-vidtvoruiuit-radiansku-model-budzahoniv-tsns>*

119. Лиса А. Росія розгортає масштабну русифікацію ТОТ – розвідка [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. *Як повідомила Служба зовнішньої розвідки України (СЗРУ), глава РФ В. Путін затвердив нову стратегію держнацполітики до 2036 р., що передбачає масштабну русифікацію й інтеграцію тимчасово окупованих територій (ТОТ) України, а також формування «єдиної російської ідентичності». Зауважено, що РФ планує масштабне розгортання пропагандистських програм у Донецькій, Луганській, Запорізькій і Херсонській областях, щоб усунути будь-які прояви національної*

свідомості, закріпити статус російської мови та посилити загальноросійську громадянську ідентичність. Такий курс фактично спрямований на пришивишену русифікацію населення та агресивне витіснення української ідентичності. Стратегія також фокусується на «внутрішніх загрозах»: русофобії, викривленні історії, діях «недружніх країн» і ризиках виникнення етнічних анклавів. Кремль заявляє про намір зменшити конфлікти на національному й релігійному ґрунті, активізувавши використання соцмереж і відеоплатформ для просування «традиційних цінностей». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4836849-rosiia-rozghortaie-masshtabnu-rusyfikatsiui-tot-rozvidka>

120. **Лиса А. Уряд затвердив щомісячну виплату за Хрест бойових заслуг** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Міністерства соціальної політики, сім'ї та єдності України про те, що Кабінет Міністрів України (КМ України) 03.12.2025 схвалив постанову, спрямовану на визначення умов призначення та виплати щомісячної грошової виплати особам, нагородженим відзнакою «Хрест бойових заслуг». Грошова виплата становитиме 12 тис. грн. У разі якщо людина має право на виплати за кількома нагородами, то вона може отримувати лише одну - у тому розмірі, який сама обере. Зокрема виплати становлять: орден «Золота Зірка» - 24 тис. грн; орден Богдана Хмельницького трьох ступенів - 16 тис. грн; ордени «За мужність» трьох ступенів і княгині Ольги трьох ступенів - 8 тис. грн. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838061-uriad-zatverdyy-schomisiachnu-vyplatu-za-khrest-boiovykh-zasluk>

121. **Лист європейських парламентарів до лідерів Європи щодо надання Україні доступу до заморожених російських активів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Як повідомив голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександр Мережко,

парламентарі та представники європейських держав направили відкритого листа до президента Єврокомісії, президента Європейської ради та всіх європейських лідерів із закликом якнайшвидше передати Україні репараційний кредит із заморожених російських активів. У листі наголошено на необхідності швидкого надання доступу до кремлівських активів українській владі. Також підкреслено, що нерішучість західних лідерів і затримка матеріальної допомоги Україні лише заохочує В. Путіна в його спробах стерти українську державу із політичної мапи світу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389118>

122. **Літвин І. Війська РФ атакували на восьми напрямках – Генштаб** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1377-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1376-ту, добу зафіксовано 171 бойове зіткнення. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 66 штурмових дій російських загарбників, на Олександрівському – 21 атаку. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили два райони зосередження особового складу, озброєння та військової техніки росіян. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4836801-viiska-rf-atakuvaly-na-vosmy-napriamkakh-henshtab>

123. **Літвин І. Генштаб назвав кількість атак на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1382-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1381-шу, добу зафіксовано 184 бойових зіткнення. Найгарячіша ситуація зберігається на Покровському напрямку, де було відбито понад 50 штурмів ворога, 27 разів окупанти атакували Костянтинівський напрямок. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838253-henshtab-nazvav-kilkist-atak-na-fronti>

124. **Літвин І. Генштаб назвав три найгарячіші напрямки фронту** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1379-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1378-му, добу зафіксовано 201 бойове зіткнення. На Покровському напрямку українські захисники спинили 52 атаки російських загарбників, 31 раз окупанти штурмували Лиманський і 27 разів Костянтинівський напрямки. Наразі Сили оборони працюють над поступовим витісненням росіян із плацдарму на північ від м. Куп'янськ, а також із низки інших районів, де РФ поки зберігає присутність.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837384-henshtab-nazvav-try-naihariachishi-napriamky-frontu>

125. **Літвин І. Генштаб оновив дані щодо фронту** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1381-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1380-ту, добу зафіксовано 167 бойових зіткнень. На Покровському напрямку захисники України зупинили 52 штурмові дії ворога. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили два райони зосередження особового складу, озброєння та військової техніки ворога та три артилерійські системи.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837961-henshtab-onovyv-dani-schodo-frontu>

126. **Літвин І. Генштаб оцінив події на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ)*

щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1380-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1379-ту, добу зафіксовано 170 бойових зіткнень. На Покровському напрямку захисники України зупинили 45 штурмових дій росіян, на Костянтинівському – 29. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили одну гармату росіян. Ворог завдав три ракетні та 62 авіаційні удари, застосувавши три ракети та 177 керованих авіабомб (КАБ); здійснив 4301 обстріл, зокрема 121 - із реактивних систем залпового вогню (РСЗВ); залучив для ураження 5251 дрон-камікадзе. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837682-henshtab-otsinyv-podii-na-fronti>

127. **Літвин І. Генштаб оцінив ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1378-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1377-му, добу зафіксовано 226 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 72 ворожі штурми, на Олександрівському та Костянтинівському – по 22 атаки. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили один район зосередження особового складу росіян. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837106-henshtab-otsinyv-sytuatsiui-na-fronti>

128. **Літвин І. До PURL долучилася вже 21 країна – Сибіга** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. Як повідомив міністр закордонних справ України Андрій Сибіга, до програми «PURL» уже долучилася 21 країна із загальним обсягом зобов'язань на 4,18 млрд доларів; лише візит до штаб-квартири НАТО приніс близько 1 млрд доларів додаткових внесків у «PURL». Йдеться про п'ять нових країн-учасниць і вісім додаткових внесків від держав, які вже підтримували програму. Вперше коло учасників «PURL» було розширено за межі Альянсу завдяки приєднанню Австралії та Нової Зеландії. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837996-do-PURL-doluchylasia-vzhe-21-kraina-sybiha>

129. **Літвин І. Ірландія виділить Україні додаткові 125 мільйонів євро** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Як заявив прем'єр-міністр Ірландії Міхал Мартін під час візиту Президента України Володимира Зеленського до країни, Ірландія виділить додаткові 125 млн євро фінансової підтримки, включаючи 100 млн євро на нелетальну військову допомогу, «щоб допомогти Україні щоночі протистояти атакам російських ракет і безпілотників». Вказано, що 25 млн євро спрямовані на підтримку відновлення та захисту української енергетичної інфраструктури та забезпечення необхідними енергопостачанням. Ці зобов'язання є частиною Дорожньої карти партнерства між Україною та Ірландією до 2030 р.; вони зміцнять двосторонні відносини в низці сфер, включаючи політичну та безпекову співпрацю; підтримку відновлення та реконструкції України; співпрацю в галузі інновацій та освіти; економічну співпрацю та створення Ірландсько-українського економічного форуму; а також культурну співпрацю.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837209-irlandiia-vydilyt-ukraini-dodatkovii-125-milioniv-yevro>

130. **Літвин І. Петиція про заборону російськомовних версій сайтів зібрала необхідні голоси** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. *Як зазначено на сайті електронних петицій, петиція до Кабінету Міністрів України (КМ України) щодо заборони російськомовних версій українських сайтів набрала необхідні для розгляду урядом 25 тис. голосів. Пояснюючи доцільність такої заборони, автор звернення Олександр Леоненко зауважив, що не потрібно створювати сайти «для нашого ворога», для громадян інших країн «міжнародною мовою є англійська», а «...всі українці знають українську мову. Це їхній обов'язок відповідно до частини 1 статті 6 закону «Про забезпечення функціонування української мови як державної»». Автор петиції наголосив,*

що російськомовна версія українських сайтів є «колоніальним рудиментом», «інструментом культурної та інформаційної експансії країни-агресора» та «загрозою інформаційній безпеці України». Він вимагає від КМ України розробити та подати на розгляд до Верховної Ради України (ВР України) законопроект, що передбачатиме заборону створення та функціонування російськомовних версій сайтів в Україні та відповідальність для власників та адміністраторів сайтів за порушення цієї вимоги. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4839218-petytsiia-pro-zaboronu-rosiiskomovnykh-versii-saitiv-zibrala-neobkhidni-holosy>

131. Літвин І. Південна Корея розпочинає створення ядерних субмарин – ЗМІ [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Південна Корея активізувала плани зі створення атомних підводних човнів після того, як отримала згоду Президента США Дональда Трампа. Зазначено, що Сеул багато років прагнув увійти до клубу держав, що мають атомні субмарини, аби протистояти Північній Кореї. Тож схвалення Д. Трампа стало ключовим проривом у питанні доступу до ядерного палива за міждержавною угодою. Наголошено, що стрімкий розвиток програми може викликати напруження з боку Китаю та підштовхнути Японію до створення власних підводних човнів із ядерною установкою. Аналітики попереджають, що регіон неминуче наближається до нового етапу гонки озброєнь. Акцентовано, що Північна Корея заявляє про власні розробки атомних підводних човнів, а державні ЗМІ вже демонстрували субмарину, яку представили як ядерну. Припущено, що Пхеньян може отримувати технічну допомогу з РФ - за цим уважно стежать у Сеулі. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4838011-pivdenna-koreia-rozpochynaie-stvorennia-yadernykh-submaryn-zmi>*

132. Літвин І. Рада ухвалила закони щодо обороноздатності України [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) 04.12.2025 ухвалила два закони: щодо розширення податкових пільг*

для потреб оборони та щодо спрощення митних процедур для імпорту товарів, потрібних для оборони. Так Закон № 14169 передбачає звільнення від ПДВ імпорту комплектуючих для безпілотників, машин механізованого розмінування, засобів протидії технічним розвідкам та інших товарів, необхідних для модернізації та ремонту озброєння. Під дію Закону підпадають сучасні симулятори бойових дій для навчальних центрів і полігонів, що дозволить підвищити якість підготовки військовослужбовців. Закон № 14170 розширює перелік випадків, коли виробники та постачальники техніки для армії можуть не сплачувати ввізне мито. Це стосується комплектуючих для безпілотників, машин розмінування, засобів протидії технічній розвідці та іншої техніки, що виробляється, ремонтується або модернізується для ЗСУ. Також Закон визначає порядок дій у випадках втрати, пошкодження чи непридатності імпортованих товарів під час випробувань. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837772-rada-ukhvalyla-zakony-schodo-oboronozdatnosti-ukrainy>

133. **Літвин І. Три країни нададуть Україні \$500 млн** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Як заявив міністр закордонних справ ФРН Йоганн Вадефуль перед початком засідання Ради міністрів закордонних справ НАТО в Брюсселі, Німеччина, Польща та Норвегія нададуть спільно новий пакет підтримки України на загальну суму 500 млн доларів, із яких \$200 млн надасть ФРН. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837410-try-krainy-nadadut-ukraini-500-mln>

134. **Літвин І. У світі за рік вбили 67 працівників ЗМІ** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. Наведено дані зі щорічного звіту про свободу преси, опублікованому організацією «Репортери без кордонів» (RSF). Зокрема зафіксовано щонайменше 53 із 67 працівників ЗМІ, вбитих між 01.12.2024 та 01.12.2025, які стали жертвами воєн або злочинних мереж. Найбільше журналістів було вбито за останній рік у Газі – 43 %; Мексика - друга

найнебезпечніша країна у світі; Сирія – країна з найбільшою кількістю медіафахівців із невідомою долею. Наразі 503 журналісти перебувають у в'язницях у 62 країнах світу; більшість - у Китаї (121), далі йдуть РФ (48) і М'янма (47). РФ також утримує більше іноземних журналістів, ніж будь-яка інша країна, а саме – 26 українців. Йдеться і про оприлюднений рейтинг свободи преси, де наголошено на історично низькому рівні, в якому наразі перебуває світовий стан свободи преси. Крім нестабільної ситуації з безпекою та зростаючого авторитаризму, головною причиною цього є економічний тиск. Найкраще ЗМІ почуваються у країнах Північної Європи – Норвегії, Естонії, Нідерландах, Швеції та Фінляндії. Україна посідає 62-ге місце, США - на 57-му, Білорусь - на 166-му, РФ - на 171-му. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4838948-u-sviti-za-rik-vbyly-67-pratsivnykiv-zmi>

135. **Літвин І. Шмигаль анонсував контракти для військових з покращеними умовами** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. Як зазначив під час години запитань до уряду у Верховній Раді України (ВР України) Міністр оборони Денис Шмигаль, у Держбюджеті на 2026 рік не передбачене збільшення грошового забезпечення для військовослужбовців. Водночас, за словами міністра, «передбачено запровадження нової форми, контрактної, яка міститиме покращені умови для всіх військовослужбовців, зокрема для чинних військовослужбовців буде змога підписувати контракти за новою формою, отримувати по них більше коштів». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838062-shmyhal-anonsuvav-kontrakty-dlia-viiskovykh-z-pokraschenymy-umovamy>

136. **Літонінський В. Ризик зради України? Нові переговори про мир** [Електронний ресурс] / Валерій Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. З огляду на продовження перемовин у США 04.12.2025 українських представників із командою Президента Д. Трампа, акцентовано на опублікованій виданням «Spiegel»

стенограмі розмови канцлера Німеччини Фрідріха Мерца, Президента Франції Еммануеля Макрона та ще кількох європейських лідерів із Президентом України Володимиром Зеленським, під час якої вони попередили, що США «можуть зрадити Україну та Європу» у переговорах, які ведуть з Кремлем про потенційну мирну угоду. Так Е. Макрон нібито сказав про «ймовірність, що США зрадять Україну у питаннях територій, без ясності щодо гарантій безпеки»; канцлер Німеччини Ф. Мерц – що «вони ведуть гру – і з вами, і з нами»; Президент Фінляндії Александр Стубб застеріг, що «ми (європейці) не повинні залишати Україну та Володимира наодинці з цими хлопцями». Генеральний секретар НАТО Марк Рютте погодився зі словами про захист. Наведено коментарі В. Зеленського щодо завдання української делегації – «отримати повну інформацію про те, що прозвучало в Росії, які ще приводи знайшов Путін, щоб затягнути війну і щоб тиснути на Україну». Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837916-ryzyk-zrady-ukrainy-novi-perehovory-pro-myr>

137. Микитюк В. путін грає в довгу гру з Трампом щодо України й задоволений результатами — ЗМІ [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. За повідомленням «Bloomberg», В. Путін має підстави бути задоволеним останньою місією посланника США С. Віткоффа до Москви, попри відсутність прориву в угоді про припинення війни РФ проти України. Помічник президента РФ із питань зовнішньої політики Ю. Ушаков визнав, що їм не вдалося досягти згоди на п'ятигодинних переговорах щодо центрального питання мирного плану — території. Тому немає жодних ознак того, що черговий саміт між главою Кремля та Президентом США Дональдом Трампом вже близько. Вказано, що це може цілком влаштувати російського президента: поки його війська продовжують здобувати переваги на полі бою, РФ вдалося фактично витіснити європейських союзників Києва зі столу переговорів. Зауважено, що в Кремлі знають, наскільки сильно Д. Трамп хоче отримати визнання за припинення найбільшого конфлікту в

Європі з часів Другої світової війни, тому він прагне уникнути подальших каральних санкцій США стосовно РФ, демонструючи свою участь у дипломатії. Тож В. Путін може розрахувати, що чим довше він затягуватиме переговори з Д. Трампом, тим більшим може бути кінцевий приз. Текст: <https://fakty.ua/463967-putin-igraet-v-dolguyu-igru-s-trampom-po-ukraine-i-dovolen-rezultatami---smi>

138. **Микитюк В. США і Європа посварилися через нову стратегію безпеки: що сталося** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 груд. — Електрон. дані. За повідомленням "The New York Times", адміністрація Президента США Дональда Трампа заявила, що Європа зіткнулася з "суворою перспективою цивілізаційного стирання", і пообіцяла, що США підтримуватимуть односторонні "патріотичні" партії по всьому континенту, щоб запобігти майбутньому, в якому "певні члени НАТО стануть більшістю неєвропейців". Вказано, що похмура оцінка майбутнього Європи опублікована в рамках щорічного оновлення стратегії національної безпеки США у всьому світі. У документі йдеться, що США повинні "культивувати опір" по всій Європі, підтримуючи політичні партії, які борються з міграцією та пропагують націоналізм. Це описує кілька правопопулістських партій, таких як "Reform U.K." у Великій Британії та "Альтернатива для Німеччини", відома як "AfD", яку німецькі розвідувальні служби класифікували як екстремістську партію. Зауважено, що Д. Трамп не приховував свої зневаги до політичного керівництва в Європі та неодноразово тиснув на цих лідерів, щоб вони підкорилися його волі щодо фінансування НАТО, торгівлі та тарифів. Зазначено, що у документі Європейський Союз (ЄС) та інші "транснаціональні органи" звинувачуються у підриві свободи та суверенітету, цензурі свободи слова та потоптанні основних принципів демократії з метою придушення політичної опозиції. Текст: <https://fakty.ua/464066-ssha-i-evropa-possorilis-iz-za-novoj-strategii-bezopasnosti-chto-proizoshlo>

139. **Микитюк В. У ЄС є рішення: європейці схилиють Бельгію до підтримки репараційної позики Києву** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. За повідомленням «Politico», Європейська комісія пропонує юридичне рішення, щоб розв'язати один із найглибших страхів Бельгії щодо використання як кредиту Україні 140 млрд євро російських активів, заморожених у Брюсселі. Комісія хоче, щоб 27 країн-членів ЄС погодилися позичити Києву заблоковані мільярди на саміті Європейської Ради цього місяця, однак Бельгія чинить опір цьому через свої побоювання, що вона буде відповідальною, якщо гроші доведеться повернути РФ. Акцентовано: якщо одна проросійська країна ЄС, така як Угорщина чи Словаччина, може накласти вето на поновлення режиму санкцій ЄС проти Москви, це означатиме, що Бельгії негайно доведеться повернути відсутні мільярди до РФ. Рішення Комісії, щоб задовольнити Бельгію, полягає в тому, щоб уникнути можливості однієї країни ЄС скасовувати санкції. Вона хоче вдатися до пункту ст. 122 договору ЄС, який дозволяє урядам вирішувати «в дусі солідарності між державами-членами щодо заходів, що відповідають економічній ситуації». Текст: <https://fakty.ua/463920-u-es-est-reshenie-evropejcy-sklonyayut-belgiyu-k-podderzhke-reparacionnogo-zajma-kievu>

140. **Микитюк В. Це останній шанс: що може змусити Україну до миру на умовах Трампа** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. За повідомленням «The Guardian», переговори щодо війни в Україні є трагічними. З одного боку — жертва агресії, чиє становище стає дедалі розпачливішим. З іншого — жорстокий агресор, готовий піти на все, щоб виграти війну. Посередині — діловий американський президент, який прагне угоди. Не дивно, що так багато спостерігачів висловилися проти пропозицій, нещодавно висунутих Президентом США Дональдом Трампом та його посланцем С. Віткоффом. Вказано, що ці пропозиції дають РФ багато, а Україні — мало, окрім припинення насильства. Зауважено: якщо переговори призведуть до втілення

плану, який не дасть Україні жодної надії на безпеку після війни, жоден український лідер його не прийме; безпека є основою суверенітету, і було б політичним самогубством обмінювати суверенітет України на мир. Зазначено, що морально та практично Україна та її лідери — єдині, хто може вибирати, чи погоджуватися на врегулювання, чи продовжувати битву. Їхні витрати глибоко вплинули на цю війну — особливо для військових, які майже напевно чинитимуть опір будь-якому компромісу, що ще більше напружить крихкий цивільно-військовий баланс в Україні. Текст: <https://fakty.ua/464134-eto-poslednij-shans-chto-mozhet-zastavit-ukrainu-soglasitsya-na-mir-na-usloviyah-trampa>

141. **Микола Калашник провів нараду з керівниками громад Київщини щодо використання субвенцій** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що голова Київської обласної державної адміністрації (ОДА) Микола Калашник провів робочу нараду з керівниками громад області, присвячену використанню коштів субвенцій з обласного та державного бюджетів. Він підкреслив, що кошти мають працювати ефективно, а громади, які не забезпечать освоєння на рівні 80 % обласних та 60 % державних субвенцій до кінця року, не отримають фінансування наступного року. Водночас громади, які підтвердять реальний темп реалізації проєктів і перевищать встановлені показники, отримають подальше фінансування для завершення робіт і реалізації нових проєктів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388946>

142. **Міжнародний проєкт Центру гідності дитини УКУ представили у Словенії** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. – Електрон. дані. Подано інформацію, що презентація проєкту «Safeguarding. Безпека дитини в середовищі Церкви» відбулася у Любляні 18 листопада, у Всесвітній день запобігання та зцілення від сексуальної експлуатації, насильства й жорстокого поводження щодо дітей. Географія проєкту розширюється – після України, Польщі, Словаччини та Німеччини

Словенія є п'ятою країною, де його представила команда Центру гідності дитини Українського католицького університету (УКУ). За повідомленням офіційного сайту УКУ, проєкт включає онлайн-курс «Safeguarding. Безпека дитини в середовищі Церкви» та виставку «Розпізнати. Реагувати», створену на основі ілюстрацій української художниці, іконописиці Уляни Креховець. Завдяки співпраці з групою щодо превенції насилля Конференції єпископів Католицької Церкви у Словенії та Інститутом Інтегрум, матеріали курсу та виставка доступні і словенською мовою. Вони допоможуть місцевому духовенству, мирянам, які мають уряд в Церкві, розпізнавати й запобігати насильству над дітьми в середовищі Церкви. Окремою темою зустрічі став український досвід впровадження системи захисту дітей в умовах повномасштабної війни, залучаючи мистецький підхід до висвітлення проблеми. Текст: <https://risu.ua/mizhnarodnij-proekt-centru-gidnosti-ditini-uku-predstavili-u-sloveni-160683>

143. **Міністр оборони Швеції закликав надати Україні «репараційний кредит»** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 1 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що міністр оборони Швеції Пол Йонсон закликав до посилення підтримки України, зокрема шляхом використання репараційного кредиту за рахунок заморожених російських активів, та до запровадження додаткових санкцій проти РФ. Про це він заявив журналістам перед початком засідання Ради ЄС із закордонних справ у форматі міністрів оборони у Брюсселі. За його словами, Швеція виступає за надання Україні репараційного кредиту, «адже українцям потрібні фінансові засоби, щоб продовжувати боротьбу, яку вони ведуть чудово і дуже хоробро». П. Йонсон наголосив, що для досягнення миру потрібно збільшувати підтримку України та посилювати санкції проти РФ. Швеція – одна з небагатьох країн, яка щороку збільшує підтримку України від початку цієї жасливої війни. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-world/4064725-ministr-oboroni-svecii-zaklikav-nadati-ukraini-reparacijnij-kredit.html>

144. **Мозговий І. Кремль шантажує «ненападом» на Одесу й Миколаїв: ISW викрив фейкові поступки рф** [Електронний ресурс] / Іван Мозговий // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *За даними звіту Інституту вивчення війни (ISW), РФ намагається використати потенційну відмову від наступу на Одесу та Миколаїв як «поступку» у мирних переговорах. Зазначено, що ці заяви, які підживлюють давні претензії РФ на Одеську та Миколаївську області, є частиною інформаційно-психологічних операцій (ІПСО) Кремля, спрямованих на вплив на переговорний процес. На думку експертів, насправді російські сили не мають ресурсів для такого масштабного наступу, що вимагав би значного перекидання сил із інших напрямків і форсування Дніпра; будь-яка ймовірна «поступка» Кремля щодо Одеси та Миколаєва буде лише короткостроковою переговорною тактикою, оскільки В. Путін залишається відданим своїй стратегічній меті — встановленню контролю над усією Україною.* Текст: <https://fakty.ua/464010-kreml-shantazhiruet-quot-nenapadeniem-quot-na-odessu-i-nikolaev-isw-razoblachil-fejkovye-ustupki-rf>

145. **Мозговий І. Україна ризикує втратити шанс на НАТО через закулісні домовленості США та росії** [Електронний ресурс] / Іван Мозговий // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. *За повідомленням "CNN" із посиланням на джерело, обізнане з переговорами у Флориді, Україна ризикує втратити перспективу вступу до НАТО через низку неpubлічних домовленостей, які можуть бути досягнуті між окремими країнами-членами Альянсу та РФ. Вказано, що однією з найбільш суперечливих умов американського мирного плану нібито є вимога, щоб Україна формально відмовилася від намірів приєднатися до НАТО. Хоча Україну "не змушуватимуть офіційно" відмовлятися від прагнення до Альянсу, вона може бути фактично виключена зі вступу через угоди, які будуть укладені між державами-членами НАТО та Москвою без участі Києва.* Текст: <https://fakty.ua/463829-ukraina-riskuet-poteryat-shans-na-nato-iz-za-zakulisnyh-dogovorennostej-ssha-i-rossii>

146. **На Житомирщині відкрили пам'ятник загиблим воїнам-десантникам** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Житомирській області відкрили пам'ятник на честь загиблих воїнів-десантників, які віддали життя за свободу, державу та майбутнє України. Пам'ятник увіковічнює внесок військовослужбовців і слугує місцем вшанування та подяки тим, хто ціною власного життя захищав незалежність країни. Відзначено, що відвага й стійкість десантників стали опорою для регіону на початку повномасштабного вторгнення та продовжують надихати українців. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/388910>

147. **На Київщині відкрили п'яту чергу Містечка Хансена для ВПО та постраждалих від воєнних злочинів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Тарасівці введено в експлуатацію п'яту чергу Містечка Хансена — житлового комплексу для внутрішньо переміщених осіб (ВПО) та людей, постраждалих від воєнних злочинів. До нового етапу увійшли 16-квартирний будинок для ВПО, гуртожиток на 40 ліжкомісць для людей похилого віку, простір для студентів ІТ-академії та «Шелтер Відновлення» для жінок, які пережили полон, насильство або катування. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/388945>

148. **На Полтавщині відбувся перший регіональний форум Polaris з розвитку багаторівневого врядування** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Полтавській області провели перший регіональний форум «Polaris», присвячений децентралізації та підвищенню ефективності взаємодії різних рівнів влади в умовах війни. Під час форуму обговорювали механізми розмежування повноважень між різними рівнями влади та шляхи підвищення управлінської спроможності громад.

Зазначено, що Полтавщина демонструє високі показники фінансової спроможності: 47 територіальних громад (понад 78 % від загальної кількості) відповідають цим критеріям, тоді як середній показник по країні – близько 34 %. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389000>

149. **На Чернігівщині підписали Меморандум про взаєморозуміння** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Чернігівській ОВА уклали тристоронній Меморандум про взаєморозуміння між ОВА, Представництвом ЮНІСЕФ в Україні та Координаційним центром з розвитку сімейного виховання та догляду дітей. Основний акцент партнерства – розвиток патронату та сімейних форм виховання, а також розширення спектра соціальних послуг. Ідеться, зокрема, про раннє втручання, супровід під час інклюзивного навчання, денний догляд дітей з інвалідністю, соціальний супровід родин у складних життєвих обставинах та екстрені інтервенції. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389125>

150. **Наш спільний інтерес — жити без війни** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 3 груд. [№ 247]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Єлисейському палаці в Парижі Президент України Володимир Зеленський провів кількогадинну зустріч із Президентом Франції у форматі тет-а-тет. Головна тема — переговори заради закінчення війни та гарантії безпеки. Глава держави проінформував про деталі зустрічі з американською стороною у США. «Мир повинен стати справді надійним. Війна має закінчитись якнайшвидше. Від активності кожного лідера зараз багато залежить», — наголосив В. Зеленський за підсумками зустрічі. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/nash-spilnij-interes-zhiti-bez-vijni/>

151. **Нищик Я. Діди теж плачуть ...** [Електронний ресурс] / Ярослав Нищик // Дзеркало тижня. – 2025. – 7 груд. – Електрон. дані. Описано унікальний феномен української армії – «дідів», чоловіків віком 55+, які потрапили до війська не лише за покликом серця, а й через обставини. Вони приходять у військо з великим життєвим досвідом, стриманістю та

внутрішньою гідністю, що формує їх особливу роль у підрозділах. Попри втому, вік і відсутність молодечої фізичної сили, «діди» вирізняються відповідальністю, дисципліною, спокоєм і здатністю тримати позиції так, як інколи не здатні молоді військові. У військовій формі вони ніби повертаються до часів своєї молодості та знову знаходять у собі сили, впевненість і гумор. Водночас зворушливо показано їхні внутрішні страхи, зокрема – страх повернення до мирного життя й до домашнього «командира», який значно суворіший за фронтових начальників. Це теплий, іронічний і водночас глибокий портрет чоловіків, які стали опорою українського війська. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/didi-tezh-plachut.html>

152. Нідерланди планують закрити центри для українців у 2027 році [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 3 листоп. – Електрон. дані. Згідно із заявою міністерки житлового господарства Нідерландів Мони Кейзер, житлові об'єкти, створені для українських біженців, мають закритися «якнайшвидше» після закінчення терміну дії спеціальних правил захисту ЄС у 2027 р., уряд перестане також субсидувати проживання та медичне страхування українців. Водночас вони зможуть претендувати на ті ж соціальні виплати, що й громадяни Нідерландів. Вказано, що нині близько 75 % українців проживають у державних центрах, створених протягом останніх трьох років. Нідерландів. Міністерка визнає, що, попри високу зайнятість українців — дві третини працюють, а їхній внесок в економіку минулого року оцінюють у 3,5 млрд євро — значна частина людей матиме право на отримання соціальної допомоги. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543477-niderlandi-planuyut-zakriti-tsentr-dlya-ukrajintsiv-u-2027-rotsi>

153. Нова програма Фонду Порошенка: дрони-камікадзе «Блискавка» відправляються на фронт [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 3 листоп. – Електрон. дані. Йдеться про передачу народним депутатом України, лідером партії "Європейська солідарність" Петром Порошенком військам новинки — дронів-камікадзе «Блискавка» українського

виробництва. Вказано, що дрон може розвивати швидкість до 110 км на годину та перебувати у повітрі до 60 хв. Також військовим передають велику партію детекторів дронів. Текст: <https://wz.lviv.ua/news/543514-nova-prohrama-fondu-poroshenka>

154. **Носальська І. Ані завтра, ані післязавтра: кінець війни не залежить від переговорів** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. У контексті українсько-американських переговорів у Маямі щодо «мирного плану» та перспектив узгодження напрацьованих змін із РФ, розглянуто, чого очікувати Україні та від чого насправді залежить кінець війни. Аналізуючи ситуацію, професор І. Айзенберг, який мешкає у США, зауважив, що важко передбачити, що буде далі, проте «Україні потрібно ретельно координувати усі свої кроки та переговорну позицію з головними гравцями європейської політики, особливо з тими, хто має сталі контакти з Трампом. Розмови, які Зеленський мав ...з Рютте, фон дер Ляєн та Стуббом - як раз про це». Своєю чергою військовий і журналіст Ігор Луценко впевнений, що «...через пару місяців ми зауважимо, що наступив п'ятий рік розмов про те, що війна ось-ось закінчиться. Наступить п'ятий рік медійного споглядання дипломатичних столів, людей у краватках, які невтомно роздувають свою значимість і спекулюють ілюзіями контролю та бажаннями миру. ...Однак сила, котра керує реальністю, має зовсім іншу природу та інакшу форму». Обличчям реальності військовий називає «обличчя російського солдата», яке на сьогодні «все ще повне приреченої рішучості». Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4837156-ani-zavtra-ani-pisliazavtra-kinets-viiny-ne-zalezhyt-vid-perehovoriv>

155. **Носальська І. Морський бій: знищення тіньового флоту РФ впливає на перемовини** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Зважаючи на те, що через підриви танкерів російського тіньового флоту кремлівський диктатор Путін загрожує відрізати Україну від морських шляхів,

розглянуто, чи спроможна на це РФ. Наведено коментарі генерального секретаря НАТО Марка Рютте, який наголосив, що ураження російських підсанкційних танкерів тіньового флоту РФ підтверджує: розв'язана Москвою війна й надалі генерує серйозні ризики для безпеки в усьому регіоні. Експерти попереджають про глобальні наслідки зміни ситуації у Чорному морі: зниження російського експорту нафти може призвести до зростання світових цін на неї; РФ може відповідати ударами по суднах, які перевозять зерно з України, що призведе до дефіциту їжі в окремих регіонах світу та підвищить світові ціни на продукти харчування. Водночас фахівці наголошують, що закрити Чорне море для РФ - це найкращі санкції, які тільки можуть бути, а успішні удари України по нафтових потужностях РФ (НПЗ, танкерному флоту, інфраструктурі) можуть потенційно вплинути на мирні переговори. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4837539-morskyi-bii-znyschennia-tinovoho-flotu-rf-vplyvaie-na-peremovyny>

156. **Носальська І. Нові козирі України та Європи: який тиск змусить РФ позадкувати** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. Окреслено результати зустрічі у Лондоні між Президентом України Володимиром Зеленським, прем'єр-міністром Великої Британії Кіром Стармером, Президентом Франції Емманюелем Макроном і канцлером Німеччини Фрідріхом Мерцем, яка відбулась на фоні пропозиції мирного плану США, що передбачає українські територіальні поступки. Лідери Європи та України висловили застереження щодо антиукраїнських елементів у цій пропозиції та сформулювали певні контрзаходи, офіційно заявивши про намір посилити економічний і фінансовий тиск на РФ. За словами В. Зеленського, сторони узгодили єдину позицію щодо важливості гарантій безпеки для України; питання реконструкції країни; наступні кроки щодо припинення вогню; подальшу оборонну підтримку України з боку європейських партнерів; спільну дипломатичну роботу з американською стороною. Йдеться і про сенсаційну заяву Президента України щодо готовності до виборів, яких вимагали від

нього Д. Трамп і В. Путін, закидаючи Україні занепад демократії. Наведено коментарі журналіста Віталія Портникова щодо ймовірності виборів в Україні під час війни. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4839407-novi-kozyri-ukrainy-ta-yevropy-yakyi-tysk-zmusyt-rf-pozadkuvaty>

157. **Носальська І. У війни не європейське обличчя: невже Бельгія проти репарацій Україні** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *Проаналізовано позицію Бельгії щодо репараційного кредиту для України коштом російських заморожених активів у контексті скандальної заяви прем'єр-міністра країни Барта де Вевера про те, що РФ нібито «ніколи не програє війну», і що «навіть не бажано, щоб країна з ядерною зброєю програла війну і стала повністю нестабільною», тому російські активи доведеться їй повертати. Вказано на реакцію російських інформаційних «сміттєзвалищ» і деяких псевдонейтральних країн, таких як КНР. Окреслено зусилля Європейської комісії (ЄК) щодо напрацювання механізму виділення репараційного кредиту Україні, враховуючи, зокрема, умови Бельгії. Розглянуто альтернативні варіанти фінансової допомоги Україні на 2026 – 2027 рр., якщо правові або політичні бар'єри не буде подолано.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4838047-u-viiny-ne-yevropeiske-oblychchia-nevzhe-belhiia-proty-reparatsii-ukraini>

158. **О. Мережко провів зустріч з Головою Комітету у закордонних справах та з питань оборони Стортингу (Парламенту) Норвегії І. Е. Сьорейде** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 9 грудня 2025 р. в режимі відеоконференції відбулася зустріч голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександра Мережка з головою Комітету у закордонних справах та з питань оборони Стортингу (Парламенту) Норвегії Іне Еріксен Сьорейде. Під час зустрічі співрозмовники обговорили тенденції світової політики та важливість трансатлантичної*

єдності, поточну безпекову ситуацію в Україні, перспективи припинення вогню та мирного процесу, зокрема можливі дієві гарантії безпеки для України, санкційну політику у відношенні держави-агресора та використання заморожених активів РФ для відновлення економіки та критичної інфраструктури України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389145>

159. **Олександр Корнієнко: корінні народи України — гідні члени української родини** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко звернувся з вітальним словом до учасників Конгресу корінних народів України, зокрема лідерів кримськотатарського, караїмського та кримчаківських народів, і відзначив їхню важливу роль у підтримці та захисті України. Він підкреслив, що Верховна Рада завжди буде на боці корінних народів, готова надавати ресурси та підтримку для реалізації державної політики через законодавство, взаємодію зі спільнотами та діалог із Меджлісом кримськотатарського народу. Перший віцепікер підкреслив важливість міжнародної співпраці у сфері захисту прав корінних народів та інтеграції їхніх інтересів у європейські стандарти. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388955>

160. **Олександр Корнієнко: між Україною та Словенією існує реальний потенціал для розширення двосторонньої військово-технічної співпраці** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко провів зустріч із Міністром оборони Республіки Словенія Борутом Сайовіцем. За його словами, зустрічі дали продуктивний імпульс для розвитку міжпарламентських відносин та сприятимуть подальшій співпраці комітетів обох парламентів у питаннях оборони та європейської інтеграції України. Перший віцепікер також відзначив важливість приєднання Словенії до ініціативи PURL, яка може

стати прикладом для інших партнерів НАТО, що ще не приєдналися. Він наголосив на реальному потенціалі для розширення двосторонньої військово-технічної співпраці. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389003>

161. **Олександр Корнієнко: реформа децентралізації в Україні – найуспішніша за оцінкою європейських партнерів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) долучився з вітальним словом до Бучанського Форуму «Реформи. Децентралізація. Євроінтеграція». Під час свого виступу О. Корнієнко наголосив на важливості децентралізації як ключового елементу розвитку сильних регіонів та ефективної взаємодії між центральною і місцевою владою. Він відзначив досягнення ВР України у впровадженні реформи та підкреслив необхідність подальшого узгодження підходів до її реалізації. Окремо наголосив на необхідності підвищення ефективності місцевого самоврядування, зокрема щодо якісного супроводу ветеранів після демобілізації та звільнених з полону українців. За словами Першого віцеспікера, ключовим залишається ухвалення законодавства щодо розподілу повноважень у системі місцевого самоврядування. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388927>

162. **Олександр Корнієнко: Україна продовжує впроваджувати децентралізаційну реформу та зміцнювати багаторівневе врядування** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко 2 грудня взяв участь у брифінгу, присвяченому подальшому впровадженню децентралізаційної реформи та зміцненню багаторівневого врядування в Україні. Головною темою брифінгу стало представлення Проєкту особливостей реалізації Концепції реформування місцевого самоврядування та територіальної організації влади в Україні. У центрі обговорення – подальші кроки щодо реалізації Концепції та продовження

реформи децентралізації. Перший заступник Голови ВР України закликав міжнародних партнерів сприяти посиленню місцевого самоврядування в регіонах, що має важливе значення для євроінтеграції України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388982>

163. **Олексієнко Д. Мільйон українських ФОПів заплатять за новий кредит від МВФ** [Електронний ресурс] / Дмитро Олексієнко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Україна та МВФ погодили нову чотирирічну програму фінансування на 8,1 млрд доларів, після чого у публічному просторі з'явилися плани реформи спрощеної системи оподаткування. Уряд пропонує зобов'язати ФОПів реєструватися платниками ПДВ (у разі обороту понад 1 млн грн на рік), що фактично потроює податкове навантаження та не враховує галузевих особливостей. Такий підхід може вдарити по понад мільйону підприємців у ключових секторах економіки, призвести до підвищення цін, закриття бізнесів, тінізації та зростання еміграційних настроїв серед висококваліфікованих спеціалістів. Уже зараз кількість ФОПів у деяких сферах скорочується ще до запровадження реформи. Критики наголошують, що тінізація виникає не через низькі податки, а через інституційні проблеми – корупцію, слабе право та непередбачувану регуляторіку. Умови МВФ, на їхню думку, мають ґрунтуватися не на стандартних фіскальних вимогах, а на логіці стратегічних інвестицій у спільну безпеку, з використанням заморожених російських активів. Натомість уряд, здається, обирає найпростіший шлях – підвищення податків для малого бізнесу, уникаючи структурних змін, які могли б дати бюджету значно більше.* Текст: <https://zn.ua/ukr/reforms/miljon-ukrajinskikh-fopiv-zaplatjat-za-novij-kredit-vid-mvf.html>

164. **Олексій Леонов: Про конкретні умови чи структурні маяки співпраці з МВФ можна буде говорити після схвалення Виконавчою радою Фонду нової програми для України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд.

[№ 485]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Олексій Леонов, Україна отримала згоду на рівні експертів Міжнародного валютного фонду (МВФ) щодо нової програми розширеного фінансування, яка розрахована на 48 місяців і передбачає надання 8,1 млрд доларів. Він зауважив, що наразі вимоги з боку МВФ до України уточнюються, водночас тривають активні перемовини щодо інших джерел покриття дефіциту бюджету на 2026 р. За його словами, «перехідний» кредит дасть Україні можливість почекати до остаточного рішення щодо використання заморожених російських активів.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388917>

165. **Папа Лев вважає, що Італія може стати посередником у переговорах про мир в Україні** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. *На думку Папи Римського Лева XIV, посередником у переговорах про досягнення миру в Україні може виступати Італія. Про це повідомило "Vatican News". Папа Лев XIV, зокрема, наголосив на ролі Європи в пошуку шляхів припинення війни в Україні. Він додав, що Святий Престол може заохочувати таке посередництво для пошуку рішення, яке забезпечило б справедливий мир в Україні. Папа Римський зазначає, що роль Італії може бути дуже важливою. Культурно та історично Італія має здатність виступати посередником у розпал конфлікту, який існує між різними сторонами: Україною, РФ, США.* Текст: https://risu.ua/papa-lev-vvazhaye-shcho-italiya-mozhe-stati-poserednikom-u-peregovorah-pro-dosyagnennya-miru-v-ukrayini_n160701

166. **Паращій О. Дорогий кредитор. Чи так уже вигідна Україні нова програма МВФ** [Електронний ресурс] / Олександр Паращій // Дзеркало тижня. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. *Проаналізовано умови нової чотирирічної програми МВФ для України та поставлено під сумнів її реальну корисність для держави. Автор доводить, що обрана програма EFF не відповідає унікальним викликам України, адже була створена для країн із внутрішніми структурними проблемами, тоді як ключова причина фінансових*

труднощів України — російська війна. Підкреслено, що кредити МВФ стали значно дорожчими: ставка понад 6 % виглядає необґрунтовано високою на тлі міждержавних позик під 0 – 1,5%. Фонд фактично позичає Україні 8,4 млрд доларів, тоді як за цей же період забере близько 9,4 млрд у вигляді виплат за раніше отриманими кредитами та відсотками. Це робить програму фінансово не вигідною та не адаптованою до українських потреб. Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/dorohij-kreditor-chi-tak-uzhe-vihidna-ukrajini-nova-prohrama-mvf.html>

167. **Парламентська конференція COSAC ухвалила підсумковий документ із підтримкою України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що учасники конференції COSAC - комітетів із європейських справ країн-членів ЄС та з європейської інтеграції країн-партнерів і кандидатів на вступ до Євросоюзу, яка 1 - 2 грудня відбулася в Копенгагені, ухвалили підсумковий документ. У ньому висловили тверду й всебічну підтримку України у боротьбі проти російської агресії, а також на шляху до членства в Європейському Союзі. Україну на LXXIV пленарному засіданні COSAC представляла делегація Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС у складі голови Комітету Іванни Климпуш-Цинцадзе, першого заступника Вадима Галайчука та члена Комітету Дмитра Люботи. Зазначено, що підсумковий документ COSAC охоплює різні сфери політики ЄС. У ньому йдеться про конкурентоспроможність Євросоюзу, інновації та зелену трансформацію; безпеку й протидію гібридним загрозам; оновлення торговельної політики; реформи аграрного сектора; енергетичну незалежність; розширення ЄС і внутрішні реформи; позицію ЄС щодо ситуації на Близькому Сході. Також окремий розділ присвячений підтримці України. До цього розділу застереження висловила лише угорська делегація, всі інші ухвалили його одностайно. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388983>

168. **Патріарх Святослав закликав вірних в Австралії плекати українську спадщину та подякував за солідарність** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. *Зазначено, що Глава Української Греко-Католицької Церкви (УГКЦ) Блаженніший Святослав під час проповіді 7 грудня у катедральному храмі Святих апостолів Петра і Павла в Мельбурні (Австралія) говорив вірним про важливість збереження національної ідентичності українців за кордоном, попри географічну віддаленість, та підкреслив, що українці в Австралії залишаються невід’ємною частиною духовної спільноти Церкви. Глава УГКЦ відзначив, що українська земля — не просто територія, а «місце гідності, свободи і спадщини», яку не можна зрадити навіть задля миру, і звернув увагу на агресію проти України як спрямовану не лише на землю, а на знищення народу. Наголошено на ролі Церкви як об’єднуючого чинника для українців за кордоном.* Текст: https://risu.ua/patriarh-svyatoslav-zaklikav-virnih-v-avstraliyi-plekati-ukrayinsku-spadshchinu--ta-podyakuvav-za-nezminnu-solidarnist_n160794

169. **Працевлаштування як ключ до інтеграції ветеранів у цивільне життя на Сумщині** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Сумській ОВА відбулася нарада за участю представників обласної влади, ветеранських організацій, народних депутатів і державних інституцій, присвячена професійній адаптації військових після повернення до цивільного життя. Основна увага була приділена працевлаштуванню як головному механізму інтеграції ветеранів у соціальне та економічне середовище. Під час наради обговорили законодавчі ініціативи у сфері ветеранського підприємництва, цільові програми підтримки та створення економічних паспортів громад, що дозволяють визначати напрями розвитку ветеранських ініціатив на місцевому рівні. Представники Українського ветеранського фонду презентували можливості грантових програм для створення та масштабування ветеранського бізнесу.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388998>

170. **Представник УГКЦ виступив на екуменічній конференції в Фінляндії, де аналізували феномен «руського міра»** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. – Електрон. дані. *За повідомленням Департаменту інформації Української Греко-Католицької церкви (УГКЦ), на початку грудня в Гельсінкі (Фінляндія) відбулася міжнародна екуменічна конференція «Resisting Empire, Promoting Peace: Churches Confront the „Russian World’ Ideology“ («Протидія імперії, служіння миру: Церкви проти ідеології „руського міра“»), організована Радою Європейських Церков (СЕС) у співпраці з Євангельсько-Лютеранською та Православною Церквами Фінляндії. УГКЦ на форумі представив о. Ігор Шабан, голова Комісії УГКЦ з міжконфесійних і міжрелігійних відносин. У своїй доповіді він наголосив, що для українських християн і всього нашого народу тема конференції не є теоретичною чи суто академічною — вона пов’язана з реальністю війни, яку Україна переживає щодня. За словами І. Шабана, ідеологія „руського міра“ — це не просто набір політичних тез чи культурних символів. Це система виправдання насильства, окупації та знищення людської гідності. У ході дискусій представник УГКЦ поділився також досвідом душпастирського служіння під час війни: роботою капеланів на фронті, діяльністю парафій, які приймають внутрішньо переміщених осіб (ВПО), і гуманітарними ініціативами Церкви, зокрема роботою патріаршого фонду «Мудра Справа».* Текст: https://risu.ua/predstavnik-ugkc-vistupiv-na-ekumenichnij-konferenciyi-v-finlyandiyi-de-analizuvali-fenomen-russkogo-mira_n160752

171. **Представники Донеччини долучилися до міжнародної конференції з питань запобігання сексуальному насильству в умовах конфлікту** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що представники управління сім’ї, молоді та масових заходів національно-патріотичного виховання Донецької облдержадміністрації взяли участь у Міжнародній конференції «Об’єднані заради справедливості: зміцнення партнерства для підтримки постраждалих від сексуального*

насилства, пов'язаного з конфліктом». Захід, організований у межах головування України в Міжнародному альянсі із запобігання сексуальному насильству в умовах конфлікту, зібрав представників органів державної влади, міжнародних організацій, дипломатичного корпусу та громадського сектора для обміну досвідом і напрацювання спільних рішень щодо посилення підтримки постраждалих. На конференції обговорювалися міжвідомчі механізми реагування на сексуальне насильство, міжнародні практики захисту постраждалих, роль громадських організацій та стратегічних партнерств. Особлива увага приділялася підсиленню національної системи підтримки та ефективній координації між державними інституціями й міжнародними структурами. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388908>

172. Представники Комітету з питань інтеграції України до ЄС працюють на сесії COSAC у Копенгагені [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе, перший заступник голови Комітету Вадим Галайчук і член Комітету Дмитро Любота беруть участь у засіданні Конференції COSAC - Комітетів з європейських справ країн-членів Європейського Союзу та з європейської інтеграції країн-партнерів і країн-кандидатів на вступ до ЄС, яке відбувається в Копенгагені. Під час двосторонніх зустрічей делегація Комітету з питань інтеграції України до ЄС обговорила з європейськими партнерами необхідність збільшення військової підтримки, енергетичної та фінансової допомоги Україні. Йшлося і про внутрішньополітичну ситуацію та боротьбу з корупцією. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388952>

173. Про статус народного депутата — засновника державної незалежності України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 3 грудня 2025 р. ухвалила у другому читанні та в цілому проєкт Закону про статус народного

депутата — засновника державної незалежності України (реєстр. № 6493).

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389138>

174. Рада прийняла за основу законопроект щодо медичної допомоги та реабілітації для військових і ветеранів [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 4 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про ухвалення Верховною Радою України (ВР України) за основу законопроекту № 13704-д про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо забезпечення права військовослужбовців, ветеранів та військовополонених, яких звільнено з полону, на належну медичну допомогу, реабілітацію, протезування. Разом з тим, 04.12.2025 прийнято в цілому проєкт Постанови про утворення Тимчасової слідчої комісії (ТСК) ВР України з питань розслідування порушень законодавства щодо лікування, реабілітації, протезування військовослужбовців і ветеранів, розслідування фактів завищення вартості та неналежної якості лікарських засобів, серед завдань якої: розслідування можливих порушень законодавства щодо фінансування медичних послуг для військових і ветеранів у закладах охорони здоров'я всіх форм власності; аналіз причин можливих порушень у фінансуванні лікування та реабілітації; перевірка фактів завищення цін на лікарські засоби для військовослужбовців та ветеранів; моніторинг цін на ліки у роздрібній аптечній мережі та розслідування правомірності граничних надбавок; дослідження наявності монопольного становища на ринку дистрибуції лікарських засобів для зазначеної категорії осіб; перевірка якості лікарських засобів у аптечних закладах.* Текст: <https://pravo.ua/rada-pryiniala-za-osnovu-zakonoproiekt-shchodo-medychnoi-dopomohy-ta-reabilitatsii-dlia-viiskovykh-i-veteraniv/>

175. Рада українських Церков штату Вашингтон закликала Трампа посилити тиск на Росію, щоб змусити її до справедливого миру [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. *Зазначено, що Рада українських християнських церков штату Вашингтон долучилася до публічної дискусії щодо мирних переговорів для закінчення війни в Україні, розпочатої через агресивні дії РФ. Українські релігійні лідери*

спрямували звернення до Президента Дональда Трампа та інших високопосадовців США, у якому звернули увагу на ключові підходи, які здатні сприяти припиненню російського вторгнення та становлення справедливого і довготривалого миру в Україні. Українська християнська спільнота Вашингтону наголосила, що ця війна має чіткі ознаки геноциду українців. Підписанти звернення до Д. Трампа переконані, що стабільний і довготривалий мир можливий у разі надання Україні юридичних гарантій безпеки. Лідери українських християнських спільнот Вашингтону наголосили, що економічний тиск з боку США та їхніх європейських союзників має лише посилюватися, щоб спонукати Кремль відмовитися від своїх загарбницьких і геноцидальних планів щодо України. Вони закликали Д. Трампа мати рішучу позицію та змусити РФ до реальних поступок і безумовного припинення вогню. Наведено повний текст листа Ради Церков штату Вашингтон до Президента Д. Трампа, який поширила Рада українських християнських Церков. Текст: https://risu.ua/rada-ukrayinskih-cerkov-shtatu-vashington-zaklikala-trampa-posiliti-tisk-na-rosiyu-shchob-zmusiti-yiyi-do-spravedlivogo-miru_n160693

176. Рак О. Українське правосуддя на шляху до ЄС — аналіз викликів через призму ЄСПЛ [Електронний ресурс] / Оксана Рак // Юрид. газ. — 2025. — 1 груд. — Електрон. дані. За словами автора статті, верховенство права — ключовий принцип правової держави і один із трьох Копенгагенських критеріїв, що визначають, чи може держава приєднатися до Європейського Союзу. Проаналізовано ключові виклики, з якими стикається українська система правосуддя на шляху до інтеграції з ЄС, крізь призму практики Європейського суду з прав людини (ЄСПЛ). Автор підкреслює, що численні рішення ЄСПЛ щодо України вказують на системні проблеми — тривалість проваджень, невиконання судових рішень, порушення права на справедливий суд і непослідовність судової практики. Застосування стандартів ЄСПЛ визначається як необхідна умова для реформування судової системи, підвищення її ефективності та забезпечення реального

захисту прав людини. Акцентовано, що приведення українського правосуддя у відповідність до європейських стандартів є критично важливим кроком для євроінтеграції та зміцнення довіри громадян до судової влади. Текст: <https://yur-gazeta.com/dumka-eksperta/ukrayinske-pravosuddya-na-shlyahu-do-es-analiz-viklikiv-cherez-prizmu-espl.html>

177. Резніченко В. "З кращими умовами": в Міноборони анонсували нові контракти для військових [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *На питання щодо виплат військовим голова Міністерства оборони України (МО України) Денис Шмигаль відповів на засіданні Верховної Ради України (ВР України) 05.12.2025 під час "години запитань" до уряду. За його словами, уряд розгляне законопроект МО України щодо запровадження додаткових змін в контрактну форму служби, які передбачають кращі умови для військовослужбовців. Д. Шмигаль зазначив, що підписати контракти за новою формою та отримувати більше грошей зможуть і чинні військові. Він додав, що для перегляду грошового забезпечення військових потрібні інституційні та законодавчі зміни; МО України шукатиме варіанти для вирішення цього питання. За його словами, наразі зарплата, або грошове забезпечення виплачується військовослужбовцям у повному обсязі.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735793-viplati-viyskovim-shmigal-anonsuvav-novu-kontraktnu-formu-sluzhbi>

178. Резніченко В. "Мир ближче, ніж будь-коли": Зеленський заявив про шанс України на завершення війни [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Про наближення до завершення війни в Україні Президент сказав під час виступу в парламенті Ірландії 02.12.2025. Він розповів, що українські перемовники посилено працюють над мирною угодою і наголосив, що Україна прагне миру, який буде сталим і триватиме довго, а для цього необхідна підтримка союзників. Під час пресконференції за підсумками свого візиту до Ірландії Володимир Зеленський також розповів, що новий мирний план має 20*

пунктів після перемовин у Флориді. Та зазначив, що перед підписанням угоди Україна має розуміти, які отримає гарантії безпеки, щоб вторгнення РФ не повторилося в майбутньому. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/735397-viyna-v-ukrajini-blizka-do-zavershennya-zelenskiy-zayaviv-pro-shans-na-peremir-ya>

179. **Резніченко В. Рада ухвалила бюджет України на 2026 рік: "за" проголосували 257 депутатів** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Повідомлено, що Верховна Рада України (ВР України) проголосувала в цілому за закон про державний бюджет 2026 р. на пленарному засіданні 03.12.2025. Міністр фінансів Сергій Марченко під час виступу перед голосуванням депутатів зазначив, що проєкт зберіг основні пріоритети, передбачені при його поданні: забезпечення фінансування сектора безпеки і оборони, освіти, соціальний захист громадян, медицина тощо. Він пояснив, що зберігання великого дефіциту бюджету - вимушений крок в умовах російсько-української війни. За словами міністра, в державному бюджеті на 2026 р. визначено доходи 2,918 трлн грн та видатки 4,781 трлн грн. До другого читання було збільшено видатки на резервний фонд (19 млрд грн), на поетапне підвищення оплати праці педагогічних і науково-педагогічних працівників, придбання пасажирських вагонів, реалізацію житлової політики держави, компенсацію майнових втрат суб'єктів господарювання тощо. На сектор безпеки і оборони закладено 2,806 трлн грн, на соціальну підтримку українців передбачено майже 470 млрд грн, а на охорону здоров'я — майже 260 млрд грн. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735520-derzhavniy-byudzheth-2026-rada-uhvalila-zakon>

180. **Резніченко В. РФ стрімко захоплює нові території: темп наступу один із найшвидших за час війни, — The Telegraph** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Про наступ РФ на тлі мирних переговорів повідомив «The Telegraph»: із посиланням на дослідження «DeepState» та Інституту вивчення війни (ISW) вказано, що окупанти захоплюють українські територію

з однією з найвищих швидкостей від початку повномасштабного вторгнення 24.02.2022. Зокрема, в листопаді росіяни захопили понад 500 кв. км території, що на понад 250 кв. км більше за попередній місяць. При цьому президент РФ В. Путін заявив про намір захопити Донбас силою або шляхом переговорів. Своєю чергою Україна та Європа відхилили прописані в розробленому США мирному плані пункти про передачу РФ великих територій, однак просування російської армії можуть переконати американського Президента Дональда Трампа в тому, що мирна угода має бути укладена на умовах Москви, а допомога Києву є марною тратою грошей. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/736080-mirni-peregovori-rf-shvidko-zahoplyuye-teritoriji-na-tli-obgovorennya-peremir-ya>

181. Резніченко В. Удари по Росії восени сягнули небувалих масштабів: Україна уразила понад 50 об'єктів (мапа) [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Про рекордну ефективність ударів по РФ у вересні - листопаді 2025 р. повідомило "Радіо Свобода". Журналісти проєкту "Схеми" дослідили супутникові знімки "Planet Labs" та склали мапу ураження стратегічних об'єктів у РФ — понад 50 російських об'єктів паливної та військово-промислової інфраструктури. Це найвищий показник успішних влучань за час повномасштабного вторгнення. Зазначено, що через атаки по РФ російське керівництво вимушене відтягувати частину військ і озброєнь з фронту для захисту об'єктів в глибині РФ і значно збільшувати кількість мобільних груп для боротьби з безпілотниками, а це послаблює військові можливості окупантів. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735609-udari-po-rf-sou-urazili-rekordnu-kilkist-ob-yektiv-u-rosiji-voseni>

182. Ромашова Н. Мораторій на Донбас: що насправді є каменем спотикання на шляху до миру [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. Повідомлено, що перебуваючи 08.12.2025 із офіційним візитом у Великобританії, Президент України Володимир Зеленський заявив, що учасники перемовин щодо

врегулювання російсько-української війни наразі в контексті обговорення так званого плану Дональда Трампа не мають єдиної думки щодо подальшої долі Донбасу. Розглянуто, за якою траєкторією в цілому наразі рухається дипломатичний процес і чому трампівські «фокуси» щодо тиску на Україну вже не спрацьовують. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736215-moratorij-na-donbas-sho-naspravdi-ye-kamenem-spotikannya-na-shlyahu-do-miru>

183. Ромашова Н. Удар по Європі, реверанс Кремлю: що показала і приховала нова безпекова стратегія Сполучених Штатів [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що адміністрація Президента США Дональда Трампа оприлюднила нову безпекову стратегію, яка викликала обурення європейців із одного боку і оплески Кремля — з іншого. Вказано, що серед іншого, США фіксують прагнення того, щоб НАТО не сприймався як «альянс, що постійно розширюється». В низці інших безпекових пріоритетів США зафіксовані «переговори щодо швидкого припинення бойових дій в Україні та зменшення ризику конфронтації Росії з іншими країнами Європи». Крім того, в документі зазначено, що європейці вважають РФ «екзистенційною загрозою, а врегулювання відносин Європи та РФ вимагатиме дипломатичного залучення США». При цьому сама Америка прагне відновити «стратегічну стабільність» у відносинах із РФ, йдеться у документі. Розглянуто, чому зміст документа розпалив неабиякі дискусійні пристрасті та поставив руба питання збереження євроатлантичної єдності.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736039-bezpekova-doktrina-trampa-zagroza-yevroatlantichniy-yednosti-ta-podarunok-kremlyu>

184. Ростислав Тістик: Наступного року надходження до бюджетів громад від ПДФО зростуть до 64 % [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5груд. [№ 487]. — Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Ростислав Тістик, Державний бюджет на 2026 р. ухвалено з урахуванням пропозицій щодо виділення додаткових коштів на*

закупівлю зброї, збільшення до 64 % надходжень місцевим бюджетам від ПДФО, а також додаткового фінансування для освітян на 4,8 млрд грн. Він уточнив, що уже з 1 січня зарплати вчителям зростуть на 30 %, а з 1 вересня наступного року ще додатково на 20 %. Політик окремо звернув увагу на те, що в бюджеті наступного року окремо закладено кошти на придбання ліків для дітей з ахондроплазією. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389009>

185. **Ростислав Тістик: Нова програма з МВФ стає своєрідним «якорем» для великих рішень, зокрема для Європейського Союзу, країн G7 та інших наших партнерів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. *Як зазначив народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Ростислав Тістик, маємо зосередитися на протидії ухиленню від сплати податків, на кроках проти тіньової економіки, щоб у нас було більше конкурентної економіки. Політик наголосив, що ключові цілі продовження співпраці з Міжнародним валютним фондом - це утримання макроекономічної стабільності, відновлення боргової стійкості, забезпечення зовнішньої стійкості, посилення боротьби з корупцією і покращання управління, особливо в секторі державних підприємств. За його словами, мобілізація доходів передовсім передбачає оподаткування доходів через цифрові платформи, закриття митних лазівок для імпорту споживчих товарів, скасування винятків щодо обов'язкової реєстрації платників ПДВ.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388950>

186. **Руслан Стефанчук: Представлення проєкту Антикорупційної стратегії 2026 - 2030 — це не формальність, а орієнтир** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. *Голова Верховної Ради України (ВР України) на своїй фейсбук-сторінці повідомив про участь у Національному антикорупційному форумі. Руслан Стефанчук наголосив, що боротьба з корупцією — це не окрема політика, а фундаментальна умова національної*

безпеки, стійкості державних інституцій та нашого руху до Європейського Союзу (ЄС). Він акцентував увагу, що у воєнний час будь-який прояв корупції б'є не лише по довірі громадян, а й по здатності держави ефективно воювати, відновлюватися та розвиватися. Тому представлення проєкту Антикорупційної стратегії 2026 - 2030 — це не формальність, а орієнтир, за яким держава, бізнес і громадянське суспільство мають рухатися однією траєкторією. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389132>

187. Савінцев С. **”Вперше за 70 років”:** Європа не довіряє США та готується самотужки відбиватись від РФ, — Bloomberg [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. За повідомленням *”Bloomberg”*, європейські чиновники працюють над зміцненням оборонних можливостей НАТО у відриві від потенціалу США, зокрема робляться інвестиції у збройову промисловість Європи. Вказано, що члени Європейського Союзу (ЄС) не довіряють безпековим обіцянкам США та готуються відбивати російську агресію, покладаючись на власні сили та військову взаємодію. Все це відбувається на тлі часткового виведення американських військ із Європи. Зазначено, що російська агресія проти України вже просочується через кордон далі в Європу, а США натомість скорочують свою військову присутність на європейському континенті, щоб зосередитися на Азії. Текст: <https://focus.ua/uk/world/735096-yes-gotuyetsya-samotuzhki-vidbivatis-vid-rosiyskoji-agresiji-bez-zaluchennya-ssha-zmi>

188. Савінцев С. **”Питання залишаються невирішеними”:** WSJ дізналось подробиці перемовин України та США у Флориді [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. За повідомленням *”The Wall Street Journal”*, представники обох держав заявили, що зустріч в Маямі була продуктивною. Водночас інші важливі питання залишаються невирішеними, включно з характером гарантій безпеки України з боку США і Заходу, а також питанням про те, чи продовжить Кремль вимагати міжнародного визнання територій, окупованих з початку повномасштабного вторгнення. Вказано, що наразі незрозуміло, чи готовий

В. Путін піти на поступки, які дадуть змогу обом сторонам погодитися на мирні умови. Також зазначено, що законодавство України забороняє проведення президентських і парламентських виборів під час дії воєнного стану, тому сама перспектива проведення нових виборів є політично напруженим питанням в Україні в умовах війни і може зробити Україну вразливою для зовнішньої кампанії втручання у вибори з боку РФ. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/735099-peremovini-u-floridi-wsj-rozkrilo-sut-pitan-yaki-obgovoryuvali-ssha-ta-ukrajina>

189. Савінцев С. "Поки не звільнять Сирського": Безугла оголосила страйк та погрожує зупинити роботу ВРУ [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. *Зазначено, що народна депутатка Мар'яна Безугла вирішила блокувати будь-яку діяльність Верховної Ради України (ВР України). Вона вказала, що саме її не влаштовує: протиповітряна оборона (ППО) досі має критичні проблеми з упорядкуванням, адже пропускає російські безпілотники, не закриваючи повітряні коридори, які вони використовують місяцями; понад мільйон заброньованих, сотні тисяч не воюючих "прилаштованих" військових і лише десятки тисяч людей на фронті без ротацій; ніякого скорочення роздутих штабів, змін мобілізації, впровадження термінів служби; військової юстиції немає, антикорупційна діяльність у війську мінімальна, військові статuti та інші ключові закони не змінені; антикорупційні органи припинили публікувати "плівки" і не оголошують підозри. Крім того, народна депутатка звернулась до Президента України Володимира Зеленського. За її словами, не призначати керівника Офісу Президента України (ОПУ) хоч місяцями може бути навіть на краще та зменшити "тоталітаризм", але не можна системно ігнорувати те, що відбувається з обороною країни. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736177-bezugla-zayavila-shcho-blokuvati-bud-yaku-robotu-verhovnoji-radi-vimagaye-zvilniti-sirskogo>*

190. Самаєва Ю. Примарні вибори перемогли реальну війну, або Чого ви не хотіли б знати про держбюджет-2026 [Електронний ресурс] /

Юлія Самаєва // Дзеркало тижня. – 2025. – 4 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Український держбюджет-2026 демонструє неготовність держави відповідально фінансувати власну оборону, адже воєнні видатки, скориговані на інфляцію, суттєво скорочуються. Натомість уряд закладає мільярди на популістичні програми, які не мають жодного стосунку до виживання країни у війні. Це створює катастрофічно негативний сигнал зовнішнім партнерам, які й так покривають половину наших потреб і бачать у нас позичальника, що витрачає гроші на другорядне. Через це Україна ризикує залишитися без критичного фінансування — як кредитного, так і грантового — і опинитися в ситуації дефіциту понад 20 млрд доларів. Усе це посилюється політичною кризою та падінням довіри до Президента, чия орієнтація на можливі вибори лише поглиблює бюджетну безвідповідальність. Тож країна рухається до фінансової та військової прірви, якщо бюджетна політика не буде негайно переосмислена.* Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/primarni-vibori-peremohli-realnu-vijnu-abo-choho-vi-ne-khotili-b-znati-pro-derzhbjudzheth-2026.html>

191. **Семеренко І. Каже про "неминучу поразку": у WSJ дізналися, як Трамп тисне на Київ задля швидкого досягнення мирної угоди** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. *Як повідомило видання "The Wall Street Journal", посилюючи напруженість між Європою та Вашингтоном, американський лідер розкритикував союзників за слабкість, а також заявив про те, що у Кремля є перевага у будь-яких переговорах із Києвом. За словами Дональда Трампа, Президент України Володимир Зеленський "має взятися за справу і почати приймати речі такими, як вони є", та додав, що Україну може чекати програш у протистоянні. На думку європейських посадовців, досягнення швидкого врегулювання розбіжностей між сторонами щодо мирного плану не має шансів, адже це може зайняти тривалий час — тижні або ж місяці. Розглянуто головні "камені спотикання" у переговорах. За словами європейських представників, Україні слід бути обережною щодо*

американського підходу до завершення військових конфліктів. Водночас в адміністрації Д. Трампа зазначили, що на Україну не здійснюється тиск, і що Київ ніхто не примушує укласти мирну угоду, яка не підходить Україні; кінцева мета — досягнення угоди, прийнятної для усіх сторін, і яка гарантуватиме Україні стійкий та довгостроковий захист. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736342-kazhe-pro-neminuchu-porazku-u-wsj-diznalisya-yak-tramp-tisne-na-kijiv-zadlya-shvidkogo-dosyagnennya-mirnoji-ugodi>

192. **Сергій Нагорняк: Попри масовані удари рф українська енергосистема демонструє стійкість і швидко відновлюється** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Сергій Нагорняк, сьогодні в Україні через масовані атаки росіян дефіцит електроенергії складає близько 30 %. Політик наголосив, що найближчим часом в енергосистему може бути додано приблизно 160 МВт з атомних електростанцій. З його слів, у державі робиться все, щоб збалансувати енергосистему й не допустити її критичного ураження. Він зауважив, що водночас в Україну завозяться промислові накопичувачі електричної енергії.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388919>

193. **Сидорчук О. Уряд запровадив компенсації вартості знищеного чи пошкодженого майна суб'єктів господарювання внаслідок збройної агресії російської федерації** [Електронний ресурс] / Ольга Сидорчук // Юрид. практика. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. *Розкрито зміст ухваленної Кабінетом Міністрів України (КМ України) 28.11.2025 постанови № 1541, якою затверджено Порядок надання часткової компенсації вартості майна суб'єктів господарювання, знищеного чи пошкодженого внаслідок збройної агресії РФ. Документ запроваджує повноцінну державну програму з компенсації вартості майна суб'єктів господарювання, знищеного або пошкодженого внаслідок воєнних дій, а також передбачає можливість*

часткової компенсації страхових премій за договорами страхування від воєнних ризиків. Наголошено, що ця постанова є важливим і довгоочікуваним кроком, який нарешті запускає реальний механізм державного відшкодування воєнних збитків бізнесу, окрім того, компенсація завданих збитків майну суб'єктів господарювання сприятиме швидкому відновленню та захисту економіки України, адже тепер суб'єкти господарювання можуть отримати відповідну компенсацію вартості знищеного чи пошкодженого майна без звернення до суду з позовом про стягнення збитків з РФ, що є реальним та дієвим механізмом швидкої відбудови. Текст: <https://pravo.ua/uriad-zaprovadyyv-kompensatsii-vartosti-znyshchenoho-chy-poshkodzenoho-maina-sub-iektiv-hospodariuvannia-vnaslidok-zbroinoi-ahresii-rosiiskoi-federatsii/>

194. Сили оборони ефективніше протидіятимуть викликам [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 9 груд. [№ 251]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що напередодні Дня Збройних сил України (ЗСУ) уряд провів тематичне засідання, присвячене забезпеченню та строкам служби наших Захисників і Захисниць. Як повідомила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, уряд ухвалив низку рішень. Зокрема, ухвалено законопроект, який передбачає розширений мотиваційний пакет: виплати за укладання та продовження контракту, щомісячні надбавки, бойові надбавки. Нові умови поширюються на всі Сили оборони: ЗСУ, Національну гвардію, Державну прикордонну службу та інші. Солдатам, сержантам і офіцерам буде запропоновано контракти з чіткими строками — від 1, 2, 3, 4, 5 років і більше з гарантованою 12-місячною відстрочкою після завершення служби на контракті від двох років. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/sili-oboroni-efektivnishe-protidiyatimut-viklikam/>

195. Сім міст отримають \$116 мільйонів на відновлення об'єктів теплопостачання [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 4 груд. – Електрон. дані. За повідомленням Міністерства розвитку громад та територій, у межах другого етапу спільного зі Світовим банком

проєкту «Відновлення енергозабезпечення у зимовий період та постачання енергетичних ресурсів» сім українських міст отримають кошти на відновлення критичної інфраструктури. Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив постанову, яка дозволяє спрямувати додаткові 116 млн доларів США грантових коштів на відновлення критичної інфраструктури теплопостачання у прифронтових регіонах і забезпечення сталого проходження зимового періоду. Нове обладнання для відновлення та захисту критичної інфраструктури отримають: Харків, Чернігів, Суми, Миколаїв, Кривий Ріг, Кременчук і Славута. Комунальні підприємства отримають мобільні та стаціонарні водогрійні котли, мобільні міні-когенераційні установки, насосні агрегати, труби та комплектуючі для ремонту тепломереж, обладнання для альтернативних джерел тепла. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4065945-sim-mist-otrimaut-116-miljoniv-na-vidnovlenna-obektiv-teplopostacanna.html>

196. **Слуцький Б. Шатдаун по-українськи?** [Електронний ресурс] / Богдан Слуцький // Дзеркало тижня. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. Пояснено, що в Україні не може статися шатдаун у американському розумінні, адже в нас діє бюджетний режим «1/12», який автоматично продовжує фінансування на рівні попереднього року. Водночас затримка з ухваленням Бюджету-2026 є серйозною проблемою, бо держава воює й половина бюджету залежить від міжнародної допомоги. Для запуску нової програми МВФ, яка є ключем до всієї іншої зовнішньої підтримки, потрібно ухвалити бюджет. Якщо документ не ухвалять, МВФ не зможе відкрити програму, а партнери – виділити кошти. У результаті під загрозою опиняться фінансування держави, соціальні виплати та макростабільність. Текст: <https://zn.ua/ukr/finances/shatdaun-po-ukrajinski.html>

197. **#СТОПМІНИ: Сапери ДСНС з Житомирщини розмінують деокуповані території Харківщини** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що сапери Державної служби з

надзвичайних ситуацій Житомирської області проводять розмінування деокупованих територій Харківщини, очищаючи їх від небезпечних наслідків бойових дій. Наголошено, що кожен розмінований метр землі — це відновлена безпека та врятовані життя. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389112>

198. **Стубб сумнівається у можливості справедливого миру для України: подробиці** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 4 листоп. – Електрон. дані. Згідно із заявою Президента Фінляндії Александра Стубба, Україна має бути готовою до того, що мирна угода про завершення війни може бути не повністю справедливою, оскільки політична реальність часто вимагає складних компромісів. Він попередив, що досягнення «хорошого» миру є малоімовірним, і сторонам доведеться прийняти важкий компроміс, щоб припинити бойові дії. Вказано, що цією заявою визнано, що навіть за підтримки Заходу переговори, ймовірно, вимагатимуть компромісів, які можуть не повністю відповідати максималістським інтересам України та зазначив, що скептично ставиться до того, що РФ прийме мирний план, погоджений Україною і США. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543522-stubb-sumnivaietsia-u-mozhlyvosti-spravedlyvoho-myru-dlia-ukrainy-podrobytsi>

199. **США у 2026 - 2027 роках спрямують 800 млн доларів на підтримку України** [Електронний ресурс] // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Вказано, що законодавці США 07.12.2025 представили остаточний текст законопроекту про оборонну політику, що передбачає рекордні витрати на національну безпеку, а також допомогу Україні. Зокрема на військові витрати виділено 901 млрд доларів США на 2026 фінансовий рік, що на 8 млрд доларів більше, ніж запитував Президент США Дональд Трамп у травні ц.р. Також передбачено продовження фінансування Ініціативи з надання допомоги Україні у сфері безпеки на рівні 400 млн доларів на рік на 2026 і 2027 фінансові роки. Крім того, Конгрес США вимагатиме частішої звітності про внески союзників в Україну, щоб відстежувати, як європейські партнери підтримують Київ. Зауважено, що документ накладає

на главу Пентагону зобов'язання доповідати до Палати представників США та Сенату Конгресу про призупинення або припинення надання Україні розвідданих. Палата представників проведе голосування щодо законопроєкту найближчими днями. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4838583-ssha-u-2026-2027-rokakh-spriamuuit-800-mln-dolariv-na-pidtrymku-ukrainy>

200. Ткачук С. Бюджет-2026: зарплати депутатів підвищили на 120 тис. грн, а для військових "грошей не знайшлося" [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Повідомлено, що 03.12.2025 Верховна Рада України (ВР України) ухвалила рішення про підвищення виплат народним депутатам на 120 тис. грн., тож тепер кожному депутату щомісяця виділятимуть по 200 тис. грн на "роботу з виборцями", утримання приймалень та інші службові потреби. Про це стало відомо з фінального висновку Бюджетного комітету щодо законопроєкту про державний бюджет на 2026 р., фото якого оприлюднив народний депутат фракції "Європейська солідарність" ("ЄС") Олексій Гончаренко. У документі зазначено, що народним депутатам відшкодуватимуть витрати, пов'язані з виконанням депутатських повноважень, у розмірі трьох місячних зарплат, які не підлягають оподаткуванню. Крім того, законопроєкт доповнює пункт про зупинення на 2026 р. дії окремих положень закону про статус народного депутата саме в частині відшкодування депутатських витрат. У коментарях до законопроєкту О. Гончаренко підкреслив, що у проєкті бюджету на 2026 р. не передбачено підвищення зарплат військовим, і наголосив на важливості цього питання. За його словами, гідна оплата праці військових є ключовою для мотивації та підтримки боєздатності армії. Депутат зазначив, що кошти на інші статті бюджету, зокрема на депутатські відшкодування та інші потреби, знайти можна, а на військових – немає. Він наголосив, що підвищення зарплат захисникам країни слід розглядати не як видатки, а як інвестицію у безпеку держави. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735555-derzhbyudzheth-na-2026-rik-zarplati-deputativ-zbilshili-na-120-tis-grn-ostanni-novini>

201. **Ткачук С. "Війна не дає майбутнього": у Німеччині молодь масово виступила проти реформи призову (фото)** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. *Зазначено, що у Німеччині тисячі школярів і студентів по всій країні протестували проти нової реформи військової служби, яку ухвалив Бундестаг. Молодь рішуче виступила проти запровадження обов'язкової реєстрації для військового обліку та можливого призову. За даними "Der Spiegel", демонстрації відбулися не лише у великих містах — Берліні, Лейпцигу, Дрездені та Гамбурзі, — а й у десятках менших громад. Протести охопили понад 90 міст, а в багатьох із них участь брали навіть наймолодші школярі; учні залишали навчальні заклади посеред уроків, щоб приєднатися до протестів. Вказано, що організаторами акцій стала ініціатива "Шкільний страйк проти призову", яка закликала молодь тимчасово покинути заняття та висловити свою позицію. Попри протести, Бундестаг затвердив закон, який відновлює військовий облік і передбачає обов'язкову реєстрацію чоловіків від 18 років. Хоча служба формально залишається добровільною, закон дозволяє запроваджувати призов за жеребом у разі нестачі добровольців.* Текст: <https://focus.ua/uk/world/735895-viyna-ne-daye-maybutnogo-u-nimechchini-molod-masovo-vistupila-proti-reformi-prizovu-foto>

202. **Ткачук С. "Ми готові просто зараз": Путін пояснив, що може стати першопричиною війни з Європою (відео)** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Як повідомили російські засоби масової інформації (ЗМІ), глава Кремля зауважив, що РФ не має наміру нападати на європейські держави, проте, за його словами, готова відреагувати "негайно", якщо Європа виступить з агресивними діями. Він наголосив, що жодних сумнівів у здатності РФ до воєнних дій бути не може. Також, за словами президента РФ, у разі конфлікту з Європою події розгортатимуться "дуже швидко", зауваживши, що дії проти України відрізняються від потенційного протистояння з європейськими країнами. На його думку, проти України РФ нібито діє*

"хірургічно", тоді як з Європою наслідки можуть бути значно серйознішими, і можуть виникнути ситуації, коли "не буде з ким домовлятися". Крім того, В. Путін звинуватив західні держави у зриві мирних переговорів. Він заявив, що Європа та інші країни нібито не зацікавлені у мирному врегулюванні та переешкоджали роботі адміністрації США під час спроб Дональда Трампа домовитися про мир. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735399-rosiya-gotova-do-viyni-z-yes-putin-poyasniv-za-yakih-umov-mozhlviy-konflikt-detali>

203. Ткачук С. Переговори зі США щодо територій тривали 6,5 годин: Зеленський озвучив ключові умови миру (відео) [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Президент України Володимир Зеленський під час зустрічі з Президентом Франції Емманюелем Макроном заявив, що завершення війни залишається пріоритетом для України та всього демократичного світу. Він підкреслив важливість міжнародної підтримки, довгострокових гарантій безпеки та консолідованої позиції союзників. Також наголосив, що війна, розпочата РФ, повинна бути завершена саме агресором; ключовими пріоритетами України залишаються захист незалежності, збереження територіальної цілісності та забезпечення надійних гарантій безпеки. Президент окремо зауважив про важливість переговорів зі США щодо територіальних питань. За його словами, ці обговорення тривали цілих 6,5 годин, під час яких українська делегація отримала детальний фідбек від американських партнерів, а США підготували інформацію для російської сторони. В. Зеленський зазначив, що переговорний процес триває: делегації України, США та РФ ведуть консультації, обмінюються думками та обговорюють усі ключові питання — від фінансової допомоги до санкцій проти РФ. Президент впевнений, що після завершення цього етапу стане зрозуміло, на якому рівні зараз знаходяться домовленості і які подальші кроки необхідно здійснити для мирного врегулювання конфлікту. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/735234-zavreshennya-viyni-v-ukrajini-zelenskiy-nazvav-klyuchovi-umovi-miru-z-rf-detali>

204. **Ткачук С. Три "непорушні вимоги" Кремля: з якими умовами мирного плану Росія не погодиться, — NBC News** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. За повідомленням "NBC News", у Кремля є три так звані "опорні стовпи", які Москва вважає обов'язковими для будь-якої угоди: повний контроль над Донбасом, включно з усіма територіями Донецької області та окупованим Луганськом; суттєве обмеження Збройних сил України (ЗСУ), що фактично позбавляє країну можливості самотійно оборонятися; міжнародне визнання російських захоплень, передусім з боку США та європейських держав. За словами джерел "NBC News" у російських урядових колах, саме ці три позиції є для Кремля "недоторканими". Інші питання — наприклад, доля заморожених у Європі російських активів — Москва розглядає як предмет для можливого торгу. Експерти зазначили, що навіть ці умови не задовольняють Кремль, оскільки РФ прагне ширших територіальних поступок, жорсткішого контролю над українською армією та скасування санкцій. Наголошено: Путін хотів би, аби будь-яка мирна угода була максимально вигідною саме РФ, і він готовий чекати, якщо цього не вдасться досягти одразу. За словами геополітичних оглядачів, такі вимоги фактично відкривають шлях до можливого нового російського наступу в майбутньому. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/735409-mirniy-plan-ssha-rosiya-nazvala-tri-klyuchovi-vimogi-na-yaki-ne-pogoditsya-ostanni-novini>

205. **Трембач А. Україна не має права віддавати території за Конституцією та міжнародним правом, — Зеленський** [Електронний ресурс] / Андрій Трембач // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Як заявив Президент України Володимир Зеленський під час пресконференції, Україна не має права віддавати свої території іншим державам "за Конституцією, міжнародним і моральним правом". За його словами, зараз США шукають компроміс між вимогами РФ, яка хоче, щоб Україна віддала території, і небажанням України коритися РФ. Водночас невирішеними залишаються також питання щодо того, де потрібно

залучати європейські кошти, та питання гарантій безпеки. Президент заявив, що його американський колега Дональд Трамп дійсно хоче закінчити війну, але у нього "своє бачення", яке відрізняється від українського. Крім того, глава держави очікує, що США продовжать постачати Україні озброєння за програмою "PURL". Він пояснив, що Вашингтон заробляє на цій програмі, і тому вона повністю відповідає сучасній політиці США. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736164-mirni-peregovori-zelenskiy-vidkinuv-teritorialni-postupki-rosiji>

206. Третій армійський корпус Білецького запускає Ветеранський корпус для всіх підрозділів Сил Оборони [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що командир Третього армійського корпусу, бригадний генерал Андрій Білецький анонсував створення Ветеранського корпусу для всіх підрозділів Сил оборони України, який об'єднує військовослужбовців і ветеранів, з метою трансформування набутого у війську досвіду для розвитку бізнесу, науки, освіти та суспільства. Як заявив бригадний генерал, "ветеран не повинен опинитися на узбіччі. Його досвід, лідерство, рішучість мають стати частиною повоєнного життя. У бізнесі, науці, політиці або освіті. Саме для цього ми створюємо ветеранський корпус. Тут військові та ветерани об'єднуються, підтримують один одного, стають будівничими нової України". Зазначено, що перший крок на шляху створення Ветеранського корпусу - опитування для ветеранів і чинних військовослужбовців про те, що реально потрібно військовим для впевненого повернення у цивільне життя.* Текст : https://gazeta.ua/articles/life/_tretij-armijskij-korpus-bileckogo-zapuskaye-veteranskij-korpus-dlya-vsikh-pidrozdziliv-sil-oboroni/1237701

207. Троє героїв Чернігівщини отримали державні нагороди від Президента України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у День місцевого самоврядування Президент України Володимир Зеленський підписав указ про відзначення державними нагородами*

керівників і працівників місцевих органів влади. Зазначено, що серед нагороджених – троє представників Чернігівської області. Орденом «За заслуги» III ступеня нагороджено Костянтина Вейкишу, старосту Семенівської міської ради та Василя Шестака, водія місцевої пожежної команди села Костобобрів, який ліквідовує пожежі у прикордонних населених пунктах, рятує життя людей та захищає їхнє майно. Орденом «За мужність» III ступеня нагороджено Олександра Котова, водія пожежно-рятувального підрозділу Новгород-Сіверської міської ради. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389072>

208. **Троценко Л. Папа Римський розкритикував заяви Трампа щодо Європи** [Електронний ресурс] / Людмила Троценко // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані. Як повідомив телеканал «Sky News», Папа Римський Лев XIV висловив свою думку щодо останніх заяв Президента США Дональда Трампа, в яких той виступив із критикою на адресу Європи. Понтифік наголосив, що ці висловлювання, виглядають як спроба зашкодити дуже важливому союзу, який відіграє значну роль нині та матиме вагоме значення в майбутньому. На його думку, деякі заяви Д. Трампа кардинально впливають на ті відносини між Європою та США, які впродовж багатьох років вважалися справжнім союзом. У той же час, відповідаючи на питання журналіста щодо оцінки американського мирного плану для України, Папа заявив, що «волів би цього не коментувати». Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4839172-papa-rymskyi-rozkrytykuvav-zaiavy-trampa-schodo-yevropy>

209. **У Львівській ОВА обговорили підтримку ветеранів та розвиток ветеранської інфраструктури з британськими партнерами** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Львівській ОВА відбулася робоча зустріч із представниками Посольства Великої Британії в Україні, присвячена розвитку ветеранської політики та пошуку нових форматів партнерства для підтримки ветеранів і їхніх родин.

Зазначено, що керівник апарату Львівської ОВА презентував ініціативи області у сфері реабілітації та розвитку ветеранської інфраструктури, зокрема програми психологічної підтримки, створення реабілітаційних маршрутів і розвиток партнерських центрів підтримки ветеранів. Було окреслено ключові виклики, з якими стикаються ветерани, зокрема питання реінтеграції, працевлаштування, перекваліфікації, нерівномірність доступу до якісних ветеранських послуг у громадах і потреби у вдосконаленні законодавства та державних програм на місцевому рівні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389002>

210. **У Нацбанку презентували монети, присвячені єдності та територіальній цілісності України** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 3 груд. [№ 247]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Національний банк України започаткував нову тематичну серію обігових пам'ятних монет, присвячену єдності України, її неподільності та адміністративно-територіальному устрою. У межах серії «Ми сильні. Ми разом» в обіг уведено перші три пам'ятні монети, присвячені регіонам, які першими опинилися в епіцентрі російської агресії: Автономній Республіці Крим, Донецькій та Луганській областям. «Символічно, що цей захід відбувся в річницю Всеукраїнського референдуму — дня, який започаткував відлік нашої відновленої Незалежності і незворотний процес міжнародного становлення України. 1991 року всі області — від Криму до Львівщини, від Луганщини до Чернігівщини — зробили спільний одностайний вибір: жити у вільній незалежній країні», — зазначила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/u-nacbanku-prezentuvali-moneti-prisvyacheni-yednos/>

211. **У росії створили сховище «русофобських» книжок, вивезених з окупованих територій України** [Електронний ресурс] // Читомо : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. – Електрон. дані. Розглянуто створення в РДБ (Москва) спеціального фонду, сформованого з книжок, вивезених із бібліотек на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України. Ці видання російські

установи класифікують як «русофобські», «екстремістські» або «націоналістичні». Проаналізовано мотивацію російської сторони, яка подає створення фонду як наукову потребу — нібито для вивчення «генезису русофобії». Водночас підкреслено політичний та ідеологічний характер цього процесу, що проявляється у вилученні українських книг, обмеженні доступу до них і формуванні контрольованих наративів. Розглянуто цей випадок у ширшому контексті культурної політики РФ на окупованих територіях, яка спрямована на системне витіснення українського культурного та інформаційного простору. Наголошено, що РФ масштабно фінансує знищення українських бібліотек на окупованих територіях. Наведено приклади такої політики російської окупаційної влади. Текст: <https://chytomo.com/u-rosii-stvoryly-skhovyshche-rusofobskykh-knyzhok-vyvezenykh-z-okupovanykh-terytorij-ukrainy/>

212. **У Франції з'явилися україномовні аудіогіди в 15 музеях** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 2 груд. – Електрон. дані. Подано інформацію, що дружина Президента України Олена Зеленська разом із Першою леді Франції Бріжит Макрон, міністром закордонних справ (МЗС) України Андрієм Сибігою та мером Парижа Анн Ідальго взяла участь у відкритті Українського сезону у Франції. Протягом чотирьох місяців у різних містах країни будуть представлені українське кіно, музика, література, візуальне мистецтво, театр. О. Зеленська повідомила, що під час її візиту до Франції до Глобальної коаліції українських студій приєдналися 12 французьких навчальних закладів, а до впровадження українських аудіогідів у провідних пам'ятках світу – 15 музеїв. Організатори Українського сезону – Французький інститут і його офіс у Києві, Український інститут та його представництво у Франції, МЗС України та Міністерство Європи та закордонних справ Франції, міністерства культури, посольства України та Франції. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4065072-u-francii-zavilis-ukrainomovni-audiogidi-v-15-muzeah.html>

213. У Чернігівській обласній філармонії презентували виставу «НАСскрізь» за участю ветеранів Хмельниччини [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Чернігові відбулася прем'єра вистави «НАСскрізь» Хмельницького обласного академічного музично-драматичного театру ім. М. Старицького. Особливістю постановки є те, що акторами стали ветерани та ветеранки російсько-української війни. Режисером вистави виступив також ветеран Дмитро Гусаков. Проєкт реалізовано в межах ініціативи «Арттерапія театром», започаткованої Хмельницьким обласним театром, мета якої – залучення ветеранів до театрального мистецтва як інструменту підтримки ментального здоров'я та адаптації після служби. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388942>

214. Удосконалено автоматичне продовження відстрочок для тих, хто здійснює опіку чи догляд [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. За повідомленням Міністерства оборони України (МО України), Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив рішення, яке вдосконалює процедуру автоматичного продовження відстрочок від призову на військову службу під час мобілізації для окремої категорії військовозобов'язаних. Уряд уточнив перелік документів, які необхідно надати, щоб забезпечити роботу механізму автоматичного продовження відстрочок для військовозобов'язаних, які здійснюють опіку, піклування, постійний догляд або утримання повнолітньої особи. Зокрема передбачено можливість надання реєстраційного номера облікової картки платника податків особи, за якою здійснюється опіка, піклування, постійний догляд або утримання. Запроваджені зміни гарантують коректну та безперебійну роботу механізму автоматичного продовження відстрочок для цієї категорії громадян. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/udoskonaleno-avtomatichne-prodovzhennya-vidstrochok-dlya-tih-hto-zdiysnyue-opiku-chi-doglyad.html>

215. **Україна готує до випробувань пульсуючий реактивний двигун «Шепіт»** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 7 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що українська компанія «Scora Industries» веде підготовку до польотних випробувань нового реактивного двигуна «Шепіт» для безпілотних літальних апаратів. Вказано, що це вітчизняний зразок пульсуючого повітряно-реактивного типу, створений повністю з українських комплектуючих. Інженери зазначають, що головною проблемою при наземному запуску є швидке перегрівання конструкції. Через це двигун починає руйнуватись, що обмежує тривалість його роботи в статичних умовах. Очікується, що в повітрі, за рахунок охолодження потоком, «Шепіт» зможе працювати значно довше. Зазначено, що за попередніми даними, орієнтовна швидкість, яку може забезпечити «Шепіт», становить близько 700 км/год. Цей показник залежить від аеродинамічних характеристик планера, на якому буде встановлено двигун. Проте, у компанії наголошують, що простота конструкції та обслуговування є однією із головних переваг.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543717-ukraina-hotuie-do-vyprobuvan-pulsuiuchy-reaktyvnyi-dvyhun-shepit>

216. **Україна завершує жнива 2025: зібрано понад 52 млн тонн зернових та олійних культур** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, попри воєнний стан і постійні ворожі обстріли, українські аграрії кожного дня працюють для забезпечення продовольчої безпеки. За даними Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства, станом на 28 листопада в Україні вже зібрано 52 580,7 тис. тонн зернових культур на площі 10 420,1 тис. га. Обмолочено 89 % площ, засіяних цими культурами.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388916>

217. **Україна та Молдова посилюють співпрацю у сфері соціальної політики** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані.

Зазначено, що міністр соціальної політики, сім'ї та єдності Денис Улютін провів онлайн-зустріч із новопризначеною міністеркою праці та соціального захисту Молдови Наталією Плугару. Під час зустрічі сторони домовилися про поглиблення партнерства та визначили наступний раунд переговорів — він відбудеться 19.03.2026 в Кишиневі під час високорівневої конференції Ради Європи. Також сторони обговорили ключові напрями співпраці: захист українських дітей, які тимчасово перебувають у Молдові; спільні дії для їх безпечного повернення; координацію політик реінтеграції українців після повернення додому. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/ukrayina-ta-moldova-posilyuyut-spivpracyu-u-sferi-socialnoyi-politiki.html>

218. Українська делегація переймає французький досвід управління державною власністю [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Зазначено, що у складі української делегації у Парижі заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Олексій Мовчан разом із представниками Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства та Фонду державного майна взяв участь у робочій поїздки до Французької Республіки. Візит відбувся у межах проєкту технічної допомоги, організованого «Agence Francaise de Developpement» та «Expertise France in Ukraine», і був спрямований на обмін практичним досвідом у сфері управління державною власністю. «Мета була проста, але амбітна: подивитися, як у Франції працює система управління державною власністю і забрати з собою максимум практичних інсайтів, — розповів О. Мовчан. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388948>

219. Українська делегація провела двосторонні зустрічі на полях конференції COSAC у Копенгагені [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що на полях 74-го пленарного засідання COSAC у Копенгагені делегація Комітету Верховної Ради України (ВР

України) з питань інтеграції України до ЄС провела двосторонні зустрічі із представниками парламентів Кіпру, Португалії та Данії, а також із міністеркою з європейських справ Данії Марі Б'єрр. Також відбулося багато неформальних зустрічей та спілкування із колегами з інших делегацій. Під час усіх зустрічей українські парламентарі інформували партнерів про безпекову ситуацію, внутрішньополітичні процеси та ключові виклики, серед яких - необхідність збільшення військової, енергетичної та фінансової підтримки України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389004>

220. Уряд подав до парламенту законопроект про контрактну військову службу з розширеними гарантіями та мотивацією [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 10 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) зареєстрував у Верховній Раді України (ВР України) законопроект № 14283, який передбачає нові умови проходження військової служби за контрактом із додатковими мотиваційними чинниками. Документ пропонує установити чіткі строки контрактів, удосконалити систему мотивацій і соціальних гарантій для військовослужбовців, а також розширити можливості укладення контрактів для різних категорій військових. Очікується, що такі зміни підвищать привабливість служби, забезпечать прогнозовані умови проходження та сприятимуть ефективнішому комплектуванню сил оборони. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-podav-do-parlamentu-zakonoproekt-pro-kontraktnu-viyskovu-sluzhbu-z-rozshirenimi-garantiyami-ta.html>

221. Уряд розширив умови публічних закупівель теплових насосів і котелень [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 2 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що 28.11.2025 Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив зміни до пункту 13 Особливостей здійснення публічних закупівель. Постановою розширюється дія підпункту 22 на об'єкти сектора систем життєзабезпечення критичної інфраструктури. Вказано, що рішення розширило перелік устаткування та обладнання, яке замовники можуть придбати без використання електронної системи закупівель. Тепер на таких

умовах можна закупати теплові насоси, котельні, їх складові та обладнання до них. Крім того, спрощена закупівля послуг, необхідних для приєднання до артезіанських та інших експлуатаційних свердловин різних типів. За словами заступника міністра економіки, довкілля та сільського господарства Андрія Телюти, через постійні атаки ворога та настання холодного періоду будь-яка затримка у придбанні обладнання для теплопостачання створює ризики для роботи критичної інфраструктури. Зауважено, що нові умови публічних закупівель дозволять швидше купувати теплові насоси, котельні, їхнє обладнання й відновлювати пошкоджені системи, а також накопичувати резервний фонд обладнання. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-rozshiriv-umovi-publichni-zakupivel-teplovih-nasosiv-i-kotelen.html>

222. Уряд схвалив законопроект про запровадження мотиваційних контрактів у Силах оборони [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) схвалив розроблений Міністерством оборони України (МО України) законопроект щодо переходу Сил оборони на комплектування за контрактом шляхом запровадження мотиваційних контрактів. У МО України пояснили, що нова система контрактів покликана стати ключовим чинником у підвищенні мотивації особового складу та забезпеченні стабільності професійної армії. Законопроект передбачає гнучкіші строки контрактів під час особливого періоду. Перший контракт із підвищеними мотиваційними чинниками укладатиметься на термін від 1 до 5 років. Наступні контракти – від 1 до 10 років (але не більше граничного віку перебування на військовій службі). Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-shvaliv-zakonoproekt-pro-zaprovadzhennya-motivaciynih-kontraktiv-u-silah-oboroni.html>

223. Уряд ухвалив нові рішення для стабілізації енергосистеми та забезпечення українців світлом [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 10 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив комплекс рішень, спрямованих на стабілізацію функціонування об'єднаної енергетичної системи держави та забезпечення

гарантованого електропостачання споживачів в умовах систематичних атак на об'єкти енергетичної інфраструктури. Уряд ухвалив заходи, що передбачають перегляд списків об'єктів критичної інфраструктури з метою оптимізації розподілу електроенергії, скорочення непершочергового споживання та обмеження зовнішнього освітлення. Важливим елементом плану є залучення резервної генерації, включно з газотурбінними, газопоришневими та когенераційними установками, а також можливість імпорту електроенергії державними компаніями. Застосовані рішення мають на меті зменшити тривалість відключень, забезпечити пріоритетне живлення населення та підвищити стійкість енергосистеми в осінньо-зимовий період. Окреслено ці заходи як необхідний інструмент для гарантованого енергопостачання в умовах кризових викликів. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-uhvaliv-novi-rishennya-dlya-stabilizaciyi-energosislemi-ta-zabezpechennya-ukrayinciv-svitlom.html>

224. **Уряд ухвалив рішення для підвищення енергетичної автономності громад** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 3 груд. [№ 247]. – Електрон. дані. Як повідомила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, уряд запровадив нові стимули і можливості для розвитку розподіленої генерації. «Опалювальний сезон в Україні триває в надскладних умовах щоденних атак ворога по енергетиці. Підвищити енергетичну стійкість громад в таких умовах дають змогу нові об'єкти децентралізованої генерації, зокрема когенераційні установки. Вони можуть виробляти одночасно і тепло, й електроенергію, забезпечуючи децентралізацію і додаткову стійкість під час відключень», — наголосила Прем'єр-міністр. Зокрема, Кабінет Міністрів України (КМ України) установив спеціальну ціну на газ для когенераційних установок у прифронтових регіонах. Знижено ціну на природний газ до 19 000 грн за тисячу кубометрів для виробників електроенергії на теплових електростанціях, теплоелектроцентралях, газотурбінних і газопоришневих установках у прифронтових областях. Ціна

діятиме протягом одного року. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/uryad-uhvaliv-rishennya-dlya-pidvishennya-energeti/>

225. **Усі мають бути на боці миру** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 4 груд. [№ 248]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Дубліні Президент України Володимир Зеленський і Перша леді Олена Зеленська провели зустріч із Президентом Ірландії Кетрін Конноллі під час свого першого офіційного візиту до цієї країни. Глава держави подякував за фінансову та гуманітарну допомогу з початку повномасштабної російської війни, зокрема за підтримку українців, які знайшли притулок в Ірландії. Одна з головних тем обговорення — повернення українських дітей, яких викрала РФ. Україна цінує, що Ірландія є учасницею Міжнародної коаліції за повернення українських дітей, і розраховує на підтримку резолюції щодо дітей, яку буде винесено на розгляд Генеральної Асамблеї ООН. Окрему увагу було відведено переговорному процесу щодо вступу України в Європейський Союз. Президенти обговорили можливі кроки, які дадуть змогу досягти одностайного рішення всіх держав — членів Євросоюзу. В. Зеленський подякував Ірландії за підтримку. Крім того, говорили про співпрацю в гарантуванні глобальної продовольчої безпеки, створення умов для реабілітації та соціалізації українських воїнів і будівництво укриттів в українських школах.* Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/usi-mayut-buti-na-boci-miru/>

226. **Федорів Є. Зеленський потрапив до рейтингу найвпливовіших людей Європи за версією Politico, проте Путін його обійшов** [Електронний ресурс] / Єва Федорів // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Повідомлено, що в новому рейтингу Politico 28: Class of 2026 Президент України Володимир Зеленський посів 14-те місце серед найвпливовіших людей Європи, тоді як Дональд Трамп очолив список, а В. Путін опинився на п'ятій позиції. Наголошено, що дипломатичний ландшафт після повернення Д. Трампа до Білого дому суттєво ускладнив становище Володимира Зеленського, зокрема після конфліктної зустрічі в Овальному*

кабінеті. Попри початкове загострення, українському лідеру вдалося поступово відновити відносини з Президентом США завдяки активній дипломатії та підтримці європейських союзників. В. Зеленський також продемонстрував стриманість під час американсько-російського саміту та в дискусіях навколо плану США щодо припинення війни, який у початковій версії був вигідним Кремлю. Водночас усередині країни він зіткнувся з найбільшим викликом — антикорупційним скандалом, що торкнувся його найближчого оточення та спричинив відставку Андрія Єрмака. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/zelenskij-potrapiv-do-rejtingu-najvplivovishikh-ljudej-jevropi-za-versijeju-politico-proti-putin-joho-obijsnov.html>

227. **Федорів Є. Каллас застерігає від "потрапляння в пастки Росії" під час мирних переговорів щодо України** [Електронний ресурс] / Єва Федорів // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що голова зовнішньої політики ЄС Кая Каллас застерегла європейські країни від ризику піддатися російським маніпуляціям під час пошуку шляхів мирного врегулювання, особливо на тлі тиску з боку США. Вона наголосила, що Москва лише створює видимість готовності до переговорів, тоді як справжньою метою є примус України до односторонніх поступок. За її словами, такий підхід призведе до «базового варіанту», у якому Україна жертвує своїми позиціями, а Росія не відступає жодним чином. К. Каллас підкреслила необхідність виробити чіткі умови, яких ЄС очікує від РФ перед початком будь-яких переговорів, аби уникнути «російських пасток». Вона також закликала Європу проявляти більше впевненості, оскільки жоден мирний план не спрацює без підтримки європейців і самих українців. Її позиція відображає зростаючі побоювання щодо можливих неприйнятних компромісів у мирному процесі.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/kallas-zasterihaje-vid-potrapljannja-v-pastki-rosiji-pid-chas-mirnikh-perehovoriv-shchodo-ukrajini.html>

228. **Федорів Є. Папа Римський закликав до "продовження діалогу" після зустрічі із Зеленським** [Електронний ресурс] / Єва Федорів // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Папа Лев під час зустрічі*

з Президентом України Володимиром Зеленським у резиденції Кастель Гандольфо наголосив на необхідності продовження діалогу задля досягнення справедливого й тривалого миру. Ватикан повідомив, що понтифік підтримує чинні дипломатичні ініціативи, які мають наблизити завершення війни. Сторони також обговорили питання повернення українських військовополонених та викрадених Росією дітей. Візит В. Зеленського до Ватикану став частиною його європейського турне, спрямованого на зміцнення міжнародної підтримки України. Пізніше цього ж дня він планує провести перемовини з Прем'єр-міністеркою Італії Джорджою Мелоні на тлі посиленого тиску США щодо пошуку дипломатичних рішень. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/papa-rimskij-zaklikav-do-prodovzhennja-dialohu-pislja-zustrichi-iz-zelenskim-.html>

229. **Фінляндія виступила із заявою щодо України** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 4 листоп. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Фінляндія відмовляється від безпекових гарантій для України. Натомість може долучитися до "заходів безпеки". Із такою заявою виступив фінський прем'єр Петтері Орпо . Він зазначив, що "це дуже велика різниця. Гарантії безпеки є серйозною справою. Ми не готові давати гарантії безпеки, але можемо допомогти з заходами безпеки. Різниця між цим суттєва". Прем'єр переконаний, що "справжніми гарантіями безпеки" Україну можуть забезпечити виключно великі європейські країни та Америка.* Текст : <https://gazeta.ua/articles/world-life/finlyandiya-vistupila-iz-zayavoyu-schodo-ukrayini/1237471>

230. **«Фламінго» та FP-1: успіх приватного виробника дронів у війні** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що компанія «Fire Point» передала військовим чергову партію високоякісних і відносно недорогих ракет «Фламінго» та дронів «FP-1», які забезпечують понад 50 % усіх дальніх пусків по території РФ. Високу ефективність продукції підтверджують безпосередньо військові. Командир полку безпілотних систем наголосив, що «ці ударні дрони справді*

добре працюють і показують себе ефективно». Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543652-flaminho-ta-fp-1-uspikh-pryvatnoho-vyrobnyka-droniv-u-viini>

231. **Хаджирадєва В. МВФ вимагає від України введення нових податків** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Україна та Міжнародний валютний фонд успішно завершили переговори щодо нової програми макрофінансової допомоги на рівні персоналу. У випадку остаточного затвердження всіх умов, це фінансування забезпечить надходження до українського бюджету 8,1 млрд доларів протягом 2026 – 2029 рр. Як наголосила прем'єр-міністерка України Юлія Свириденко, програма допоможе профінансувати критичні видатки, зберегти макрофінансову стабільність і залучити додаткову зовнішню підтримку. За словами голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету Роксолани Підласи, «це менше, ніж ми очікували і ніж нам потрібно, але програма з МВФ - ключ до отримання фінансування від інших партнерів, зокрема й репараційного кредиту». Розглянуто ключові вимоги МВФ для продовження фінансової програми: запровадження оподаткування доходів, отриманих через цифрові платформи, («податок на OLX»); перегляд пільги, яка наразі звільняє громадян від сплати ПДВ і мита за імпортовані посилки вартістю до 150 євро; перегляд спрощеної системи оподаткування; збереження 5 % військового збору після закінчення війни. Наведено коментарі народного депутата України Ярослава Железняка щодо можливих наслідків нововведень. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4836845-mvf-vymahaie-vid-ukrainy-vvedennia-novykh-podatki>

232. **Хаджирадєва В. Москва погрожує ЄС війною через суверенні активи** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Європейський Союз перейшов до практичного етапу розробки механізму для виділення репараційного кредиту Україні, тому РФ саме зараз активізувала свої погрози

з метою залякати європейські країни та зупинити процес, який Москва вважає неправомірним. На прикладі Бельгії, на жаль, це працює. Але, попри труднощі, Європейська комісія (ЄК) шукає варіанти. Найбільш обговорюваний – всі 27 країн-членів ЄС спільно гарантують покриття потенційних збитків. Замість того, щоб одна Бельгія була відповідальною за ризик, усі члени ЄС вносять фінансові зобов'язання або створюють спеціальний фонд, щоб «Euroclear» або Бельгія могли звернутися до нього у випадку непередбачуваних судових рішень. Це задовольняє вимогу Бельгії про солідарність і розподіл ризиків. Інший варіант – загальний бюджет ЄС виступатиме кінцевим гарантом покриття втрат: це вимагає згоди всіх країн ЄС і викликає спротив у деяких держав. Також ЄК готує юридичне рішення, щоб нівелювати побоювання Бельгії щодо репараційного кредиту.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4837762-moskva-pohrozhuie-yes-viinoui-cherez-suverenni-aktyvy>

233. **Хаджирадєва В. Три вимоги Бельгії для розблокування «репараційного кредиту»** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. Як наголосив Прем'єр-міністр Бельгії Барт Де Вевер, використання активів, які знаходяться в депозитарії «Euroclear», може мати потенційно негативні наслідки як для Бельгії, так і для Європи. Тому однією з умов є забезпечення «повної взаємної відповідальності за ризики». Другою – є «забезпечення ліквідності та захисту від ризиків»: Бельгія хоче впевнитися, що депозитарій «Euroclear» матиме необхідні ресурси у разі потреби. Третя умова – Брюссель очікує справедливого розподілу витрат: участь в операції мають брати всі держави-члени Європейського Союзу (ЄС), які мають на зберіганні російські активи. Окреслено план Європейської комісії (ЄК), який передбачає максимальний кредит 210 млрд євро, 140 із яких знаходяться на рахунку Банку Росії в «Euroclear». Кредит також включає кошти, заморожені на банківських рахунках в інших країнах ЄС. Із загальної суми 115 млрд євро підуть на фінансування оборонної промисловості України; з решти 95 млрд

євро Київ погасить 45 млрд євро, які країни «Великої сімки» видали йому під заставу майбутніх доходів від російських активів, а ще 50 млрд євро можуть бути використані на бюджетні потреби. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4838633-try-vymohy-belhii-dlia-rozblokuvannia-reparatsiinoho-kredytu>

234. **Хаджирадєва В. Чому Україна не планує перейти на євро відразу після вступу до ЄС** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що згідно з офіційною заявою Національного банку України (НБУ), перехід на євро можливий лише після виконання економічних критеріїв конвергенції, що включають стабільність інфляції, контроль бюджетного дефіциту й узгодження з Європейським Центральним Банком (ЄЦБ). Питання переходу на євро в короткостроковій перспективі не стоїть: процес є тривалим і не відбудеться до 2030 р.; у короткостроковій перспективі можливе лише посилення ролі євро у валютних і фінансових операціях, але гривня залишатиметься основною валютою для населення та бізнесу. Наразі НБУ досліджує досвід інших країн, зокрема Молдови, яка здійснила такий перехід. Голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данило Гетманцев підтримує плани НБУ щодо переорієнтації на євро як основну валюту та наголосив на необхідності готуватися до посилення ролі євро в українській економіці, адже ЄС став найбільшим торговельним партнером України. Розглянуто: причини, через які шість країн ЄС (Чехія, Данія, Угорщина, Польща, Румунія, Швеція) досі не запровадили євро; особливості переходу на євро Болгарії; переваги та недоліки переходу країн ЄС на євро.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4838993-chomu-ukraina-ne-planuie-pereity-na-yevro-vidrazu-pislia-vstupu-do-yes>

235. **Ханас О. 2 млн на житло: як ветеранам зі статусом ВПО отримати гроші за держпрограмою** [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив перший*

віцепрем'єр-міністр, міністр цифрової трансформації М. Федоров у "Facebook", нова державна програма підтримки для ветеранів зі статусом тимчасово переміщених осіб почала працювати в "Дії" з 01.12.2025, і вже розпочалося приймання заяв. Вона дає змогу оформити сертифікат на суму 2 млн грн для купівлі житла. Розглянуто, хто може претендувати на сертифікат для купівлі житла, як оформити заяву. Зазначено, що кошти надходитимуть безготівково одразу продавцю або банку, що гарантує прозорість і цільове їх використання; ваучери можна об'єднати, якщо в родині кілька ветеранів-ВПО. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735233-sertifikat-na-zhitlo-hto-i-yak-mozhe-otrimati-2-mln-grn-dlya-kupivli-budinku>

236. Ханас О. На порозі катастрофи: Reuters прогнозує скорочення населення України до 25 млн [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Йдеться про те, що Україна котиться до демографічної катастрофи, оскільки десятки тисяч, якщо не сотні, її громадян загинули через війну, мільйони покинули країну в пошуках безпечніших місць, а ті, хто залишився, не поспішають народжувати. За даними Інституту демографії Національної академії наук України (НАНУ), населення України, яке становило 42 млн осіб до повномасштабного вторгнення в лютому 2022 р., вже скоротилося до менш ніж 36 млн осіб, включно з кількома мільйонами на територіях, окупованих РФ. За оцінками Міністерства соціальної політики, до 2051 р. ця цифра скоротиться до 25 млн. Згідно з оцінками 2024 р., представленими в "Довіднику ЦРУ по світу", у країні найвищий рівень смертності та найнижчий рівень народжуваності у світі: на кожне народження припадає близько трьох смертей. Зазначено, що Україна зіткнулася з демографічним спадом задовго до початку конфлікту, коли люди почали масово виїжджати з країни через неможливість нормально заробити, корупцію та інші проблеми, а повномасштабне вторгнення тільки посилює цю картину. Зауважено, що від 1,7 до 2,7 млн українців залишаються за кордоном, і до них після закінчення війни можуть приєднатися сотні тисяч дорослих чоловіків,

яким наразі заборонено залишати країну. Згідно з торішнім прогнозом Організації Об'єднаних Націй (ООН), до 2100 р. населення України скоротиться до 9 - 23 млн осіб. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735658-demografichna-katastrofa-v-ukrajini-naselennya-skorotitsya-do-25-mln>

237. Ханас О. **Обов'язкова евакуація дітей: з яких областей примусово вивозять неповнолітніх** [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Як повідомив заступник міністра внутрішніх справ О. Сергєєв, Донецька, Сумська, Харківська, Херсонська, Дніпропетровська та Запорізька області — у переліку регіонів, із яких проводиться обов'язкова евакуація дітей, особливо з тих прифронтових населених пунктів, де постійні обстріли. Вказано, що крім евакуаційних підрозділів поліції "Білий Янгол", у зоні бойових дій продовжують роботу 26 рятувально-евакуаційних груп "Фенікс" Державної служби надзвичайних ситуацій України (ДСНС України), які забезпечені броньованими автомобілями та спеціальним спорядженням і здійснюють евакуацію цивільного населення з небезпечних територій. Зазначено, що зараз в Україні працює 20 транзитних центрів у різних областях, найбільше їх у Дніпропетровській — вісім. Вони також діють у Сумській, Харківській, Волинській, Миколаївській та Запорізькій областях. Зауважено, що після перебування в транзитних центрах евакуйовані можуть розміститися в безкоштовних місцях тимчасового проживання. Таких місць в Україні наразі понад 80 тис., із них близько 7,8 тис. ще вільні. Для людей з інвалідністю доступні понад 3,5 тис. місць. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735339-primusova-evakuaciya-ditey-v-ukrajini-u-policii-nazvali-shist-nebezpechnih-oblastey>

238. Ханас О. **Посилення заходів для ухилянтів від мобілізації: Рада готує законопроект, — Веніславський** [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що не всі народні депутати підтримують жорсткі заходи щодо так званих "ухилянтів", хоча член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з

питань національної безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський вважає інакше, про що і повідомив у бесіді з "Телеграфом". За його словами, якщо людина самовільно залишила військову частину, або не з'явилася до територіального центру комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП), то для неї мають наставати певні негативні наслідки, що ускладнюють її життя. Серед таких, наприклад, заборона на водіння авто і блокування рахунків. Ф. Веніславський згоден, що потрібно змінювати законодавство щодо засад мобілізації, однак, з огляду на те, наскільки це чутливе питання в суспільстві, у парламенті не вистачає голосів за більш жорстку реакцію на дії тих, хто ухиляється від призову. Він додав, що зараз темпи мобілізації в Україні — приблизно 30 тис. осіб на місяць останніх півтора року без будь-яких різких коливань. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735407-mobilizaciya-v-ukrajini-u-radi-proponuyut-posiliti-pokarannya-za-uhilennya-vid-prizovu>

239. **Харків, місто стійкості, став частиною мережі Центрів захисту прав дитини** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 10 груд. [№ 489]. — Електрон. дані. Як повідомив Омбудсман України Дмитро Лубінець, у Харкові відкрили Центр захисту прав дитини. Він висловив вдячність Франції та Норвегії за сприяння у відкритті, а також ЮНІСЕФ в Україні за експертний супровід і спільну роботу. Зазначено, що це вже п'ятий подібний центр в Україні. Він працює за європейською моделлю «Барнакус», де всі процедури — від опитувань до психологічної підтримки — відбуваються в одному безпечному просторі. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389135>

240. **Харківська ОВА активізує розмінування сільськогосподарських земель після деокупації** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 9 груд. [№ 488]. — Електрон. дані. Подано інформацію, що за дорученням начальника Харківської обласної військової адміністрації (ОВА) Олега Синегубова, його заступник Євген Іванов взяв участь у «Demine Ukraine Forum

2025» – ключовому майданчику для обговорення гуманітарного розмінування, мобілізації міжнародної підтримки та впровадження інновацій у протимінній діяльності. Зазначено, що у межах державної програми компенсації вартості розмінування фермерам повернули майже 10 тис. гектарів сільськогосподарських земель, на частині яких уже зібрано врожай. Харківщина залишається однією з найбільш замінованих областей – понад 1,2 млн га визначено як ймовірно забруднені вибухонебезпечними предметами, з яких близько 170 тис. га – ліси. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389076>

241. **Харківська ОВА посилює підтримку ветеранів і їхніх родин** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що заступниця голови Харківської ОВА Віта Ковальська провела робочу зустріч із фахівцями зі супроводу ветеранів і демобілізованих осіб, під час якої обговорили виконання політики в регіоні та шляхи вдосконалення системи підтримки на рівні громад. Серед ключових питань – механізми надання державних послуг, взаємодія з територіальними центрами комплектування (ТЦК) та соціальної підтримки, реєстрація у черзі на житло, отримання статусу інвалідності та оформлення юридичних прав для ветеранів без родичів. Окрему увагу приділено підвищенню кваліфікації фахівців, створенню електронних кабінетів та видачі посвідчень спеціалістам супроводу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388940>

242. **Харківщина зміцнює обороноздатність** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що на Харківщині триває системна робота з підтримки підрозділів, які виконують завдання на території області. Зазначено, що для оперативної стабілізації тяжко поранених і травмованих військовослужбовців передано багатофункціональний медичний модуль із сучасним обладнанням, який дозволяє надавати невідкладну допомогу у умовах, наближених до

операційної, та стабілізувати пацієнта для подальшого транспортування до стаціонару. Конструкція обладнана системами клімат-контролю, автономним дизель-генератором, захисними броньованими листами та підключенням до водопостачання і каналізації. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389077>

243. **Хмілевська В. У Президента Польщі відповіли на запрошення Зеленського: важливі добросусідські відносини** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що польська сторона позитивно відреагувала на пропозицію Президента України Володимира Зеленського щодо зустрічі з главою Польщі Каролем Навроцьким. У канцелярії Президента Польщі наголосили, що ініціатива Києва свідчить про важливість двосторонніх відносин для України. Представник канцелярії Марчин Пішидач підкреслив, що Варшава також зацікавлена у збереженні добросусідських і взаємоповажних відносин. Зараз обидві сторони працюють над узгодженням дати зустрічі президентів у польській столиці. Дипломатичні контакти між країнами тривають у відкритому та конструктивному форматі.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/u-prezidenta-polshchi-vidpovili-na-zaproshennja-zelenskoho-vazhlivi-dobrosusidski-vidnosini.html>

244. **Хмілевська В. "Це вже не демократія": Трамп закликав провести президентські вибори в Україні** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Президент США Дональд Трамп заявив, що в Україні настав час провести вибори, попри триваючу повномасштабну війну. Коментуючи відсутність виборів із 2019 р., він припустив, що українська влада нібито використовує війну для їх відтермінування та висловив думку, що чинний президент Володимир Зеленський може перемогти, якщо вибори все ж відбудуться. Заява Д. Трампа пролунала на тлі повідомлень ЗМІ про те, що В. Зеленський відкидає територіальні поступки в межах мирних планів. Інтерв'ю Президента США опублікувало видання "Politico", де він наголосив,*

що українці повинні мати "право вибору". Ці коментарі можуть посилити дискусію щодо доцільності та безпеки проведення виборів під час війни. Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/nastav-chas-dlja-prezidentskikh-viboriv-v-ukrajini-tramp-.html>

245. **Цибулько В. Стратегія безпеки чи стрес-тест? "Втомлений гарант" світопорядку вмиває руки** [Електронний ресурс] / Володимир Цибулько // Україна молода. – 2025. – 10 груд. – Електрон. дані. Проаналізовано зміст офіційної Національної стратегії безпеки (National Security Strategy) другої адміністрації Президента США Дональда Трампа, яка була ухвалена 4 – 5 грудня. Зазначено, що цей документ позиціонується як "необхідне, бажане виправлення" курсу попередніх десятиліть, коли США намагалися підтримувати ліберальний міжнародний порядок, розбудовувати демократії і брали на себе роль "світового поліцейського". Зокрема в Стратегії зазначено, що Європа має "відновити цивілізаційну волю", що означає створення "Європи націй" - континенту, де замість союзу з рівною гідністю держав, спільним ринком і спільною безпекою існує низка "суверенних" урядів, кожен з яких вибудовує власну стратегію. Висвітлено також позиції документу щодо України, Китаю та РФ і наголошено, що, зважаючи на позицію США, Україні в умовах російської агресії необхідне членство в Європейському Союзі (ЄС) і НАТО та чіткі гарантії безпеки. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3989/180/192613/>

246. **Через підтримку війни в Україні Церква Швеції закликає парафії розірвати контакти з монастирем РПЦ в Мінську** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Церква Швеції розіслала своїм парафіям попередження з рекомендацією більше не запрошувати монахинь Свято-Єлисаветинського монастиря з Мінська. В інформаційному повідомленні Церкви Швеції йдеться, що монахині «підтримують тісний контакт із ГРУ та підпорядковуються Московському Патріархатові під керівництвом Патріарха Кирила» і таким чином опосередковано підтримують російський режим. Парафія Тебю під

Стокгольмом, яка запрошувала монахинь упродовж восьми років, вже вибачилася та заявила про розрив контактів «на час війни». Міністр міграції Швеції Юган Форссель заявив про можливий перегляд правил перебування в країні осіб, пов'язаних із інтересами російської держави. За його словами, «Швеція не зобов'язана виявляти гостинність до тих, хто підтримує російську агресію проти України». Текст: https://risu.ua/cherez-pidtrimku-vijni-v-ukrayini-cerkva-shveciyi-zaklikaye-parafiyi-rozirvati-kontakti-z-monastirem-rpc-v-minsku_n160660#goog_rewarded

247. **Шамшур О. Макрон шукає вплив на Сі. А знайшов лише китайську стіну підтримки Путіна** [Електронний ресурс] / Олег Шамшур // Дзеркало тижня. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. Проаналізовано четвертий державний візит Президента Франції Емманюеля Макрона до Китаю, у центрі якого вперше домінувала українська тематика. Розглянуто дипломатичні зусилля Е. Макрона щодо переконання китайського керівництва утриматися від підтримки РФ та сприяти деескалації війни. Показано, що попри тривалі переговори, позиції Франції та Китаю щодо війни в Україні не зблизилися, а Пекін продовжує зберігати стратегічний альянс із Москвою. Окреслено економічні інтереси сторін, зокрема питання торгівлі, інвестицій та доступу до ринків, які супроводжували політичний порядок денний. Проаналізовано, як Китай використовує розбіжності всередині ЄС і глобальні торговельні конфлікти для посилення власних позицій. Підсумовано, що візит не приніс очікуваних дипломатичних результатів і засвідчив небажання Китаю послаблювати підтримку РФ. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/makron-shukaje-vpliv-na-si-a-znajshov-lishe-kitajsku-stinu-pidtrimki-putina.html>

248. **Швеція оголосила зимовий пакет гуманітарної допомоги для України** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 2 листоп. – Електрон. дані. Йдеться про надання Швецією Україні зимового пакета гуманітарної допомоги на 1,1 млрд шведських крон. Кошти скерують, зокрема, на відновлення української інфраструктури, зруйнованої РФ, а

також на реформи, охорону здоров'я та медичне обслуговування. Вказано, що Європейський банк реконструкції та розвитку (ЄБРР) отримає 50 млн шведських крон у 2025 р. для зміцнення потенціалу України у розробці та впровадженні реформ, необхідних для просування України до членства в ЄС. Текст: <https://wz.lviv.ua/news/543451-shvetsiia-oholosyla-zymovyi-paket-humanitarnoi-dopomohy-dlia-ukrainy>

249. **Шевчук А. Збільшення студентів 25+: в Україні перевіряють ще 50 закладів освіти** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив голова Державної служби якості освіти (ДСЯО) Руслан Гурак, в Україні планується перевірити ще близько 50 коледжів і закладів вищої освіти (ЗВО), де зафіксовано аномальне зростання кількості студентів віком понад 25 років. Зауважено, що основна увага служби зосереджена на коледжах, оскільки Міністерство освіти та науки (МОН) і Верховна Рада України (ВР України) обмежили вступ до ЗВО, тож більшість абітурієнтів старшого віку обирають саме коледжі. За словами посадовця, в умовах війни контингент таких студентів збільшився на 220 тис., через що і були ініційовані перевірки; загалом уже відраховано близько 50 тис. студентів.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838744-zbilshennia-studentiv-25-v-ukraini-pereviriat-sche-50-zakladiv-osvity>

250. **Шевчук А. Зеленський зробив заяву щодо завершення війни** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. *Наведено тези допису у Telegram Президента України Володимира Зеленського щодо його розмови з європейськими партнерами, у якій взяли участь Франція, Британія, Німеччина, Польща, Італія, Данія, Норвегія, Нідерланди, Фінляндія, представники Європейської комісії, Європейської ради та Генеральний секретар НАТО. За словами українського лідера, «дуже добре обговорили ключові пріоритети зараз із нашими європейськими друзями» та зміст перемовин української делегації з американською стороною у Флориді. «Готуємо зустрічі у Європі. Однаково*

сприймаємо, що війну треба закінчувати достойно. Важливо, щоб був прогрес у розробці гарантій безпеки та довгострокової основи для нашої стійкості - і України, і Європи. Будемо й надалі координуватись», - написав глава держави. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4836957-zelenskyi-zrobyv-zaiavu-schodo-zavershennia-viiny>

251. **Шевчук А. Зеленський зустрівся з президенткою Ірландії** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Наведено тези допису Президента України Володимира Зеленського у Telegram про те, що під час офіційного візиту до Дубліну він зустрівся з Президенткою Ірландії Кетрін Конноллі. «Серед головних тем, які обговорили, - повернення українських дітей, яких викрала Росія, долучення двох університетів Ірландії до Глобальної коаліції українських студій, вступ України у Європейський Союз і можливі кроки та рішення, які допоможуть пришвидшити цей процес», - написав глава держави. Крім того, Президент обговорив із К. Конноллі співпрацю в гарантуванні глобальної продовольчої безпеки, реабілітацію і соціалізацію українських воїнів, а також будівництво укриттів у школах України.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837223-zelenskyi-zustrivsia-z-prezydentkou-i-irlandii>

252. **Шевчук А. Міжнародний суд ООН прийняв позов Росії проти України** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Міжнародний суд ООН постановив прийняти до розгляду зустрічні позовні вимоги РФ проти України за Конвенцією про запобігання злочину геноциду та покарання за нього 1948 року, при цьому заперечення України щодо недопустимості російських вимог було відхилено; наступні строки подання документів: 07.12.2026 для України та 07.12.2027 для РФ. Нагадано, що у рішенні від 02.02.2024 суд визнав свою юрисдикцію за ст. IX Конвенції про геноцид для розгляду вимоги України щодо відсутності достовірних доказів про нібито вчинення нею геноциду на території Донецької та Луганської областей. Водночас інші пункти вимог*

України тоді визнали такими, що виходять за межі юрисдикції суду. РФ подала свої зустрічні позовні вимоги 18.11.2024, посилаючись на ст. 80 Регламенту суду. Україна заперечила їхню прийнятність. Утім суд установив, що зустрічні позови РФ підпадають під його юрисдикцію та безпосередньо пов'язані як юридично, так і фактично з основним позовом України. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838822-mizhnarodnyi-sud-oon-pryiniav-pozov-rosii-proti-ukrainy>

253. **Шевчук А. Росія готує нові інформаційні операції проти України – ЦПД** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. *Як повідомив керівник Центру протидії дезінформації (ЦПД) РНБО України Андрій Коваленко в Telegram, у наступні місяці РФ витратить чимало ресурсів на когнітивні операції проти України з метою переконати українське суспільство в неминучості поразки, необхідності капітулювати, а також «проводитимуть лінію розколу між військовими, владою та цивільними». За словами А. Коваленка, пік активності ворога очікується протягом зими. Це робитиметься з метою вплинути також і на дипломатичний процес. Кампанія відбуватиметься на фоні нездатності росіян проломити фронт і відсутності стратегічних результатів у війні.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837718-rosiia-hotuie-novi-informatsiini-operatsii-proti-ukrainy-tspd>

254. **Ще дві країни приєдналися до закупівлі американського озброєння для України** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 4 листоп. – Електрон. дані. *Йдеться про приєднання до програми "PURL" - ініціативи НАТО із закупівлі американського озброєння для України - Нової Зеландії та Австралії . Про це після зустрічі міністрів закордонних справ Альянсу в Брюсселі розповів Генеральний секретар НАТО Марк Рютте. Він зазначив, що понад 20 країн Альянсу зробили внески у закупівлю американської зброї для України.* Текст : <https://gazeta.ua/articles/world-life/se-dvi-krayini-priyednalisya-do-zakupivli-amerikanskogo-ozbroyennya-dlya-ukrayini/1237466>

255. **Щодо впровадження та адміністрування публічних електронних реєстрів та інформаційно-комунікаційних систем у сфері фізичної культури і спорту** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 27 листопада 2025 р. на своєму засіданні Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань молоді і спорту розглянув низку важливих питань, що стосуються впровадження та адміністрування публічних електронних реєстрів та інформаційно-комунікаційних систем у сфері фізичної культури і спорту, недопущення російських і білоруських спортсменів до міжнародних змагань, розширення переліку осіб, які мають право на безоплатну вторинну правничу допомогу (БВПД), а також низку контрольних питань, що стосуються розвитку дитячого та дитячо-юнацького спорту, ефективності використання бюджетних коштів, передбачених Міністерству розвитку громад, територій та інфраструктури України, в частині забезпечення молоді житлом тощо. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388922>

256. **Щодо інформування правоволодільця про отримання доступу до реєстрової інформації про нього третіми особами** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що відбулось засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань цифрової трансформації, під час якого народні депутати України — члени Комітету розглянули низку проєктів законів. Зокрема, «Про внесення змін до деяких законів України щодо врегулювання питання державного нагляду (контролю) за додержанням законодавства у сферах електронних комунікацій та радіочастотного спектра в умовах надзвичайного та воєнного стану». Також «Про внесення змін до статті 34 Закону України «Про публічні електронні реєстри» щодо інформування правоволодільця про отримання доступу до реєстрової інформації про нього третіми особами», яким передбачається забезпечити реалізацію права особи на проінформованість

про використання її даних у публічних електронних реєстрах, підвищення прозорості доступу до таких даних і превенція зловживань, та інші. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388975>

257. **Щодо розширення переліку осіб, які мають право на безоплатну вторинну правничу допомогу** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань молоді і спорту на своєму засіданні розглянув проєкт Закону України про внесення зміни до ст. 14 Закону України «Про безоплатну правничу допомогу» щодо розширення переліку осіб, які мають право на безоплатну вторинну правничу допомогу (реєстр. № 14098), поданий Кабінетом Міністрів України (КМ України). Законопроектом пропонується внести зміни до ч. 1 ст. 14 Закону України «Про безоплатну правничу допомогу» з метою розширення переліку осіб, які мають право на безоплатну вторинну правничу допомогу, шляхом включення до цього переліку осіб із числа дітей-сиріт і дітей, позбавлених батьківського піклування. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388978>

258. **Щодо удосконалення процедури справляння митних платежів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 4 грудня 2025 р. ухвалила за основу і в цілому проєкт Закону про внесення змін до Митного кодексу України щодо удосконалення процедури справляння митних платежів. Законом передбачається розширення процесів і випадків, які підпадають під пільги у вигляді звільнення від оподаткування ввізним митом для розробників та виробників безпілотних літальних апаратів (дронів), машин механізованого розмінування, активних засобів протидії технічним розвідкам та інших товарів оборонного призначення. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389091>

259. **ЮНЕСКО взяло під посилений захист ще 19 українських пам'яток** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. – Електрон. дані. За повідомленням Міністерства культури України, 4 грудня під час 20-го засідання Комітет ЮНЕСКО із захисту культурних цінностей у разі збройного конфлікту підтримав ініціативу України й ухвалив рішення про внесення ще 19 українських об'єктів культурної спадщини до Міжнародного списку культурних цінностей під посиленим захистом (наразі загальна їх кількість зростає до 46). Це робить Україну однією з країн із найбільшим переліком культурної спадщини, що перебуває під найвищим міжнародно-правовим захистом у сфері гуманітарного права. Наведено список українських об'єктів, які внесли до Списку у 2025 р. завдяки експертній підтримці Агенції суспільно-правового моделювання, Регіонального центру прав людини, HeMo: Ukrainian Heritage Monitoring Lab та за сприяння Міністерства оборони України (МО України). В умовах повномасштабної російської агресії Україна стала першою державою у світі, яка масштабно застосовує механізм посиленого захисту під час війни, створивши новий прецедент у міжнародній практиці. Посилений захист – це механізм міжнародного захисту культурної спадщини, передбачений Другим протоколом до Гаазької конвенції 1954 р. Текст: https://risu.ua/yunesko-vzyalo-pid-posilenij-zahist-shche-19-ukrayinskih-pamyatok_n160748

260. **Юрбізнес у фокусі змін: ветеранські політики, управлінські стратегії та нові інструменти просування - на PLS 2025** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. Йдеться про роботу третьої сесії "Law Firm Settings" XII Міжнародного форуму з просування юридичних послуг, присвяченої сучасним аспектам розвитку юридичних фірм в Україні. Учасники заходу обговорили широке коло питань, серед яких: інтеграція та повернення ветеранів до цивільного життя; ефективні моделі організації роботи фірми; інструменти системного розвитку; роль PR Litigation; підходи до формування довіри клієнтів та утримання команди; використання штучного інтелекту (ШІ) в юридичному

бізнесі. Зокрема своїм баченням щодо підтримки та стратегії повернення ветеранів до роботи в цивільному житті поділилися співзасновниця правозахисного центру "Принцип" Любов Галан і засновник юридичної компанії "Міллер", співзасновник центру "Принцип", ветеран війни Масі Найєм. Відкриваючи сесію Масі Найєм наголосив, що ветеранська політика в корпоративному секторі повинна мати системний характер і базуватися на чітких стандартах, які дозволяють створювати прозорі та справедливі умови для всіх учасників процесу, а інтеграція ветеранів у юридичний бізнес не може бути шаблонною і потребує врахування індивідуальних обставин кожного співробітника. Текст: <https://pravo.ua/iurbiznes-u-fokusi-zmin-veteranski-polityky-upravlinski-stratehii-ta-novi-instrumenty-prosuvannia-na-pls-2025/>

Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань

261. **Воробйова О. С. Голоси пам'яті. Буча – місто-герой :** [повісті й оповідання] / Ольга Степанівна Воробйова. – Київ : АДЕФ-Україна, 2025. – 374, [1] с. : іл., фот. **Шифр зберігання в Бібліотеці: БЗ73467** У книгу увійшли повісті й оповідання, які розповідають про реальних героїв і про ті трагічні події, що відбувалися в Бучанському районі Київської області під час окупації у лютому – березні 2022 р. Сторінки книги – це занотована світла пам'ять про закатованих і вбитих окупантами цивільних мешканців, що стали жертвами віроломного нападу росіян на українську землю.

262. **Гнатенко М. П. Дезінформація як зброя і детермінанта скоєння злочинів проти людяності** [Електронний ресурс] / М. П. Гнатенко // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 10. – С. 244-247. Проаналізовано інформаційну політику РФ щодо України, яка базується на дезінформації, що є потужною зброєю, загрозою та детермінантою скоєння злочинів проти людяності. Зазначено, що засоби масової інформації (ЗМІ) мають великий вплив на ідеологічне та політико-правове формування громадян своїх країн,

окрім того, такий вплив може виходить далеко за межі власної держави. Наголошено, що з урахуванням процесів глобалізації такі країни, як РФ, КНР та інші мають змогу поширювати вигідні їм тези задля змінення суспільної думки у демократичних країнах. Встановлено зв'язок між інформаційною політикою та скоєнням злочинів проти людяності, оскільки систематична дезінформація, яка масово поширюється у ЗМІ, може спонукати до підтримки/скоєння таких злочинів. Наведено приклади агресії РФ проти України, Молдови, Грузії та здійснення Китаєм як інформаційного, так і політичного та військового тиску на Тайвань. Резюмовано, що з огляду на виклики в інформаційній безпеці демократичним країнам слід об'єднувати власні зусилля для боротьби з наростаючими загрозами дезінформації та популізму, а також важливим є впровадження програм для підвищення медіаграмотності власних громадян і поліпшення навичок критичного мислення. Текст: http://lsej.org.ua/10_2025/56.pdf

263. Граб М. І. Взаємодія міжнародного кримінального права та міжнародного гуманітарного права у кваліфікації воєнних злочинів [Електронний ресурс] / Марія Іванівна Граб, Олександр Олександрович Гумовський // Нац. інтереси України. – 2025. – № 11. — С. 648-657. Досліджено теоретико-правові та практичні аспекти взаємодії міжнародного кримінального права та міжнародного гуманітарного права у процесі кваліфікації воєнних злочинів. Визначено сутність та механізми взаємодії двох галузей міжнародного права у забезпеченні справедливості, притягнення винних до відповідальності та уніфікації правозастосовної практики. Проаналізовано еволюцію становлення міжнародного кримінального та гуманітарного права, їх концептуальні засади та спільні принципи. Особливу увагу приділено визначенню понять "воєнний злочин" і "серйозне порушення міжнародного гуманітарного права" у контексті Римського статуту Міжнародного кримінального суду (МКС), Женевських конвенцій 1949 р. та Додаткових протоколів до них. З'ясовано, що взаємодія міжнародного кримінального та гуманітарного права проявляється у двох

вимірах: нормативному – через взаємне доповнення і тлумачення норм, та інституційному – через діяльність міжнародних і гібридних трибуналів, зокрема, МКС, Міжнародного трибуналу щодо колишньої Югославії та Спеціального трибуналу щодо України. Текст:

<https://perspectives.pp.ua/index.php/niu/article/view/31372/31336>

264. **Ідак Ю. Виклики міського розвитку у забезпеченні тимчасовим житлом внутрішньо переміщених осіб: досвід міста Львів** [Електронний ресурс] / Юлія Ідак // Архітектур. дослідж. / Нац. ун-т. «Львів. політехніка». – 2025. – Т.11, № 2. – С. 106-117. *Висвітлює суперечності, що виникають при вирішенні житлових потреб внутрішньо переміщених осіб (ВПО), та проаналізовано їхній вплив на сталий розвиток міста. Мета дослідження - виявити проблеми містобудування, спричинені створенням модульних поселень у вже розвиненому міському середовищі Львова, де у 2022 р. було організовано чотири таких поселення, та оцінити їхній вплив на міську структуру та сталий розвиток. Запропоновано розглядати модульні поселення як частину багатофункціональних структур, які повинні бути гнучкими та адаптивними до змін у соціально-економічному контексті. Надано рекомендації для містобудівників щодо впровадження адаптивних підходів у проєктуванні тимчасових поселень, забезпечення сталого розвитку міських територій та сприяння соціальній взаємодії між ВПО та місцевими громадами.* Текст:

<https://arch-studies.com.ua/web/uploads/pdf/Architectural%20Studies,%20Vol%2011,%20No%202,%202025-106-117.pdf>

265. **Кімакович Я. О. Окремі аспекти розгляду кримінальних справ щодо колабораційної діяльності в умовах воєнного стану** [Електронний ресурс] / Ярослава Олегівна Кімакович // Нац. інтереси України. – 2025. – № 11. — С. 743-752. *Здійснено комплексне дослідження правових, теоретичних і практичних аспектів розгляду кримінальних справ, пов'язаних із колабораційною діяльністю громадян України в умовах воєнного стану. Проаналізовано чинне законодавство України, зокрема положення*

Кримінального кодексу України (КК України), Кримінального процесуального кодексу України (КПК України) та Закону України "Про основи національного спротиву". Визначено правову природу колабораційної діяльності як суспільно небезпечного діяння, що посягає на основи державного суверенітету, територіальної цілісності, національної безпеки та публічного порядку. Розкрито сутність добровільності як обов'язкової ознаки складу кримінального правопорушення та висвітлено проблеми відмежування колаборації від примусу, співжиття під окупацією та вимушених дій, що здійснювалися з метою збереження життя чи здоров'я. Сформульовано узагальнені підходи до вдосконалення правозастосовної практики щодо протидії колабораційній діяльності. Текст:

<https://perspectives.pp.ua/index.php/niu/article/view/31382/31346>

266. Комісарова Н. О. Особливості судочинства Міжнародного кримінального трибуналу щодо Руанди [Електронний ресурс] / Н. О. Комісарова // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 10. – С. 289-292. *Розглянуто особливості судочинства Міжнародного кримінального трибуналу щодо Руанди та його внесок у становлення та розвиток міжнародного кримінального права. Здійснено комплексний аналіз правових основ створення та функціонування трибуналу, його юрисдикційних повноважень та процедур розгляду справ. Вказано, що досвід Міжнародного кримінального трибуналу щодо Руанди має вагоме теоретичне та практичне значення для подальшого вдосконалення міжнародного кримінального судочинства, для діяльності Міжнародного кримінального суду (МКС) та національних судових систем у справах, пов'язаних із масовими порушеннями прав людини. Зокрема наголошено на унікальності підходів трибуналу, який вперше відзначив згвалтування як форму геноциду та злочину проти людяності, а також притягнув до відповідальності представників медіа за розпалювання міжетнічної ворожнечі.* Текст: http://lsej.org.ua/10_2025/67.pdf

267. Кузнєцова Т. В. Особливості алгоритму доказування та використання спеціальних знань у розслідуванні воєнних злочинів

[Електронний ресурс] / Т. В. Кузнецова // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 10. – С. 269-272. *Розглянуто окремі питання щодо розуміння різновидів воєнних злочинів і загального алгоритму їх доказування. Висвітлено форми використання спеціальних знань під час фіксування і документування та видів експертиз, що призначаються в ході розслідування. Вказано на відмінності у розумінні різновидів воєнних злочинів за національним і міжнародним законодавством. Окреслено відповідні статті Кримінального процесуального кодексу України (КПК України) та зазначено, що у міжнародному праві розгорнутий перелік різних категорій воєнних злочинів мітиться у ст. 8 Римського статуту Міжнародного кримінального суду (МКС) та в списку серйозних порушень міжнародного гуманітарного права за Женевською конвенцією. Констатовано, що спеціальні знання під час фіксування та досудового розслідування воєнних злочинів використовуються як у процесуальній, так і непроцесуальній формах, і їх використання спрямоване на виявлення, фіксацію та вилучення всіх можливих і важливих слідів, які містять доказову інформацію про обставини вчиненого правопорушення та його наслідки, та забезпечення безпеки учасників слідчих (розшукових) дій.* Текст: http://lsej.org.ua/10_2025/62.pdf

268. Оцінка впливу втрат агропромислового комплексу України внаслідок військових дій на рівень її національної безпеки (2014 - 2025) [Електронний ресурс] / О. Семененко, Д. Гразіон, С. Митченко, А. Сагун, М. Слюсаренко // Економіка АПК. – 2025. – Т. 32, № 4. – С. 59-69. *Вказано, що агропромисловий комплекс України зазнав значних втрат через бойові дії, спричинені військовою агресією РФ проти України, що створило серйозні ризики для продовольчої, економічної, соціальної та екологічної безпеки країни, призвело до втрати деяких сільськогосподарських угідь, їх видобутку та деградації, зменшило виробництво основних сільськогосподарських культур. Водночас дефіцит робочої сили, понад 300 000 працівників, знизив ефективність сільськогосподарського виробництва. Тому для мінімізації цих загроз необхідні комплексні заходи, включаючи розмінування, відновлення*

сільськогосподарської інфраструктури, диверсифікацію логістики та державну підтримку сільськогосподарських виробників, що допоможе стабілізувати ситуацію та забезпечити продовольчу безпеку країни. Текст : https://eapk.com.ua/web/uploads/pdf/32_4_2025_%D1%84%D1%96%D0%BD%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B8%D0%B9-58-69.pdf

269. **Петронюк К. Р. Еволюція становлення відповідальності за сексуальні злочини в умовах збройного конфлікту: історичний розвиток і сучасне значення для України** [Електронний ресурс] / К. Р. Петронюк // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 10. – С. 293-296. *Здійснено комплексний аналіз еволюції міжнародно-правових підходів до кваліфікації сексуального насильства в умовах збройного конфлікту та притягнення винних осіб до відповідальності за даний вид злочину. Розглянуто генезу становлення злочинів сексуального насильства в умовах збройного конфлікту через призму розвитку міжнародної судової практики. Досліджено визнання сексуальних злочинів у межах Нюрнберзького та Токійського процесів до їх повноцінної кваліфікації як самостійних злочинів у практиці Міжнародних трибуналів для колишньої Югославії та Руанди. Висвітлено вплив вже наявної міжнародної практики на формування сучасної моделі правосуддя в умовах збройної агресії РФ проти України та зроблено висновок про формування нової моделі правосуддя, орієнтованої на захист потерпілих і невідворотність покарання за сексуальні злочини у війнах.* Текст: http://lsej.org.ua/10_2025/68.pdf

270. **Плетньов О. В. Цифрові докази у протидії дезінформації та діпфейкам щодо воєнних злочинів** [Електронний ресурс] / О. В. Плетньов, Є. В Коваленко // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 10. – С. 265-268. *Висвітлено процес використання генеративного штучного інтелекту (ШІ) для створення діпфейків в інформаційних операціях проти України та вказано, що текст, згенерований ШІ, залишається проблемою для розвідки, оскільки загальнодоступні інструменти не можуть надійно виявляти його, особливо в текстах невеликого обсягу, таких як коментарі в соціальних*

мережах. Запропоновано застосування двох підходів для боротьби з дінфейками: технічне виявлення та стратегія реагування, яка охоплює загальну обізнаність з проблемою, постійний рівень залучення до вирішення проблеми дінфейків у поєднанні з моніторингом засобів масової інформації (ЗМІ) та здатністю швидко виявляти та оцінювати потенційні фальсифікації з технічної точки зору. Текст: http://lsej.org.ua/10_2025/61.pdf

271. Ремешило-Рибчинська О. Актуальність адаптації історичних комплексів для потреб післявоєнної реабілітації [Електронний ресурс] / Ореста Ремешило-Рибчинська, Владислав Гаврецький // Вісн. Нац. ун-ту "Львів. політехніка". Серія : Архітектура. – 2025. – Вип. 7 (№ 3). — С. Зазначено, що в Україні збереглася значна кількість історичних комплексів — від палаців і замків до промислових об'єктів — які нині перебувають у стані стагнації та не використовуються ефективно. Їхня адаптація потребує професійного підходу, зокрема аналізу проблематики та розроблення архітектурних засобів переосмислення. Післявоєнні реалії актуалізують потребу нового використання архітектурної спадщини, зокрема перетворення історичних комплексів на простори для реабілітації військових і цивільних. Міжнародний досвід показує успішні приклади переоблаштування старовинних споруд для медичних, психологічних і реабілітаційних функцій. В Україні історичні об'єкти переважно адаптують під туристичні цілі, тоді як питання їхнього переосмислення для реабілітаційних потреб залишається недостатньо вивченим. Відповідно, актуальною є розробка алгоритму адаптації таких комплексів із врахуванням міжнародних практик та українського післявоєнного контексту. Текст: <https://science.lpnu.ua/sites/default/files/journal-paper/2025/sep/39978/015lvidred.pdf>

272. Тимофєєва А. О. Відповідальність держав за дії, які вчинені приватними військовими компаніями, в розрізі принципу належної обачності (due diligence) [Електронний ресурс] / А. О. Тимофєєва // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 10. – С. 304-307. Досліджено проблеми

відповідальності держав за міжнародно-протиправні діяння, вчинені приватними військовими компаніями (ПВК). Проаналізовано концепцію "правдоподібного заперечення", яка дозволяє державам-замовникам уникати відповідальності за дії ПВК, з якими вони співпрацюють або яких фінансують. Розглянуто ключові механізми атрибуції поведінки ПВК, зокрема тест "ефективного контролю", розроблений Міжнародним судом Організації Об'єднаних Націй (ООН), та тест "загального контролю" Міжнародного кримінального трибуналу щодо колишньої Югославії. Акцентовано на принципі "належної обачності" та обгрунтовано, що розширене застосування цього принципу є критично важливим інструментом для забезпечення відповідальності держав, мінімізації безкарності та посилення міжнародного правопорядку. Текст: http://lsej.org.ua/10_2025/70.pdf

273. **Ті, які стали світлом...** / [упоряд. Н. Дувалка]. – Вінниця : Нілан-ЛТД, 2025. – 175 с. : фотоіл. – (Книга пам'яті героїв ; т. 1). **Шифр зберігання в Бібліотеці: БЗ77420** Ця книга – данина пам'яті загиблим героям Хустщини, які віддали своє життя за свободу та незалежність України після повномасштабного вторгнення ворога на територію нашої держави. Протягом 2023 – 2025 років творча група лідерів учнівського парламенту Хустської спеціалізованої школи I - III ступенів № 6 та їх керівник працювали над проєктом зі створення Книги пам'яті, збираючи матеріали, спогади рідних, друзів і побратимів, щоб зберегти імені 40 воїнів у серцях прийдешніх поколінь. Книга упорядкована за хронологією загибелі захисників, створюючи живу історію мужності, відданості та жертвовності. Це не просто біографії – це історії життя, сповнені любові до своїх сімей, Батьківщини, мрій, надій та подвигу.

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

**Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко
11 грудня 2025 р.**